
У Беларусі з афіцыйным візітам знаходзіцца прэм’ер-
міністр Пакістана Наваза Шарыфа. Учора ён прыляцеў у 
Мінск, дзе затрымаецца да 12 жніўня.

Што чакаць ад гэтага візіту?
Агенцтва БЕЛТА цытуе Аляксандра Лукашэнку: “Мы 

маем намер па выніках перамоў падпісаць паўтара дзя-

сятка дакументаў”. Вядома, што кіраўнік урада Пакістана 
пабывае на некалькіх машынабудаўнічых прадпрыемствах, 
прачытае лекцыю ў БДУ, дзе яму ўручаць дыплом ганарова-
га прафесара, а сёння ён разам з Аляксандрам Лукашэнкам 
адкрые беларуска-пакістанскі бізнес-форум. 

Эканаміст цэнтра “Стратэгія” Леанід Заіка лічыць, што  
эканамічных выгод, на якія разлічваюць беларускія 
ўлады, ад гэтага візіту чакаць «проста смешна».

“Пра што марыць звычайны пакістанскі 
чыноўнік? Закупіць шмат трактароў. А чым гана-
рацца беларусы? Трактарамі. Спробы прадаваць іх 
туды пачыналіся яшчэ падчас прэм’ерства Чыгіра. 
І ўсе яны пры ўсіх іншых прэм’ерах праваліліся. 
Пакістанцы гатовы былі плаціць такія невялікія гро-
шы, што нам такі гандаль прыносіў бы адны страты. 
Таму гэта бясплённае „танга з трактарамі“ будзе 
толькі працягвацца, – заявіў Заіка Радыё Свабода. 
– А ў цэлым супрацоўніцтва паміж Ісламабадам і 
Мінскам ідзе паводле ідэалогіі краін трэцяга свету. 
Гэта – лёгкая прамысловасць, прадукты харчаван-
ня, сельская гаспадарка”.

Ігар ЗАЛЕСКІ.
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Ад «Народнай Волі»
Афіцыйная прэса ўсяляк падхвальвае 

ініцыятыўныя групы прэтэндэнтаў на паса-
ду прэзідэнта, маўляў, глядзіце, прыхільнікі 
А.Р.Лукашэнкі сабралі ўжо больш за 500 тысяч 
подпісаў, Цярэшчанкі – 105.000, Гайдукевіча – 
больш за 100.000. Зразумела, дрэнна ідуць справы 
ў тых, хто ні за якія грошы не стане спарынг-пар-
тнёрам галоўнага прадстаўніка ўлады – скажам, у 
лідара Грамадзянскай партыі Анатоля Лябедзькі 
альбо ў старшыні партыі “Справядлівы свет” 
Сяргея Калякіна.

А калі сур’ёзна паглядзець на той жа збор 
подпісаў? Пакуль усе паперы не трапілі на стол 
выбарчых камісій, лічбы можна называць любыя, 
як кажуць, нават са столі. І няхай гэта застаецца на 
сумленні тых, хто, магчыма, святую справу пера-
тварае ў поўны абсурд. Гэтыя словы аднолькава 
можна аднесці і да тых асоб, хто будзе абавяза-
ны пазней дасканальна праверыць сапраўднасць 
подпісаў, якія пададуць ініцыятыўныя групы 
прэтэндэнтаў на пасаду прэзідэнта, але, не выклю-
чана, заплюшчыць вочы на фальсіфікацыі  некато-
рых палітыкаў, якіх не столькі хвалюе лёс Беларусі, 
колькі ўласныя інтарэсы.

“Народная Воля” ўчора ў чарговы раз адправіла 
на дзве гадзіны некалькі журналістаў у месцы збору 
подпісаў, каб увачавідкі пераканацца, як на самай 
справе людзі выказваюць сваю прыхільнасць таму 
ці іншаму прэтэндэнту на пасаду прэзідэнта.

Пікет за Цярэшчанку:  
два подпісы за дзве гадзіны

Колькі вас, прыхільнікаў прэтэндэнтаў 
 на пасаду прэзідэнта Рэспублікі Беларусь?

Збор подпісаў на пікеце 
ля сталічнага ўніверсама 
“Цэнтральны” за Віктара 
Цярэшчанку.

12.00 Дзяўчаты, якія 
збіраюць подпісы, распавяда-
юць, што прыйшлі сюды пры-
кладна ў 11.00, а за гадзіну 
падпісаўся ўсяго адзін чалавек.

12.06 Першы чалавек, 
які падчас майго назірання 
падышоў пачытаць біяграфію 
патэнцыяльнага кандыдата. Ціха 
пачытаў і ціха сышоў.

12.12 Ніхто не падпісваецца, 
зато з’явіўся нейкі невялікі 
начальнік з ініцыятыўнай групы 
па зборы подпісаў. Дае парады 
зборшчыкам подпісаў, на ўсялякі 

выпадак паказвае мне сваё пас-
ведчанне.

12.13 Подпіс за Віктара 
Цярэшчанку ставіць мужчына 
сярэдніх гадоў, які пры гэтым 
тлумачыць свой выбар кры-
ху незразумела: “Даўно шукаў, 
спецыяльна хадзіў… Хоць, мяр-
кую, другі раз ісці на выбары не 
варта…”

12.20 Бабуля чытае 
біяграфію Віктара Цярэшчанкі, 
пасля чаго ўдакладняе ў зборш-
чыцы подпісаў: “Дык дзе ён пра-
цуе?” – “У фірме, з медыцынай 
звязана…” – “Прыватная?” – “З 
абмежаванай адказнасцю”. – “О, 
гэта вы ў яблычак! Усе яны – з 
абмежаванай адказнасцю…” 

І бабуля сыходзіць…
13.00 За 40 хвілін ніводны 

чалавек нават не падышоў да 
пікета.

13.04 Прачыталі біяграфію 
Цярэшчанкі два пенсіянеры. 
Хоць нейкая “актыўнасць”.

13.21 Жанчына вырашыла 
паставіць подпіс за Цярэшчанку, 
а затым і за Таццяну Караткевіч. 
“За Лукашэнку могуць і 
прымусіць падпісацца, а гэтым 
людзям трэба дапамагчы”, – 
кажа яна.

14.00 Ізноў 40 хвілін поўнай 
цішыні. Такім чынам, за дзве 
гадзіны за Віктара Цярэшчанку 
падпісаліся два чалавекі.

Алесь СІВЫ.

«Горш ужо не будзе…”
Пікеты ініцыятыўнай групы 

Сяргея Гайдукевіча звычайна 
стаяць ля ГУМа і ЦУМа. Я 
выправілася да ГУМа.

11.55 Тут стаяць пікеты за 
Караткевіч і Цярэшчанку. Пікета 
за Гайдукевіча няма.

12.15 Нікога з прадстаўнікоў 
ініцыятыўнай групы Гайдукевіча 
так і не з’явілася на сваім 
пастаянным месцы.

12.20 У перадвыбарным 
штабе патэнцыяльнага 
кандыдата сцвярджаюць, што 
“дакладнай інфармацыяй 
пра месцазнаходжанне сваіх 
пікетаў валодае толькі Сяргей 
Васільевіч асабіста”.

12.30 Тэлефаную Сяргею 
Гайдукевічу. Першапачаткова 
на пытанне ці будзе сёння 
адбывацца збор подпісаў за 
яго вылучэнне ў кандыдаты, 
Гайдукевіч адказаў: “Не, бо мы 
ўжо сабралі больш за 100 тысяч 
подпісаў і прымушаць працаваць 
нашых людзей у гэткую спёку 
не хочам. Мы паказухай не 
займаемся”. Але пасля дадаў, 
што “хвілін праз 40, можа, хто і 
пад’едзе”...

13.10 Прайшоў час, і ніхто з 
паплечнікаў Гайдукевіча да ГУМа 
не пад’ехаў. Паўторна звязваюся 

са штабам – адказу няма.
13.15 Паступае тэлефонны 

званок ад прадстаўніка 
ініцыятыўнай групы, які назваўся 
Аляксандрам. “Я прыеду на 
пікет у 16 гадзін. І сёння  ва 
ўсім Мінску гэта будзе адзіны 
пікет за Гайдукевіча”, – запэўніў 
Аляксандр.

16.00 Ля ГУМа ўсталяваны 
інфармацыйны стэнд ЛДП. 
“Больш подпісаў збіраецца, 
калі ходзіш па кватэрах. А тут – 
50–60 за дзень. Мы ўжо сабралі 
неабходную колькасць і цяпер 
проста інфармуем людзей, гэта 
ў пэўнай ступені сімвалічны акт” 
– распавядае Аляксандр. Побач 
з ім стаіць дзяўчына, таксама 
член ініцыятыўнай групы 
Гайдукевіча. Па іх словах, абодва 
ўжо пяць гадоў з’яўляюцца 
сябрамі і актывістамі партыі.

16.15 Да стэнда падышла 
жанчына ў гадах – першы подпіс 
на пікеце ёсць. Людзі глядзяць 
у бок стэнда, але праходзяць 
міма. Адзінкі спыняюцца, каб 
запытаць, ці сябруе Гайдукевіч з 
Жырыноўскім.

16. 20 Побач з пікетам ЛДП 
усталёўвае свой стэнд Жанна 
Раманоўская, адначасова 
даючы каментарый журналісту-

фрылансеру. Яна сама стаіць у 
пікеце і асабіста збірае подпісы 
за ўласнае вылучэнне.

16.30 Ініцыятыўная група 
Сяргея Гайдукевіча і Жанна 
Раманоўская абмяняліся 
подпісамі. “Я падтрымліваю 
ўсіх, я ўсіх люблю!” – каментуе 
прэтэндэнтка ў кандыдаты. На 
пытанне, як яна ацэньвае свае 
шанцы, Раманоўская адказваць 
адмовілася.

16.40 Пажылы мужчына 
пакінуў подпіс за Гайдукевіча. 
Гэты выбар ён матывуе тым, 
што “горш,чым ёсць, ужо не 
будзе”, і дадае: “Маім галоўным 
патрабаваннем да выбараў як 
грамадзяніна Беларусі было 
б відэаназіранне за падлікам 
бюлетэняў...”

16.45 Да пікета падышоў 
заслужаны артыст Беларусі 
Руслан Мінін і пакінуў подпіс у 
падтрымку Гайдукевіча.

16. 50 Прадстаўнік 
ініцыятыўнай групы Аляксандр 
паказаў Мініну сваё пасведчанне 
ЦВК. Чамусьці на вокладцы 
беларускага пашпарта 
прыхільніка ЛДП – расійскі герб 
і надпіс з цісненнем – “Россия”...

Кацярына АНДРЭЕВА.

«Я ўжо выбрала свайго адзінага»
Пляцоўка побач з ГУМам. Побач з 

цэнтральным уваходам свае подпісы 
за Таццяну Караткевіч збіраюць два 
актывісты з кампаніі “Гавары праўду!”. 

12.07 Да пікета падыходзіць жанчына 
ў джынсавай сукенцы. Падпісацца 
не можа: толькі здала пашпарт у 
пасольства. Але неўзабаве дастае з сумкі 
раздрукаваную анкету, адкуль дыктуе 
пашпартныя дадзеныя.

12.19 Жанчына, якая падышла да 
стэнда, адмаўляецца падпісвацца. “Я ўжо 
выбрала свайго адзінага” (праўда, каго 
менавіта, казаць адмаўляецца).  

12.20 Побач з пікетамі за Караткевіч 
збіраюць галасы за Віктара Цярэшчанку. 
Адна з мінчанак спачатку ставіць подпіс за 
эканаміста, потым за кандыдата “Гавары 
праўду!”. У нейкі момант актывіст гэтай 
арганізацыі нават заклікае: “Падтрымайце 
кандыдатаў. Нас тут двое!”. Але за дзве 

гадзіны свае подпісы і за таго, і за другога 
кандыдата паставяць каля пяці чалавек.

12.35 Жанчына, што шпацыруе па 
праспекце, бачыць бел-чырвона-белы 
сцяг, накінуты на плечы актывіста “Гавары 
праўду!”, спыняецца і ставіць подпіс. 
Хлопец гадоў дваццаці двух апрануты 
ў вышыванку. Сцяг ён не ўсталяваў, бо 
не хапае вуды. Ён агітуе па-беларуску і 
прываблівае свядомую аўдыторыю. 

12.40 Яго калега, жанчына гадоў 
сарака пяці-пяцідзесяці, заклікае 
галасаваць па-руску. Яна арыентуецца на 
жанчын сярэдняга і сталага веку і робіць 
акцэнт на асабістых якасцях кандыдаткі 
(“спартсменкі і прыгажуні”) і гендарным 
аспекце: “Галасуйце за адзіную жанчыну!” 
(як бачна, Жанна Раманоўская ўсур’ёз 
не ўспрымаецца). Такія заклікі прыносяць 
з дзясятак подпісаў: шэраг жанчын 
спыняюцца і ўважліва вывучаюць стэнд.

12.46 “Прэзідэнтам павінен быць 
мужчына!”, – упэўнена кажа жанчына, 
што падышла да стэнда. “А мы, ля пліты 
павінны стаяць?”, – адразу ўключаецца ў 
дыскусію актывістка “Гавары праўду!”. “Так 
мы нават самалётамі кіруем”, – у мінчанцы 
прачынаецца жаночая салідарнасць. “Мы 
ж не ў чадры!”, – трыумфуе актывістка. 
Подпіс атрыманы.

12.53 Падыходзіць жанчына і 
ўважліва чытае біяграфію Караткевіч. 
Потым расчаравана кажа: “Дык яна 
таксама псіхолаг, як і я”. Свой подпіс 
патэнцыяльны кандыдат не атрымлівае.

13.15 Да пікета падыходзіць 
апазіцыянер са стажам: “Трэба было 
раней пачынаць кампанію! Яна ж нічога 
пра сябе не расказала і не напісала. 
Вунь Лябедзька друкуецца з артыкуламі 
ў “Народнай Волі”. А Караткевіч?”. 
Сыходзіць, не падпісаўшы.

13.21 Свой подпіс пакідае жанчына 
са Смалявіч. Дагэтуль былі выбаршчыкі з 
Жодзіна і Салігорска. У астатніх – мінская 
рэгістрацыя.

13.32 Сталая жанчына, якая ставіць 
свой подпіс, адзіная, хто просіць 
расказаць біяграфію Караткевіч. Размова 
зацягваецца хвілін на дзесяць.

13.50 Падыходзіць мужчына, які 
просіць паразмаўляць з самой Таццянай. 
Яму пакідаюць візітоўку з усімі кантактамі.

13.52 Свой подпіс за Караткевіч 
пакідае апошнія за гэтыя дзве гадзіны 
кандыдат – моцна накачаны хлопец з 
татуіроўкамі на плячы. Агулам за дзве 
гадзіны свае подпісы паставілі 24 чалавекі. 
Пераважная большасць з іх – жанчыны 
сталага ўзросту, на якіх (калі меркаваць 
па знешнім выглядзе) трымаецца ўся 
гаспадарка.

Максім ПЛОТНІКАЎ.

«А што мне дадуць, калі я падпішуся?..»
Карэспандэнт “Народнай Волі” паназіраў, як збіраюць подпісы за прэтэндэнтаў на прэзідэнцкую пасаду ў Наваполацку.

РЭГІЁН

Пакінуць свае подпісы 
за кандыдата ў прэзідэнты ў 
Наваполацку можна ля ганд-
лёвага цэнтра “Пралеска” і 
ўніверсама “Дзвіна”. 

Каля “Пралескі” недалё-
ка адзін ад аднаго працуюць 
ініцыятыўныя групы Таццяны 
Караткевіч і Аляксандра 
Лукашэнкі. 

Каардынатар збору подпісаў 
па Наваполацку за Таццяну 
Караткевіч Антон Ясіновіч гучна 
запрашае падтрымаць яго кан-
дыдата. 

– Людзі падыходзяць, але не 
так шмат, як хацелася б, – рас-
павядае “Народнай Волі” Антон 
Ясіновіч. – Сярэдні ўзрост 30–50 

год рабочы клас, адным словам...
Антон выбачаецца, перары-

вае размову і прапануе жанчы-
не ў белым сарафане пакінуць 
подпіс за Таццяну Караткевіч. 
Хвіліна сумнення,  і навапала-
чанка дастае з сумачкі пашпарт, 
накіроўваецца да століка прыёму 
подпісаў.

– Вось так і працуем, – вяр-
таецца да размовы Антон. – Ёсць 
тыя, хто і падпісацца гатовы, але 
дакумента няма, праўда, шмат 
хто ідзе дахаты, а потым вярта-
ецца.

– Моладзі шмат 
падыходзіць? – цікаўлюся ў 
Антона Яхімовіча.

– Час ад часу з’яўляецца, 

аднак актыўнасць невялікая. 
Разлічвалі на студэнтаў, але ж 
лета...

– З канкурэнтамі не свары-
цеся? – паказваю на зборшчыкаў 
за Аляксандра Лукашэнку.

– З імі сітуацыя цікавая адбы-
ваецца. Як толькі мы прыязджа-
ем на месца, праз хвіліну і яны 
за намі...

Падчас размовы назіраю, 
як дзве падобныя на студэн-
так дзяўчаты падпісваюцца за 
Таццяну Караткевіч. Пытаюся, 
чаму менавіта такі выбар?

– Жаночая салідарнасць, – ці 
то жартам, ці то ўсур’ёз адказ-
ваюць дзяўчаты.  – Мы чыталі яе 
інтэрв’ю ў інтэрнэце, разумныя 

рэчы гаворыць. Хто ведае, можа, 
ёй пашанцуе...

Следам за дзяўчатамі да 
кропкі за Таццяну Караткевіч 
набліжаюцца двое мужчын 
нападпітку з гарэлкай у руках. 
Пытаюцца, а што дадуць, калі 
пакінуць подпіс за жанчыну-кан-
дытата? Хлопцы з ініцыятыўнай 
групы ветліва тлумачаць, што ў іх 
тут не крама, і тыя сыходзяць...

Прачытаўшы біяграфію 
Караткевіч некалькі разоў, я 
накіроўваюся да зборшчыкаў 
подпісаў за Аляксандра 
Лукашэнку. Маладыя дзяўчаты 
спакойна сядзяць за столікам. 

– Чаму на плакатах іншых 
кандыдатаў ёсць біяграфічныя 

звесткі, а ў вас няма? – ветліва 
пытаюся ў маладых дзяўчат. 

– Таму што не мы рабілі гэты 
білборд, – таксама ветліва адказ-
вае адна са зборшчыц подпісаў. 
– Аляксандр Лукашэнка наш 
прэзідэнт з 1994 года і, напэўна, 
усе ведаюць яго біяграфію, а 
калі не, то можна паглядзець у 
інтэрнэце. 

– Я па тэлевізары чуў, што 
ў вашага любімца ўжо даўно 
ёсць 100 тысяч подпісаў...

– Так, але па законе кампанія 
доўжыцца да 21 жніўня, таму 
будзем яшчэ працаваць.

Раман ВАСЮКОВІЧ.
Наваполацк.

Пікет-фантом
На ўнутрырэдакцыйнай лятучцы атрымаў 

заданне: папрысутнічаць на пікеце і зрабіць 
маніторынг збору подпісаў за лідара Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі Анатоля Лябедзьку.

Справа здавалася прасцей не прыдумаеш, бо 
лозунгам гэтай  прэзідэнцкай кампаніі прэтэндэнт 
у кандыдаты ад АГП абраў наступны: «Выбараў 
у Беларусі няма, але выбар – ёсць». З гэтага 
быццам бы лагічна вынікае: маеце альтэрнатыву – 
рэкламуйце сябе ў кожным завуголлі. 

Што ж у выніку? 
Адрасы і час пікетавання сябраў ініцыятыўнай 

групы Анатоля Лябедзькі абнаўляюцца штодня на 
партыйнай інтэрнэт-старонцы. У панядзелак, 10 
жніўня, адной з такіх кропак павінна была стаць 
тэрыторыя ля сталічнага ЦУМа. Быў заяўлены і час 
пікетавання – з 12.00 да 20.30.

Званю каардынатару ініцыятыўнай групы 
Анатоля Лябедзькі Вользе Маёравай, каб 
спраўдзіць час. І тут высвятляецца, што пікет ля 
ЦУМа замест заяўленых 12 гадзін дня пачнецца 
ў 14.00.

У вызначаны час я ўжо каля Цэнтральнага 

ўнівермага. Але зборшчыкаў подпісаў за Лябедзьку 
не назіраю.

14.10 Ніхто не з’явіўся.
14.20 Тая ж карціна. Прадстаўнікі каманды 

Анатоля Лябедзькі пікет так і не разгарнулі.
14.30 Пачынаю хвалявацца. Можа, што 

здарылася? Надвор’е вунь якое – ад спёкі асфальт 
плавіцца. Хаця лагічна разважаю: ну не можа ж 
адначасова гарачыня дрэнна паўплываць на ўсю 
ініцыятыўную групу. 

Дарэчы, заўважаю, што на людным месцы каля 
ЦУМа няма пікетаў ніводнага магчымага апанента 
Лукашэнкі. А вось подпісы за кіраўніка краіны 
збіраюць актывісты «Белай Русі». 

16.30 Прадстаўнікі Лябедзькі каля ЦУМа так 
і не з’явіліся. Чакаю зборшчыкаў подпісаў яшчэ 
некалькі хвілін і еду ў рэдакцыю – час здаваць 
матэрыял у нумар.

Ужо з рэдакцыі звязваюся з офісам АГП. І чую ў 
адказ: аказваецца, актывіст, адказны за пікет каля 
ЦУМа, захварэў.

Каментарыі, як кажуць, залішнія…
Віталь ГАРБУЗАЎ.

Пахаладае!
Сёння і ў сераду па краіне да +32…+34. А вось з серады па прагнозах 

сіноптыкаў спёка спадзе, установіцца камфортнае надвор’е: ад +23…+25 
у Мінску і Магілёве да +26 у Гомеле, Гродне і +28 у Брэсце. Хочацца 
верыць, што сіноптыкі не памыляюцца.

«Маем намер падпісаць паўтара дзясятка дакументаў»

УЧОРА

Мікалаю Статкевічу – 59!
ВІНШУЕМ!

У Мікалая Статкевіча 12 жніўня Дзень 
народзінаў. Гэта ўжо пяты дзень народзінаў, які 
палітык будзе адзначаць за кратамі. Ён адзіны з 
прэтэндэнтаў на пасаду прэзідэнта кампаніі-2010, 
які дагэтуль знаходзіцца пад вартай.

Днямі кіраўнік Беларусі Аляксандр Лукашэнка 

заявіў, што дата выхаду Статкевіча на волю цалкам 
залежыць ад яго волі. Прынамсі, “Еўрарадыё” ён 
сказаў: «Я не стану хітраваць, гэтае пытанне на 
парадку дня. Вырашыць гэта магу толькі я. Але я 
не вызначаўся, калі гэта будзе. Я гэтае пытанне ў 
такім ключы не разглядаў. Калі яго выпускаць, то 
выпускаць да выбараў. Калі не выпускаць, то не 
выпускаць. У бліжэйшы час вы будзеце пра гэта 
ведаць. Калі іншы варыянт, то часу шмат «.

Мікалай Статкевіч не падаваў прашэння 
аб памілаванні, і гэтае рашэнне для палітыка 
з’яўляецца прынцыповым, нягледзячы на ўсе 
выпрабаванні. Натуральна, такая мужная пазіцыя не 
можа не бянтэжыць кіраўніцтва краіны. Аляксандр 
Лукашэнка з’едліва заявіў: «Ён хоча быць у 
турме і выйсці адтуль героем. Я яму даю такую 
магчымасць, а вы кажаце – выпусціць. І што мне 
рабіць? Я магу выпусціць, калі чалавек звернецца 
да мяне з прашэннем, але ён не звяртаецца, таму 
што хоча быць героем «. 

Патрабаванне вызваліць з-за крат Мікалая 
Статкевіча гучыць з самых розных трыбун. Сёлета ў 
ініцыятыўную групу па яго вылучэнні кандыдатам у 
прэзідэнты ўвайшло больш за 1500 чалавек. 

…Нямала паштовак атрымае Мікалай на свой 
дзень народзінаў. “Народная Воля” далучаецца да 
віншаванняў і зычыць яму здароўя і хутчэйшага 
выхаду на волю!

Павіншаваць Мікалая Статкевіча можна па 
адрасе: 212011 г. Магілёў, вул. Крупскай, 99а, 
СТ-4.

Нагадаем: у маі 2011 года Мікалая Статкевіча 
пакаралі на шэсць гадоў пазбаўлення волі з 
адбываннем пакарання ў калоніі ўзмоцненага 
рэжыму па абвінавачанні ў арганізацыі масавых 
беспарадкаў 19 снежня 2010 года. Тэрмін 
пакарання Статкевіча заканчваецца ў снежні 2016 
года. Міжнародныя арганізацыі прызналі Мікалая 
Статкевіча вязнем сумлення. 

Любоў ЛУНЁВА.
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Несмотря на грядущие 
выборы, несмотря на поручения 
президента, несмотря на обе-
щания представителей власти, 
проблему долгостроев в Минске 
решить так и не удалось. За 
одним недостроенным домом 
«всплывает» второй, третий… 
Иногда кажется – как снег на 
голову властям.

Перед народом и прези-
дентом представители власти, 
однако, говорят, что проблемы 
нет (или почти нет). А перед 
нами, дольщиками, разводят 
руками и признают, что помочь 
ничем не могут (иной раз и 
вовсе отказываются даже при-
нять и выслушать).

В подобной ситуации оказа-
лись и мы, дольщики одного из 
минских долгостроев по улице 
Волгоградской, 20 (рядом со 
станцией метро «Московская»), 
строительство которого была 
начато еще в 2009 году. По про-
екту здание представляет собой 
двухсекционный жилой дом 
с этажностью 16 и 19 этажей. 
Однако на сегодняшний день 
строительство не ведется и 
окончены лишь неполных четы-
ре этажа первой блок-секции. 
Участок под строительство 
выделялся с обременением 
(снос жилого дома частного сек-
тора с отселением 3-х семей). 
Несмотря на то, что судебные 
разбирательства по отселению 
семьи, часть дома которой пре-
пятствовала процессу строи-
тельства, были завершены в 
сентябре 2013 г., работы так и 
не были возобновлены.

На протяжении долгого 
времени власти в лице адми-
нистрации Первомайского 
района, Мингорисполкома и 
Администрации президента не 
контролировали данный объект. 
Наши многочисленные коллек-
тивные обращения к органам 
власти, в том числе в Комитет 
государственного контроля и в 
прокуратуру игнорировались, 
либо на них давались формаль-
ные отписки, отличающиеся наи-
менованием отправителя. До сих 
пор мы даже не получили ответа 
на вопрос, кто курировал строи-
тельство ООО «Волынь» в гори-
сполкоме, и почему еще летом 
2014 года дом не был внесен в 
список долгостроев. Точно так 
же ничего конкретного нам не 
могут ответить о предпринима-
емых властями действиях для 
продолжения строительства. 
Регулярные собрания в админи-
страции Первомайского района 
Минска, которые проходят с фев-
раля 2014 года и по сегодняшний 
день, не дали результата.

Со слов должностных лиц, 
принимавших участие в собра-
ниях, нам, дольщикам, известно, 
что ООО «Волынь» не распола-
гает денежными средствами, 
необходимыми для исполнения 
принятых на себя обязательств. 
Факт необъяснимый! Ведь усло-
вием заключения договоров с 
ООО «Волынь» было единовре-
менное и стопроцентное внесе-
ние оплаты стоимости квартир 
(при заключении договоров) и 
получение бездокументарных 
жилищных облигаций на коли-
чество оплаченных «квадратных 
метров», срок обращения кото-
рых, к слову, истек 31 марта 
2014 года. 

Стоит также учесть тот факт, 
что не все дольщики являются 
владельцами жилищных бездо-
кументарных облигаций ООО 
«Волынь». С некоторыми ООО 
«Волынь» заключило договоры 
займа (условием заключения 
также являлось единовремен-
ное и стопроцентное внесение 
денежных средств), которые 
не обеспечены облигациями, 
и, следовательно, страховой 
защитой. 

На данный момент двое 
руководителей (они же двое 
из трех учредителей) ООО 

«Волынь» задержаны, взяты под 
стражу и находятся под след-
ствием, проходя по двум уголов-
ным делам. Третий учредитель 
– Мечеслав Демьянко, находясь 
на свободе, избегает любых 
встреч с дольщиками, хотя как 
учредитель он, мы считаем, 
тоже несет ответственность. 

В ходе личных приемов 
представители власти нам гово-
рят, что не видят путей выхода 
из сложившейся ситуации. То 
есть не знают, как нам, доль-
щикам, получить оплаченные 
квартиры. Ранее в качестве 
решения предполагалось, что 
мы получим не квартиры, а лишь 
несоизмеримо малую выпла-
ту страхового возмещения от 
БРУПЭИС «Белэксимгарант» 
(на момент покупки облигаций 
дольщиками курс 1 доллара был 
равен 8000 белорусских рублей, 
сегодня стоимость одного дол-
лара более 15.000 рублей, то 
есть мы теряем почти полови-
ну денежных средств), после 
чего названный страховщик 
станет владельцем незакончен-
ного строительством объекта. 
Более того, в случае возбужде-
ния уголовного дела страховая 
организация «БелЭксимгарант» 
вправе отказать нам в выплате 
страховки (о чем прямо заявил 
начальник  управления страхо-
вания финансовых рисков  Д.Л. 
Якубицкий). 

Как можно считать такое 
предложение справедливым 
решением?

На последней встре-
че, проходившей в Комитете 
строительства и инвестиций 
Мингорисполкома (24.07.2015) 
с участием начальника Главного 
управления контроля по г. 
Минску Комитета госконтроля 
Сергея Бровки и представите-
лей районных администраций и 
служб горисполкома, мы, доль-
щики, получили очередной отказ 
в помощи по решению пробле-
мы. Хотя это есть явное нежела-
ние принять ответственность за 
бездействие в течение про-
шедших лет и попытку пере-
ложить финансовые потери, 
вызванные этим бездействием, 
на наши плечи. Как и ранее, 
государственные чиновники, 
видимо, надеются, что мы про-
сто откажемся от своих закон-
ных прав. 

А тем временем ситуация 
уже стала критической.

Из открытых источников ста-
ло известно о продаже за бес-
ценок активов ООО «Волынь» 
(акций дочерней организации 
ОАО «Земля инвестиций») за 
… 20 миллионов белорусских 
рублей. И это при том, что ранее 
эти активы самим директором 
ООО «Волынь» оценивались в 
более десяти миллионов долла-
ров США (согласно предостав-
ленным документам). Как можно 
было допустить такую сделку? 
Однако из-за фактического 
бездействия органов финан-
сового контроля срок предъ-
явления претензий по аннули-
рованию сделки купли-продажи 

активов ООО «Волынь» в виде 
акций ОАО «Земля Инвестиций» 
истек, попытки восстановления 
законных прав дольщиков никто 
не предпринял. 

Вышеназванные органы не 
обратили внимания и на то, что 
продажа акций третьему лицу 
имела лишь номинальный харак-
тер. По нашим сведениям, поку-
патель актива не просто нахо-
дился в сговоре с руководством 
ООО «Волынь» в момент сделки, 
но и по сей день является одним 
из фактических владельцев ООО 
«Волынь».

Так чем занимаются ком-
петентные службы – защитой 
интересов обманутых людей 
или покрывательством вино-
вников?

В итоге, получив много-
численные отказы от властей 
(администрации Первомайского 
района, Мингорисполкома, 
Администрации президента) и 
оставшись наедине со своими 
проблемами, дольщики пытают-

ся привлечь к наболевшей про-
блеме общественное внимание, 
придать ей резонанс, надеясь 
хоть так достучаться до пре-
зидента. Есть проблема долго-
строев, она не снята, она суще-
ствует!!! Только в Первомайском 
районе Минска сегодня имеются 
три таких проблемных объекта. 

В качестве примера мож-
но привести мирную акцию 
протеста дольщиков, кото-
рая состоялась 22 июня 2015 
года, когда после работы (око-
ло 19.00) возле долгостроя по 
ул.Волгоградской, д.20 собра-
лась небольшая инициативная 
группа, чтобы от имени доль-
щиков разместить на заборе 
наши крики о помощи. Однако 
последние несколько букв в над-
писи «Семьи ждут свои квар-
тиры – нам негде жить» нане-
сти на растяжку нам не дали. 
Приехали сотрудники правоох-
ранительных органов с автома-
тами наперевес и потребовали 
сорвать ткань, ссылаясь на то, 

что в Беларуси это незаконно 
и грозит жертвам долгостроя 
наказанием за мелкое хули-
ганство. На просьбу озвучить 
нормативно-правовой акт, на 
который ссылался сотрудник 
милиции, ответа получено не 
было. Нельзя – и все! В итоге 
представители власти растяжку 
сорвали, а дольщиков попроси-
ли удалиться.

Что нам теперь делать?! Где 
искать правду? Как искать правду? 

А ведь некоторые ради это-
го строительства продали ранее 
имевшиеся квартиры, чтобы 
самостоятельно, без государ-
ственной поддержки, улучшить 
свои жилищные условия – при-
обрести квартиры в строящем-
ся доме. Теперь семьи с детьми 
вынуждены который год ютить-
ся в съемных квартирах, хотя 
они все оплатили, они никого 
не обманули. Наоборот, обману-
ли их. Разве это справедливо? 
Разве такое может быть в право-
вом государстве?

От имени дольщиков: 

Андрей БОСИК
Николай ЧЕМБРОВИЧ

Татьяна БОСИК
Владимир КРАСОВСКИЙ

Людмила САБЛЕВА
Наталья ЖУК

Ольга ГЛАЗ
Александра ЕРЁМЕНКО

Илья ЛЫЧКОВ
Екатерина МЕТЕЛЬСКАЯ

Татьяна СОКОЛОВСКАЯ
Сергей ГРИЩЕНКОВ

Вадим ЯНУКОВИЧ 
Иван ДЕНИСЕНЯ

Сергей БОНДАРЕВИЧ
Ольга СТРАШНОВА 

Екатерина ФИЛИППОВЕЦ
Евгения САВЧЕНКО

Николай ТИМОФЕЕВ
Мария КАМИНСКАЯ 

– всего 107 подписей.
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ФОТАФАКТЗАКУЛИСЬЕКРИК ДУШИ ЧУЛІ?СУД ДЫ СПРАВА

Недетский бизнес: 
кто наследует известные компании Беларуси

По истечении 25 лет, на протяжении которых существует предпринимательство в независимой Беларуси,  
все чаще рядом с основателями или даже у руля компаний становятся  

представители второго поколения белорусского бизнеса.

Средний возраст успешных 
белорусских бизнесов составля-
ет 20–25 лет, средний возраст их 
владельцев – 45–50 лет. Первую 
волну белорусских предприни-
мателей, бывших спортсменов, 
лейтенантов, физиков и радио-
техников, рискнувших в конце 
1980-х – начале 1990-х годов 
пойти в совершенно незнако-
мую и опасную сферу, посте-
пенно сменяет вторая волна, 
которую составляют их дети – 
финансисты, управленцы, юри-
сты, выпускники лучших вузов 
Беларуси и мира.

Сразу нужно сказать, что, 
в отличие от некоторых пост-
советских стран, прежде все-
го стран Балтии, у владельцев 
большинства крупных компа-
ний Беларуси вырисовываются 
реальные наследники, которые 
уже работают в отцовском или 
материнском бизнесах и наме-
рены их продолжать.

Некоторые эксперты могут 
объяснить стремление передать 
и, соответственно, продолжить 
дело тем, что частный сектор 
в Беларуси зарегулирован, нет 
рынка ценных бумаг, продаться 
через биржу или стратегическо-
му инвестору за справедливую 
цену, как это происходит с пер-
вым поколением бизнесменов в 
Балтии, крайне сложно.

Нужно учитывать и то, что 
по менталитету большинство 
белорусских бизнесменов, пом-
нящих кидалово 1990-х годов, 
не готово приглашать в бизнес 
менеджеров со стороны. Они 
хотят видеть в числе менедже-
ров и ближайших помощников 
родных, так как в этом случае 
риск нечестного поведения или 
рейдерского захвата минима-
лен. То есть дети еще до при-
нятия стратегического решения 
о судьбе бизнеса втянуты в дело 
семьи и, так сказать, с младых 
ногтей увлечены им.

Как бы то ни было, но в 
Беларуси, если судить по оцен-
кам наших собеседников-биз-
несменов, действительно срав-
нительно высок процент жела-
ющих и стремящихся сохранить 
и вести семейный бизнес. В 
большинстве из 20 крупнейших 
частных компаний Беларуси уже 
сегодня вместе с отцами рабо-
тают на благо семейного дела 
их дети. Пока рано говорить, 
но совсем не исключено, что 
белорусы в этом плане окажут-
ся близки по развитию к нем-
цам. В одной из самых мощных 
мировых экономик – в Германии 
– семейные фирмы составляют 
около 85% от всего числа биз-
несов. Причем, как правило, это 
крупные компании, на которых 
держится немецкая экономика: 
из 100 крупнейших бизнесов 
около половины это семейные 
предприятия, существующие, по 
крайней мере, на протяжении 
двух-трех поколений (с после-
военной поры). Немцы, правда, 
в последнее время бьют трево-

гу. Третье поколение, взращен-
ное в рамках глобализации и 
интернетизации, не очень хочет 
заниматься, как их деды и отцы, 
производством деревообраба-
тывающих станков и тормозных 
цилиндров. По этой причине 
Германия до кризисов стреми-
лась в число лидеров по числу 
сделок M&A, новые собственни-
ки продавали семейные брен-
ды. Только кризисы остановили 
набиравший темпы процесс.

Я выделил в Беларуси 
несколько самых ярких фигур 
среди подросших преемников, 
наследников активов и капита-
лов, которые либо уже руково-
дят семейными компаниями, 
либо постигают азы большого 
бизнеса плечом к плечу с отца-
ми-основателями, либо, что 
тоже не редкость, создали соб-
ственное дело.  

Первая волна
У нескольких крупных биз-

несов Беларуси уже произошла 
смена поколений.

Одна из самых ярких извест-
ных предпринимательских 
династий Беларуси – это семья 
Чебогановых. Основатель биз-
неса, оформленного сегодня в 
Группу компаний «Стецкевич», 
Анатолий Стецкевич-Чебоганов 
около пяти лет назад отошел 
от оперативного управления. 
Бизнесом сегодня руководят 
его сыновья Андрей и Сергей 
Чебогановы, есть свои проекты 
и у других членов семьи. Новые 
проекты, которые создало новое 
поколение в рамках группы, это 
сети магазинов одежды Santorini 
и Navy.

Ирина Терещенко – дочь 
основателя и основного вла-
дельца компании «Белита-
Вітэкс” Виктора Терещенко и 

супруга минского девелопера 
Артура Фенюка. Она создала 
крупнейшую в стране сеть сало-
нов красоты “Итейра” и являет-
ся владельцем дистрибуторской 
косметической компании.

Юрий Сипаров перенял 
управление Группой компаний 
“Имельда” у своего отца – экс-
декана Витебского технологиче-
ского института легкой промыш-
ленности Геннадия Сипарова. До 
1985 года его отец возглавлял 
механическо-технологический 
факультет вуза, а потом ушел в 
бизнес. Вначале он поставлял 
в Беларусь швейную технику 
«Пфафф» и «Зингер», а также 
машинки подольского завода. 
В 1995 году Геннадий Сипаров 
создал компании «Имельда» и 
«Гранд-Партнер». Примерно с 
начала 2010-х годов бизнесом 
управляет Юрий Сипаров.

Олег Голубович перенял 
бразды управления компанией 
«Митра» тоже у своего отца – 
Бориса. «Митра», являющаяся 
крупным производителем и дис-
трибутором упаковки для кос-
метики, была создана в самом 
начале 1990-х годов.

Известный гродненский биз-
несмен Олег Зуховицкий начинал 
создавать свой мебельный биз-
нес, когда его отец Владимир 
Зуховицкий уже несколько лет 
работал в сфере строительных и 
коммунальных услуг. На базе этих 
направлений сегодня существуют 
два отдельных холдинга – мебель-
ный «ЗОВ Мебель Менеджмент» и 
строительный «ЗКС».  

К сожалению, еще один 
вариант смены поколений – 
смерть владельца бизнеса.

В прошлом году вынужден-
но управление Торговым домом 
«Ждановичи» перешло к наслед-
никам умершего после тяже-
лой болезни основателя этого 

бизнеса Евгения Шигалова. 
Крупнейшим торговым комплек-
сом страны сейчас руководят 
его сын Сергей Шигалов и зять 
Виталий Курило. Также в бизне-
се участвует и сын еще одно-
го из совладельцев комплекса 
Максим Прокопович.

Наследники 
олигархов

Постепенно подтягивают на 
руководящие должности своих 
сыновей крупнейшие белорус-
ские бизнесмены.

Сын сенатора Александра 
Шакутина Александр Шакутин-
младший более пяти лет воз-
главляет семейный бизнес 
– компанию «Спамаш». Она 
занимается дистрибуцией 
продукции «Амкодора» в ряде 
регионов России и управляет 
несколькими активами в других 
отраслях.

«Сейчас он хорошо управля-
ет предприятием, оно динамич-
но развивается. Все решения, 
связанные с работой компа-
нии, он принимает сам. Иногда 
он спрашивает совета, я даю 
какие-то рекомендации, но ито-
говое решение только за ним», 
рассказал Шакутин-старший об 
управленческих талантах сына.

Сын партнера Юрия Чижа 
Владимира Япринцева Казбек 
участвует в управлении несколь-
ких структур разветвленного 
холдинга «Трайпл». Недавно 
его имя звучало в СМИ в связи 
со скандалом, вспыхнувшим и 
сразу же погасшим по постав-
кам под гарантию «Трайпла» 
нефтепродуктов в адрес укра-
инской компании Jaspen Capital 
Partners.

Казбек Япринцев изве-
стен личными инвестициями в 

IT-проекты. Он – один из совла-
дельцев «Ямикс Групп», инве-
стировавшей в туристический 
портал, бизнес-платформу, 
справочно-информационный и 
футбольный проекты в интерне-
те. В 2013 году «Ямикс Групп» 
была включена в топ-10 веду-
щих продуктовых IT-компаний 
Беларуси.

Старший сын Юрия Чижа 
Cергей, прежде чем начать 
помогать по бизнесу отцу, окон-
чил University College London и 
Оксфордский университет. Он, 
в частности, работал в сети 
ProStore и сегодня представляет 
интересы «Трайпл» в наблюда-
тельном совете Минского заво-
да игристых вин.

Наконец наследник одно-
го из самых в последнее вре-
мя динамично растущих бизне-
сов, принадлежащих Алексею 
Олексину, Дмитрий является 
одним из совладельцев латвий-
ской инвестиционной компании 
Mamas D. Она торгует нефте-
продуктами, мясом, пивом, 
инвестировала в даугавпилский 
пивзавод.

Ресторатор, 
банкир, обувщик

Хорошо известен своими 
проектами Алексей Садовой. 
Получив часть начального 
капитала от своего отца, экс-
руководителя «Белтехэкспорта», 
Александра Садового он соз-
дал популярную в Минске сеть 
ресторанов и кафе, а сейчас 
инвестирует в парикмахерский 
бизнес.

«Отца я люблю и очень ему 
благодарен. Это человек, кото-
рый дал мне возможность «стар-
тануть». Сейчас мы встречаемся 
как семья: пообедать, поужи-
нать. По поводу своего бизнеса 
я никогда с ним не советовался 
– за исключением первого полу-
года», рассказал он недавно о 
первых шагах в бизнесе.

Кто еще представляет сегод-
ня молодое поколение белорус-
ских бизнесменов – наследни-
ков “заводов и пароходов”?

У одного из основателей 
банковского бизнеса Беларуси 
председателя совета директоров 
РРБ-Банка Валентина Цыбулина 
заместителем работает его сын 
Сергей. Одну из фабрик обувно-
го холдинга «Марко» возглавляет 
сын сенатора и владельца это-
го бизнеса Николая Мартынова 
Павел. Виталий Яцук активно 
помогает расти бизнесу свое-
го отца Александра – компании 
«Виталюр».

И это – только начало. 
Основатели компаний все чаще 
оказываются перед фактом, что 
их дети выросли, выучились и 
готовы принять бразды прав-
ления семейным делом из рук 
отцов и матерей.

Вадим СЕХОВИЧ. 
(«Ежедневник».)

РЕДКИЕ ЛЮДИ

Семья Сусловых  
отправилась в кругосветку и оказалась на Кипре

Соотечественники нередко уезжают из Беларуси – за деньгами, образованием, яркими впечатлениями. Некоторые принимают решение остаться в чужой стране навсегда.  
Почему? Этот вопрос мы задали гражданину Беларуси Владимиру СУСЛоВУ, который вот уже 20 лет живет на острове Кипр.

«Дом сгорел, 
возвращаться  
было некуда»

Летом 1995 года Владимир с 
женой и детьми, младшему из кото-
рых было семь лет, отправился на яхте 
в кругосветное путешествие, мечтая 
посетить Австралию, Новую Зеландию 
и Америку. Жестокий шторм и полом-
ка яхты изменили планы. Сегодня 
Владимир – житель Лимассола, 
киприотский пенсионер, конструктор 
автомобилей на солнечных батареях 
(solar car). 

Мы встретились в Минске, куда 
Владимир приехал на несколько 
недель.

«Думаю, жизнь прожита не зря: я 
смог увидеть мир, – начинает свой 
рассказ Владимир. – В начале 1990-
х купил на заработанные деньги яхту 
«Скиталец» с тремя спальными места-
ми и начал грезить о новом путеше-
ствии».

Лихие 1990-е – время первых 
капиталов. Граждане Беларуси учи-
лись зарабатывать и тратить, порой 
весьма оригинальным способом. 
Добившись успеха, один из бизнес-
менов вложил часть прибыли в яхту. 
И растерялся, не зная, что делать с 
дорогой игрушкой.

«Узнав обо мне – первом владель-
це частной яхты на Минском море, он 
обратился с необычным предложени-
ем – довести его яхту до ума и выйти 
в море. В голове сложился маршрут: 

Турция, Индийский океан, Австралия».
25 августа 1995 года яхта отпра-

вилась в первое плавание. «На бор-
ту было около десятка гостей биз-
несмена, я и мой 13-летний сын. 
Планировали дойти до Стамбула. 
Но осенью Черное море штормит, и 
непривычные к качке пассажиры сбе-
жали в Варне. Больше на борт никто 
из них не просился. По договорен-
ности с хозяином яхты я продолжил 
путешествие».

До Стамбула Владимир дошел 
вдвоем с сыном, через месяц к ним 
присоединились жена с дочерьми.

«За три месяца мы обошли заливы 
и фьорды Турции, почти все греческие 
острова, – вспоминает собеседник. 
– Горные козлы, диковинные рыбы – 
это был рай!  А потом в сильнейшем 
шторме у яхты вырвало руль и мы еле 
дошли до ближайшего порта. Так ока-
зались на Кипре».

На ремонт пришлось отдать все 
накопленные средства, а заработать 
новые оказалось проблематично: без 
разрешения и визы можно рассчи-
тывать только на нелегальный труд. 
Четыре зимних месяца жили впрого-
лодь.

А потом пришла новость из 
Беларуси: пожар уничтожил минский 
дом.

Возвращаться было некуда, да и 
не на что. А тут еще дети нашли дру-
зей, освоили английский и запроси-
лись в школу: им хотелось быть «как 
все». Семья переехала в Лимассол.

«Мне повезло найти легаль-

ную работу, – говорит Владимир. – 
Директор школы, в которой учились 
дети, узнал о моем дипломе физфа-
ка БГУ и предложил вести физику в 
старших классах. Это позволило не 
платить за обучение детей. основной 
заработок получал на кожевенном 
заводе, налаживая станки. И хотя я не 
цеплялся за работу, рассчитывая про-
должить путешествие, через 12 лет 
социальные службы Кипра сообщили 
о начисленной пенсии».

Обуздать  
солнечную энергию!

По словам Владимира, средняя 
пенсия на острове – около 300 евро 
полагается тем, кто проработал не 
меньше 13 лет. Ему платят около 500 
– сумма, которой хватает на аренду 
дома. В планах – строительство сво-
его.

«Покупать готовый дом бессмыс-
ленно, – рассказывает собеседник, 
– киприоты не умеют строить. остров 
заставлен бетонными коробками, в 
которых зимой холодно, а летом жар-
ко. Я знаю, как построить дом, ког-
да зимой укрываешься тонким оде-
ялом».

Зима на Кипре напоминает бело-
русский апрель: много солнца, зеле-
ной травы, днем температура воздуха 
поднимается до 20 градусов, ночью 
опускается до 5–10 градусов тепла. 
Туристы купаются в море, кипри-
оты кутаются в свитера: холодно! 
Центрального отопления нет, электро-

приборы дороги, поэтому в большин-
стве квартир температура воздуха, как 
на улице.

На Кипре Владимир занялся «ути-
лизацией» солнца: «это богатейший 
ресурс острова. Изучив технологию 
работы солнечных батарей, установил 
шесть панелей на крыше дома, кото-
рый снимаю. В результате за электро-
энергию практически не плачу, излиш-
ки забирает хозяйка, сдающая жилье. 
Когда на Кипре, как это уже происхо-
дит в Европе, владельцам солнечных 
панелей начнут доплачивать за «лиш-

нюю» энергию, подумаю о дополни-
тельном источнике заработка».

А еще Владимир сконструировал и 
построил два автомобиля на солнеч-
ных батареях, благо, каждый год на 
центральных улицах Никосии проходят 
соревнования solar car.

«Для участия в соревнованиях мы 
с партнером – бизнесменом Сергеем 
из Лимассола, основали клуб «РА» – 
«Реализация альтернатив». До кризи-
са рассчитывали на спонсоров, потом 
начали вкладывать личные средства».

Примерно 6 тысяч евро – и в 2014 

году на старт вышел первый solar car, 
собранный из подручных материалов, 
солнечных панелей и алюминиевых 
листов. Пришел вторым: перегрелся 
спид-контроллер, из-за чего потеряли 
15 минут. Но приз дебютант все же 
получил – за лучший дизайн.

Новый автомобиль обошелся при-
мерно в 10 тысяч евро и обещал побе-
ду, но в день соревнований подвело 
солнце. «Редчайший случай на Кипре: 
в июне небо закрыли тучи, остановив 
автомобили. Примитивные школьные 
машины кое-как дотянули до финиша, 
наши автомобили заняли 4-е и 5-е 
места».

Но и участие гражданина 
Беларуси в таких гонках – уже побе-
да. Заинтересовались ли ей в нашей 
стране?

«Мы не рекламировали своей дея-
тельности, не уверен, что обо мне зна-
ют в Беларуси, – отвечает Владимир. 
– Победа стала личным делом, иногда 
солнце и амбиции важней белорус-
ских чиновников».

Владимир уверен: «альтернатив-
ные источники займут свое место в 
энергетическом балансе, получение 
солнечной энергии выгодно даже в 
северных регионах. Не случайно пер-
вое место в мире по использованию 
солнечных генераторов занимает 
Германия».

Скоро солнечные панели будут 
установлены на новый дом Владимира 
– во время работы над материалом 
стало известно о покупке земельного 
участка, на котором появится эконо-

мичный дом. А пока мы просим оце-
нить жизнь на острове в Средиземном 
море, которая после рассказа показа-
лась сказочной и нам.

«На Кипре высокий процент без-
работицы, – предостерегает собесед-
ник, – поэтому найти хорошую работу 
приезжий сможет только после мест-
ных жителей и огромного количества 
мигрантов, которых устраивают низ-
кие зарплаты. Наш человек привык к 
уровню жизни: дом, машина, мигран-
ты селятся по 5–10 человек в комнате 
и довольны, более того – основную 
часть заработка отправляют домой. 
Минимальная зарплата в 700 евро их 
устраивает, но хватит ли ее в стране, 
где прожиточный минимум значитель-
но выше? Придется привыкать к боль-
шим тратам: телефон – около 50 евро 
в месяц, вода – 40 евро, интернет – 40 
евро и выше. За электричество – 150–
200 евро платим раз в два месяца, не 
думаешь об экономии зимой – дойдет 
и до 700 евро!»

«Принять жизнь на острове, где 
дождь считается роскошью, солнце 
нередко мешает автомобилистам, 
бесплатные пляжи не всегда ком-
фортные, жителю Беларуси сложно, 
– говорит Владимир, – в его стране 
все наоборот. И все же я благодарен 
Кипру. Здесь мне удалось реализо-
вать некоторые интересные проекты, 
дать образование детям, идти вперед 
и добиваться поставленных целей. Как 
говорят в таких случаях, продолжение 
следует».

Елена АНКУДО.

Білборды напомнілі 
пра палітвязняў

Каля ўсіх буйных аўтамабільных памежных пераходаў на тэрыторыі 
Польшчы, на мяжы з Беларуссю, з’явіліся білборды з выявамі 
беларускіх палітычных вязняў. Яны ўсталяваны сябрамі грамадзянскай 
ініцыятывы “Свабоду Мікалаю Статкевічу ды ўсім палітвязням”.

Фота statkevich.org.

У продажы 
з’явіцца 
самагон 

Прамысловую вытвор-
часць напою пачынаюць на 
Слонімскім вінаробным заводзе. 
Прадпрыемства першым у краіне 
атрымала ліцэнзію на прамысло-
вую вытворчасць самагону.

На заводзе кажуць, што выра-
бляць будуць два віды гэтага 
напою: самагон «Традыцыйны» 
крэпасцю 42 градусы і самагон 
«Люты» крэпасцю 47 градусаў.

Для вытворчасці самаго-
ну Слонімскі вінзавод набыў 
унікальнае абсталяванне, зро-
бленае пад заказ. Прадстаўнік 
завода сцвярджае, што іх прадук-
цыя не мае непрыемнага паху, а 
пахне хлебам.

Раней легальна самагон 
у Беларусі вырабляўся толькі ў 
невялікіх аб’ёмах на тэрыторыях 
этнамузейных комплексаў.

Чакаецца, што новы пра-
дукт будзе прадавацца ў шыро-
кай гандлёвай сетцы, у тым ліку 
ў крамах бяспошліннага гандлю 
Duty Free.

МЕДДАВЕДКА

«Гэта сотні выратаваных 
чалавечых жыццяў»

Анкалагічны дыспансер Мінска атрымаў  
два ўнікальныя лінейныя паскаральнікі.   
Абсталяванне каштавала 7,2 млн еўра.

Пасажырапаток 
у Польшчу 

вырас амаль  
на чвэрць

Паводле інфармацыі 
Беларускай чыгункі, у ліпені 
цягніком у Польшчу дабіралася на 
20 працэнтаў больш беларусаў, 
чым у чэрвені. У БЧ лічаць, што 
гэтаму паспрыяла змяншэнне 
коштаў на квіткі больш чым у два 
разы. Напрыклад, цяпер з Гродна 
да Беластока і назад можна 
з’ездзіць усяго за 120 тысяч 155 
рублёў.

Паводле інфармацыі БЧ, 
з пачатку года чыгуначным 
транспартам у Польшчу было 
перавезена 104.000 чалавек, з іх 
практычна 20 тысяч пасажыраў 
у ліпені.

Дадзеныя апараты часцей 
за ўсё выкарыстоўваюцца 
для правядзення ўнутранай 
прамянёвай тэрапіі пры 
злаякасных новаўтварэннях 
любых тканін і органаў. 
Л інейны паскаральнік 
забяспечвае дастаўку да 
пухліны высокаэнергетычных 
рэнтгенаўскіх прамянёў. Пры 
гэтым пашкоджваюцца клеткі-
новаўтварэнні, а навакольныя 
здаровыя тканіны застаюцца ў 
недатыкальнасці.

– Устаноўлены два лінейныя 
паскаральнікі, адзін з іх не мае 
аналагаў у СНД, – удакладніў 
галоўны ўрач анкадыспансера 
Уладзімір Каранік. – Гэта самае 
сучаснае абсталяванне з магчы-
масцю правядзення існуючых 
методык прамянёвай тэрапіі. 
Лічыцца, што ўкараненне высока-
дакладных сучасных методык пра-
мянёвай тэрапіі дапаможа палеп-
шыць вынікі лячэння анкалагічных 
хворых на 10%. Гэта сотні вырата-
ваных чалавечых жыццяў.

ФУТБОЛ

Што «свеціць» 
БАТЭ і 

мінскаму 
«Дынама»  

ў еўракубках?
Беларускім футбольным 

клубам засталося зрабіць 
крок да выхаду ў групавыя 

стадыі еўракубкаў.

Як вядома, барысаўскі 
БАТЭ пасля перамогі над 
венгерскім “Відэатонам” выйшаў 
у 4-ы кваліфікацыйны раўнд 
футбольнай Лігі чэмпіёнаў, дзе 
згуляе з сербскім “Партызанам”. 
Першы матч пройдзе ў Барысаве 
18–19 жніўня, праз тыдзень 
каманды пераедуць у Бялград.

Трэба сказаць, што БАТЭ як 
мінімум забяспечыў сабе месца 
ў групавым турніры Лігі Еўропы 
і ў гэтым еўракубкавым цыкле 
ўжо зарабіў 5,95 мільёна еўра. А 
калі патрапіць у групавы этап Лігі 
чэмпіёнаў, то будзе і таго больш.

Стаў вядомы і сапернік 
мінскага «Дынама» па плэй-оф 
Лігі Еўропы. Ім стаў аўстрыйскі 
клуб «Рэд Бул». Першы матч 20 
жніўня будзе згуляны ў Беларусі, 
а 27 жніўня – у Зальцбургу.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ГРОМКОЕ ДЕЛО

Следователи проведут  
за решеткой более 7 лет

Бывшие следователи 
Центрального РОСК Минска 
Олег Мельников и Сергей 
Костыко, обвиняемые во взяточ-
ничестве, лишены звания «под-
полковник».

Вчера Минский городской 
суд приговорил следователя 
Олега Мельникова и следова-
теля Сергея Костыко к 7 годам 
и 6 месяцам лишения свободы 
каждого, а также к конфискации 
имущества, передает  Sputnik.

Государственный обвини-
тель попросил для следователей, 
которые были задержаны сотруд-

никами КГБ в конце декабря 2014 
года по обвинению в получении 
взяток от гражданина РФ, по 
восемь лет лишения свободы. К 
обвиняемым применена амни-
стия, и срок наказания сокращен 
на один год.

Суд признал следователей 
виновными в получении взяток 
неоднократно по предваритель-
ному сговору в особо крупном 
размере. Наказание они будут 
отбывать в колонии усиленно-
го режима. Суд постановил, что 
данный приговор может быть 
обжалован в течение 10 дней.

Виталий Яцук.Павел 
Мартынов 

 с супругой.

Ирина 
Терещенко 

(Итейра)  
с детьми.

«Уважаемый главный редактор газеты «Народная Воля»! Просим 
Вас оказать содействие в общественном освещении и донесении до 
президента и органов власти проблем, возникших у дольщиков долгостроя, 
расположенного в Минске по адресу ул. Волгоградская, д. 20…»

Вновь и вновь мы вынуждены обращаться к проблемам строительной 
отрасли, потому что этого требуют люди. Хотя официальные власти 
делают вид, что проблема давно решена.

Где искать правду?

Из ленты новостей  
15 декабря 2014 года

ИЗ АРХИВА

Александр Лукашенко потребовал от заме-
стителя председателя Минского горисполкома 
Виктора Лаптева «именем революции» решить 
проблему долгостроев в столице. Об этом гла-
ва государства заявил в ходе согласования на 
должность этого чиновника столичной админи-
страции, сообщает пресс-служба президента. 

По словам Виктора Лаптева, в Минске стро-
ится 172 дома, четыре дома являются проблем-
ными, еще примерно 15 также могут быть про-
блемными.

«Почему мы приняли исчерпывающие меры, 
а проблемные дома снова появляются?» – воз-
мутился Александр Лукашенко.

«У нас главы администраций ничем в Минске 
не занимаются. Я критикую председателей рай-
исполкомов за то, что они слабо шевелятся или 
им власти не дают, мы с этим разбираемся, но 
главы администраций в Минске вообще ничем 
не занимаются!», – заявил Лукашенко.

«Они сегодня практически не у дел. Их нужно 
задействовать на всю катушку, и прежде всего для 
контроля и деятельности по недопущению про-
блем в отношении населения. Считай: ЖКХ, обра-
зование, и прежде всего строительство, – сказал 
белорусский руководитель. – Я не понимаю, как 

можно создать проблемную стройку сейчас?! Вот 
я никак не могу понять! Четко все определили: вот 
отлицензированные предприятия, которые имеют 
право строить, вот контролер, люди дают деньги, 
есть договор – выполняйте его!».

«Именем революции, не глядя ни на кого, 
вы эту проблему должны решать, – потребовал 
Лукашенко. – Есть тот, кто платит. Я уверен, 
что люди платят честно, по договору. Есть те, 
кто должен строить. Боюсь, что там проблемы, 
у строителей. Именем революции вы должны 
решить эти вопросы! В противном случае я про-
сто хочу повторить: «Все сядут!»

«Я не допущу больше, чтобы люди обра-
щались к вам, а в голове имели в виду всегда 
президента, почему нет порядка, а так и бывает, 
и они правы. Поэтому я использую и крайние 
методы для наведения порядка», – предупредил 
Лукашенко минского чиновника.

«Поэтому вы с председателем горисполкома 
определитесь и договоритесь, чтобы этих про-
блем не было. Это ваша наиважнейшая зада-
ча. Вы знаете, как это делать. Вы пришли из 
Комитета госконтроля. Читай – честный чело-
век, принципиальный, поэтому действуйте», – 
сказал Лукашенко, обращаясь к Лаптеву. 

ИЗ ПОСЛЕДНИХ НОВОСТЕЙ

Кто до этого довел?
Судьбу объекта незавершенного стро-

ительства ООО «Волынь» решит антикризис-
ный управляющий. Об этом корреспонденту 
агентства «Минск-Новости» рассказал глава 
администрации Первомайского района Игорь 
Кудревич.

– Готовность объекта на момент останов-
ки строительства и развала фирмы-заказ-
чика составляла около 6%, – пояснил Игорь 
Алексеевич. – Способ привлечения заказчиком 
инвестиций – выпуск жилищных облигаций, а 
также займы, добровольные пожертвования. 
Сегодня два учредителя компании находятся под 

следствием. Мингорисполком выступил с ини-
циативой прохождения процедуры банкротства 
ООО «Волынь», поскольку общество не выпол-
няет свои обязательства, в том числе по штраф-
ным санкциям за незавершенное строительство. 
Процедура банкротства началась 17 июля. Что 
касается судьбы объекта незавершенного стро-
ительства, то ее будет решать антикризисный 
управляющий. Гражданам, чтобы решить свои 
имущественные вопросы, связанные со строи-
тельством, надо обращаться в судебные органы 
и страховую компанию «БелЭксимгарант», кото-
рая застраховала облигации.

Мікалай Аўтуховіч: 
«Давялі-такі 

чыноўнікі  
да бальніцы…»

Былы палітвязень Мікалай Аўтуховіч патрапіў  
з гіпертанічным крызам у шпіталь.

17 ліпеня ў Ваўкавыскім 
раённым судзе разглядалася 
пытанне аб працягу мясцова-
му прадпрымальніку і было-
му палітзняволенаму Мікалаю 
Аўтуховічу прэвентыўнага 
нагляду, на якім настойвалі 
супрацоўнікі міліцыі. Суддзя 
апытаў прадстаўніка міліцыі, які 
непасрэдна ажыццяўляў нагляд 
за Аўтуховічам і той заявіў, што не 
мае да Мікалая ніякіх прэтэнзій 
і пытанняў. Прадстаўнік праку-
ратуры таксама выказаўся, што 
не бачыць падстаў для працягу 
нагляду. У выніку суд адмовіў 
органам Ваўкавыскага РУУС у 
падаўжэнні прэвентыўнага нагля-
ду за Мікалаем Аўтуховічам.

Але, як аказалася, радавацца 
было рана. Выканаўца абавязкаў 
пракурора Ваўкавыскага раёна 
выступіў з ініцыятывай адмены 
рашэння раённага суда. Спачатку 
іск у суд быў на 6 жніўня, але паз-
ней прынеслі на новую дату – на 
5 жніўня. І Гродзенская абласная 
калегія суддзяў пастанавіла пад-
трымаць пратэст пракурора.

“Я разумею, чаму 
пракурорскія і судовыя работнікі 
так спяшаліся, – распавёў 
“Народнай Волі” Мікалай 
Аўтуховіч. – 6 жніўня ў мяне 
аўтаматычна заканчваўся 
прэвентыўны нагляд, а мае “кура-

тары” ці то былі ў адпачынку, ці 
то проста “праспалі”. На судо-
вай калегіі я распавядаў, што за 
ўвесь час нагляду ў мяне было 
толькі адно парушэнне (з’ехаў 
з горада па справах фірмы), за 
якое выплачаны штраф, і якое 
1 жніўня скасавана. Але і гэтага 
было дастаткова, каб калегія ста-
ла на бок пракуратуры. Я наогул 
не выключаю, што супраць мяне 
могуь рыхтаваць нейкую новую 
правакацыю. Папярэджвалі ж, 
каб з’язджаў з краіны”.

Пасля вынесенага рашэння 
Мікола Аўтуховіч накіраваў скаргу 
на дзеянне адваката і судовай 
калегіі, яго чакаў новы суд. Але 
ў гэты дзень з самага ранку 
Мікалаю стала дрэнна з сэрцам, 
пасля чаго яго забралі ў шпіталь з 
гіпертанічным крызам.

“Здароўе – не жалезнае, – 
дадае Аўтуховіч. – Не вытрымаў 
арганізм тых нервовых нагрузак, 
што ўсклалі на яго ў апошнія 
дні. Давялі-такі чыноўнікі да 
бальніцы…”

У выніку прэвентыўны нагляд 
над Мікалаем Аўтуховічам пра-
цягнуты на паўгода. Такое 
рашэнне 6 жніўня было прынята 
на паўторным пасяджэнні суда 
Ваўкавыскага раёна, якое адбы-
лося без удзелу Аўтуховіча.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

СІТУАЦЫЯ

Пра шахматы і не толькі
Беларускія аматары шахмат б’юць у званы, а дырэктара Цэнтра шахмат і шашак узялі пад варту.

Не так даўно ў 
рэдакцыю завіталі аматары-
шахматысты, якія выказалі 
сваю занепакоенасць 
“камерцыялізацыяй” Цэнтра 
шахмат і шашак, а таксама, на 
іх думку, абыякавым стаўленнем 
чыноўнікаў да іх.

“Рэспубліканскі цэнтр 
алімпійскай падрыхтоўкі па 
шахматах і шашках (РЦАП) 
будаваўся не толькі для 
падрыхтоўкі  белару скіх 
шахматыстаў  высокай 
кваліфікацыі, але і для работы з 
аматарамі шахмат, – распавёў 

адзін з шахматных актывістаў 
Ігар ГУЛІК. – Савецкі Саюз 
увогуле стаў вялікай шахматнай 
дзяржавай з-за шырока 
разгорнутай у краіне работы 
з аматарамі шахмат, на якіх 
праходзілі “абкатку” ўсе савецкія 
чэмпіёны свету. Зараз, у сувязі 
з камерцыялізацыяй спорту 
ўвогуле і шахмат у прыватнасці 
РЦАП практычна поўнасць 
прыбраў са свайго кола 
дзейнасці работу з аматарамі 
шахмат. Гэта ярка праявілася 
на прыкладзе дзейнасці нашага 
аматарскага клуба “Ладдзя”, 

які дзейнічае на базе РЦАП ужо 
больш за 30 гадоў (да апошняга 
часу клуб узначальваў патрыярх 
беларускай шахматнай школы 
Абрам Якаўлевіч Ройзман). 
Аднак у лютым 2013 г. 
кіраўніцтва РЦАП не падпісала з 
Ройзманам працоўны кантракт, 
і работа клуба на нейкі час 
“заглохла”. Потым Абрама 
Якаўлевіча вярнулі на нейкую 
іншую пазаштатную пасаду, але 
затым і яе скарацілі”.

На думку аматараў шахмат, 
кіраўніцтва цэнтра больш 
цікавяць камерцыйныя пытанні, 

чым праблемы клуба.
“Многія памяшканні будынка 

арандуюцца арганізацыямі, якія 
да шахмат і шашак не маюць 
ніякага дачынення, – дадаюць 
яны. – Коцікам тут знаходзіцца 
месца для выставы, а аматарам 
шахмат – не. Нам зрабілі мат!”

Шахматысты звярталіся 
да міністра спорту і турызму 
Аляксандра Шамко, да 
памочніка прэзідэнта па пытаннях 
фізкультуры і спорту Максіма 
Рыжанкова. Апошні, дарэчы, 
у сваім адказе адзначыў, што 
клуб ”Ладдзя” да гэтага часу не 

мае юрыдычнага статуса, а ўся 
іх дзейнасць зводзіцца толькі да 
правядзення шахматных турніраў 
і гульняў на дабрачыннай 
аснове. Прадстаўнікам клуба 
прапаноўваецца падумаць з 
Мінгарвыканкамам аб стварэнні 
гарадскога шахматнага клуба.

Тым часам у нейкім сэнсе 
тэма “камерцыялізацыі” Цэнтра 
шахмат і шашак знайшла днямі 
свой працяг і ў заяве Следчага 
камітэта Беларусі.

“Завершана расследаванне 
с п р а в ы  д ы р э к т а р а 
Рэспубліканскага цэнтра 

алімпійскай падрыхтоўкі 
па шахматах і шашках, – 
гаворыцца ў паведамленнні. 
– 43-гадовая мінчанка сістэмна 
выкарыстоўвала сваё службовае 
становішча ў карыслівых мэтах. 
Яна прысвойвала бюджэтныя 
грошы ў рублях і валюце, якія 
выдзяляліся яе ўстанове для 
спартыўных мерапрыемстваў, 
вучэбна-трэніровачных збораў, 
на камандзіровачныя выдаткі, 
у тым ліку на выезд у замежжа. 
Акрамя таго, дырэктар загадвала 
работнікам бухгалтэрыі без 
падстаў налічваць ёй прэміі 

і матэрыяльную дапамогу, 
кампенсацыю за нявыкарыстаны 
адпачынак. Таксама жанчына 
завалодала будматэрыяламі, якія 
прадпрымальнікі-арандатары 
набылі для рамонту аднаго з 
памяшканняў установы. Ад адна-
го з прадпрымальнікаў яна атры-
мала хабар за працяг арэнды. 
Следчыя сабралі доказы па 12 
злачынных эпізодах. Шкода ад 
дзеянняў дырэктара ацэньваецца 

ў суму больш за 222 млн рублёў”.
Экс-дырэктара вінавацяць 

у злоўжыванні службовымі 
паўнамоцтвамі, крадзяжы 
шляхам злоўжывання службовымі 
паўнамоцтвамі, махлярстве і 
атрыманні хабару.

Мінчанку ўзялі пад варту, на 
яе маёмасць коштам 1,361 млрд 
рублёў накладзены арышт.

Такая вось камбінацыя…
Алесь СВЯТЛАНІЧ.

РЕАЛЬНАЯ ЭКОНОМИКА

Кризис продолжает 
раздевать «Милавицу»
Белоруски стали покупать меньше белья 

знаменитого отечественного бренда.

На белорусском рынке, кото-
рый является одним из ключе-
вых для эстонского холдинга 
SilvanoFashionGroup(SFG) и вхо-
дящей в него «Милавицы», сохра-
няется отрицательная динамика 
продаж.

Как сообщается в отчете SFG, 
во втором квартале этого года 
белоруски купили белья на сумму 
11,2 млн евро, что на 28% мень-
ше, чем за аналогичный период 
2014 года. В первом квартале 
продажи упали на 26,7%.

«В среднем мы видим мень-
ше посетителей, а также сред-
ние покупки на меньшие суммы в 
розничном сегменте», – отмеча-
ется в отчете SFG.

До конца 2015 года холдинг 
планирует сделать упор на «кон-
сервативный рост в открытии 
магазинов и некоторое восста-
новление в розничном сегменте».

Д и н а м и к а  п р о д а ж 

SilvanoFashionGroup, одного 
из крупнейших в СНГ и странах 
Балтии производителя жен-
ского белья, стала своеобраз-
ным индикатором состояния на 
потребительских рынках этих 
регионов и экономики в целом.

Компании пока далеко до 
показателей даже прошлого года. 
Продажи в первом полугодии 
2015 года составили 34,5 млн. 
евро, что на 36,9% меньше, чем 
за такой же период 2014 года. 
Чистая прибыль сократилась на 
45,8% (до 8,5 млн евро), на 586 
человек с начала года уменьши-
лось число сотрудников холдинга. 
Главные причины – замедление 
экономического роста, девальва-
ция национальных валют, сниже-
ние покупательского спроса на 
основных рынках сбыта: в России, 
Беларуси, Украине, Казахстане, 
странах Балтии.

Николай АДАШКЕВИЧ.

ФІНАНСЫ

Сачыце за рэкордамі!
Сёння афіцыйны курс долара 

дасягнуў узроўню 15 805 рублёў. 
Гэта ўжо чацвёрты гістарычны 
максімум за 7 дзён. 

На мінулым тыдні курс 
долара тройчы біў рэкорды: у 
аўторак Нацбанк усталяваў курс 
долара на ўзроўні 15.497 рублёў, 
у сераду – 15.565, у чацвер – 
15.707. Да 4 жніўня гістарычным 
максімумам лічыўся ўзровень 
15.488 рублёў за долар. Столькі 
амерыканскі “зялёны” каштаваў 
яшчэ 9 чэрвеня.

Таксама  вырас курс еўра – з 
17.149 да 17.327 рублёў.

Ад снежня 2014 года па 
люты 2015-га беларускі рубель 
быў дэвальвіраваны больш як на 
40%: курс на 19 снежня складаў 
10.890 рублёў  за долар ЗША, а 
на 3 лютага – 15.450. Потым на 
працягу сакавіка–мая назіралася 
ўзмацненне нацыянальнай валю-
ты, і долар нават знізіўся да 14.040. 
З 19 мая да 9 чэрвеня долар зноў 
вырас – на 1448 рублёў, але ў дру-
гой палове чэрвеня-ліпеня курс 
рубля стабілізаваўся. Некаторыя 
эканамісты сцвярджаюць, што 
хутка 1 долар будзе каштаваць  
16 тысяч. 

ЗАПРАШЭННЕ

Лукашэнку чакаюць 
 у Львове

Мэр Львова Андрэй Садовы 
запрасіў Аляксандра Лукашэнку 
на матч Украіна – Беларусь, які 
пройдзе ў рамках кваліфікацыі на 
Еўра-2016.

«Звяртаюся з ініцыятывай, 
каб прэзідэнт Парашэнка 
запрасіў у Львоў на футболь-
ны матч Украіна–Беларусь, які 
абудзецца 5 верасня, прэзідэнта 

Лукашэнку. Вельмі важ-
на, каб кіраўнікі нашай краіны 
максімальна выкарыстоўвалі 
магчымасці Львова для пра-
вядзення міжнародных сустрэч, 
форумаў і канферэнцый», – 
сказаў Садовы.

Матч паміж зборнымі Украіны 
і Беларусі пройдзе ў Львове 5 
верасня.

ТЭМА ДНЯ

Як мы 
перажываем 

спёку? 
Анамальна высокія тэмпе-

ратуры, якія больш за тыдзень 
пануюць у Беларусі, сталі выпра-
баваннем не толькі для жыхароў 
краіны, але і для супрацоўнікаў 
Міністэрства па надзвычайных 
сітуацыях. Што стаіць за такім 
паняццем, як высокі клас пажар-
най небяспекі? Крыху статыстыкі: 
цягам апошняга тыдня пажар 
адбыўся ў 95 будынках. Загінулі 
чатыры чалавекі. Трое атрымалі 
цяжкія траўмы. Статыстыка сум-
ная. А калі яшчэ ўлічыць, што 
гарэлі палі з ураджаем і наша 
асноўнае багацце – лясы? 

Абсалютна лагічна на такім 
фоне выглядае забарона на 
наведванне лясоў ва ўсіх аблас-
цях краіны. Усё гэта робіцца з 
адной мэтай – прадухіліць ляс-
ныя і тарфяныя пажары і забя-
спечыць бяспеку людзей. Цяпер 
дазваляецца праязджаць на 
аўтатранспарце толькі па даро-
гах, якія вядуць да населеных 
пунктаў, а таксама да месцаў, 
прызначаных і абсталяваных 
для адпачынку. Распальванне 
вогнішчаў у лясах і на тарфяніках 
на гэты перыяд забаронена. На 
час дзеяння забароны зачыняюц-
ца ўсе шлагбаумы на з’ездах з 
дарог у лясы.

У выпадку выяўлення 
парушэнняў правілаў пажар-
най бяспекі ў лясах вінаватыя 
будуць прыцягвацца да 
адміністрацыйнай адказнасці. 
Гэта штраф ад 25 да 50 база-
вых велічынь. Каб зразумець, 
наколькі цяжка пераносяць спё-
ку людзі, якія маюць праблемы 
з ціскам, дастаткова бачыць 
“хуткія” з маячкамі і гучнымі 
сірэнамі ў горадзе. 

Пік спёкі прыпаў на выхадныя. 
Народ ратаваўся як мог – адны 
з’язджалі як мага далей (даро-
га на Нарач нагадвала стужку з 
аўтамабіляў, лодак на прычэпах, 
ровараў…), другія – ад самай 
раніцы падаліся на гарадскія 
пляжы (ратавальнікі паведамля-
юць, што ў 99% выпадкаў гібелі 
ў вадзе вінават алкаголь. Калі 
гінуць малыя дзеці, то гэта так-
сама адбываецца па віне бацькоў, 
якія знаходзяцца нападпітку і не 
сочаць за імі), а трэція – схаваліся 
ў сваіх кватэрах, закрыўшы вокны 
шторамі. 

У суботу і нядзелю на мінскіх 
вуліцах было нешматлюдна. 
Пашанцавала ЦУМу. Там, па сло-
вах прадаўцоў аддзела бытавой 
тэхнікі, выканалі месячную норму 
продажу за кошт вентылятараў. 
Што ж, гэта не дзіўна.

Тым часам сіноптыкі папярэд-
жваюць, што расслабіцца можна 
будзе толькі напрыканцы тыдня. 

Любоў ЛУНЁВА.

От имени 
«бобруйской 

мафии»
Бобруйский межрайонный 

отдел Следственного комите-
та окончил расследование уго-
ловного дела в отношении двух 
жителей Бобруйска, выдававших 
себя за членов криминально-
го сообщества и вымогавших у 
потерпевшего деньги, лишавших 
его имущества и использовавших 
его бесплатный труд в корыстных 
целях, сообщила официальный 
представитель управления СК 
по Могилевской области Оксана 
Соленюк.

«В период с июня 2009 года 
по январь 2015 года они неодно-
кратно предъявляли этому чело-
веку требования о передаче им 
имущества, а также выполнении в 
их пользу действий имуществен-
ного характера. Регулярные напо-
минания вымогателей сопрово-
ждались насилием и угрозами 
расправы», – проинформировала 
О.Соленюк.  По данным след-
ствия, вымогатели, предъявляя 
требования к потерпевшему, 
требовали бесплатно изготовить 
памятник на могилу отца одно-
го из обвиняемых, стоимостью 
не менее 600 долларов, предо-
ставить им продукты питания и 
спиртное. Они также неоднократ-
но требовали приобрести на свое 
имя в кредит бытовую технику.

Уголовное дело передано 
прокурору для направления в 
суд.

НУ И НУ!
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Как это работает?
Первое впечатление о стра-

не дает транспорт. В Италии он, 
на удивление, недорогой. Поезд 
из Римини в Милан идет три с 
половиной часа. Билет – 13 
евро. Еду вторым классом, но 
всюду кондиционеры. За окном 
может быть и + 35, а в ваго-
не – прохлада. Совсем не так, 
как два года тому, когда еще до 
войны в Украине ехала в Крым. 
Два билета – 1 миллион бело-
русских рублей. Кондиционер – 
только в купейных вагонах. Если 
ты  в плацкарте, то отношение 
к тебе, как к рабу. Потому что 
за свои же деньги всю дорогу 
мучаешься и жаришься, как в 
духовке. 

Доступны в 
Италии и автобусы. 
Дорога из Римини в 
Сан-Марино – 5 евро 
туда и столько же 
обратно. В Милане 
пять линий метро. 
Стоимость одной 
поездки (в течение 
полутора часов) – 1,5 
евро. Если билет на 
день, то уже 4,5 евро. На 
улицах – потоки велоси-
педистов и мотоцикли-
стов. Причина простая. В 
старых итальянских горо-
дах узкие улочки, маши-
на там просто не про-
едет. В таких ситуациях 
велосипед или мотоцикл 
наилучший способ пере-
движения. И спорт, и для 
экологии лучше. На коле-
сах – в магазин и на работу, 
на пикник за город, поза-
горать на соседний пляж. 
Перед рулем – металличе-
ская корзинка с продуктами 
или вещами. 

Все – для вас!
Римини считается самым 

русским курортом Италии. 
Спросила хозяина отеля, из 
каких стран гости его и курорта 
в целом. Он перечислил: рус-
ские, немцы, итальянцы, нидер-
ландцы, меньше испанцев. 
Недавно добавились норвежцы 
и финны. 

Прибрежная часть города 
(есть еще историческая) запол-
нена 3–4-этажными виллами и 
отелями. Вид презентабельный 
и буржуазный. Неширокие ули-
цы, пальмы, иногда банановые 
деревья. Огромные белые и 
розовые кусты цветущего оле-
андра. 

Стоимость отелей? Видела 
ценник на дверях номера – от 
45 да 60 евро за сутки. Но это 
для тех, кто проходит мимо. 
Если бронировать заранее и 
по акциям, можно и за 30 евро 
найти. Доплата за завтрак – 5 
евро. Но отдыхать 10 дней или 2 
недели на одном месте надоест. 
И непозволительная роскошь. 
Два-три дня для знакомства с 
городом, купания и загорания – 
вполне достаточно. 

Вдоль Адриатики киломе-
тры пляжей. Поэтому никакой 
тесноты. Никто не перепрыги-
вает через чьи-то руки, ноги, как 
в Крыму или в Болгарии. Никто 
не ищет узкую тропочку меж-
ду лежаками и полотенцами. 
Потому что глубина пляжа (там, 

где песочек) – не 5 и даже не 10, 
а 30 или 40 метров. Пляжей за 
свою жизнь я повидала много. 
Но не видела объектов более 
чистых и и аккуратных, чем в 
Римини. Все продумано для 
удобства отдыхающих. Пляжи 
поделены на участки. В отеле 
берешь карточку с его назва-
нием. Мой отель относился к 
38-му пляжу. Они отделены 
друг от друга цветом зонтиков. 
Чтобы турист не перепутал. 

У каждого пляжа есть 
небольшое здание админи-
страции. Приходишь, платишь 
8 евро в день (однажды, при-
дя вечером после экскурсии, 
отдала 4) и можешь оставить 
под замком сум-

ку с паспортом, страховкой 
и кошельком. Кто-то скажет 
– дорого! Да, но это плата за 
ваше душевное спокойствие. 

Плата позволяет пользо-
ваться чистым и аккуратным 
туалетом. Никакой вони и запа-
ха хлорки. Извините за подроб-
ности, но это обычный унитаз, 
а не «очко». Ключ – на деревян-
ном стенде, сходил – повесил на 
место. Нет очередей и в кабинки 
для переодевания, какие можно 
наблюдать на пляжах наших и 
в Крыму. Множество кабинок 
с дверями-жалюзи, чтобы не 
нагревались под солнцем. Они 
под номерами. Там переодева-
ются. Оставляют детские коля-
ски, надувные лодки, вещи. 

У входа на пляж под тентом 
столы. Наблюдала, как семья 
сидела и перекусывала. Все 
цивилизованно. Недалеко пло-
щадки для волейбола, затяну-
тые сеткой. Рядом – пресный 
душ, колонка, чтобы обмыть 
ноги. Есть фонтанчик попить. 
Или набрать с собой воду в пла-
стиковую бутылку. 

Как спасаются  
от жары?

– И что, все замечательно? 
– спросит скептик. – Никаких 
«минусов»? Они есть. Жара в 
этом году в Европе аномаль-
ная. Для белоруса, привыкшего 

к 20–25 градусам, 35–37 – это 
все-таки много. Как спасаются? 
Если на побережье, то в воде. 
Температура очень комфортная 

– 26–28. Вылезать не 
хочется! Дно песчаное и 
пологое. Долго тянется 
мелководье. Поэтому 
оставлять детей пле-
скаться не страшно. 
Вода очень соленая. 
Гуще, чем, напри-
мер,  в Эгейском 
море.  «Обратите 
внимание, сколько 
людей просто сто-
ят в воде, – сказа-
ла моя знакомая. – 
Это очень полезно! 
В этой воде много 
ценных элементов!» 
В самые жаркие 
часы – с 12–13 до 

16 – пляж и без того не 
заполненный, пустеет. Сиеста! 
На длинный обеденный перерыв 
могут закрываться и магазины. 

Что касается жары в горо-
дах, то туристы осматрива-
ют памятники с бутылочкой 
воды в руках. В центрах горо-
дов много фонтанов. Есть те, 
которые освежают воздух, а 
есть типа наших деревенских 
колонок, из которых прохожие 
пьют и набирают себе воду в 
бутылки. Вода недешевая – от 
1 евро за 1,5 литра в магазине 
до 2 евро за 0,5 литра в бой-
ких местах. Почему не сэконо-
мить? Кондиционеры в мага-
зинах, больших и маленьких, 
бутиках, кафе, даже закусочных. 
Замечательно, когда и в твоем 
номере кондиционер. Без него 
сложно! Это, как правило, ого-
варивается при бронировании. 

Дороговатая – как по нашим 
меркам – еда в кафе. Чай 
в Милане 3,5–4 евро. Там же 
большая порция салата с кусоч-
ками мяса и яйцом – 10. Но ког-
да жарко, аппетита нет, хочется 
воды и фруктов, а не мяса. 

Социализм  
и капитализм 

Что характерно для всех 
мест, где удалось побывать? 
Для всех итальянцев, с которы-
ми удалось пообщаться, пускай 
на минимальном английском 
или на ломаном русском? Везде 
и всюду тебе рады. Готовы 
помочь, подсказать. Всюду при-
ветливы. Нигде не видела лиц 
угрюмых, мрачных, подозри-

тельных. Ты – турист, едешь 
знакомиться со страной. Тебе 
понравится, значит, приедешь 
еще раз. И с деньгами! Кому-
то посоветуешь тут побывать. 
Поскольку русских отдыхающих 
хватает, итальянцы знают мини-
мум русских слов. Учат! Есть 
кафе с русским меню. 

Многочисленные впечатле-
ния моего итальянского отдыха 
заставляют задуматься о вещах 
глобальных. И прийти к выводу, 
что революция 1917 года была 
очень неудачным социальным 
экспериментом. Система иде-
ально работает тогда, когда 
существует частная собствен-
ность. Ею может быть кафе, 
отель и т.д. Человек по при-
роде собственник. Социализм 
эту природу не учитывал никак. 
Когда хозяин отеля заинтере-
сован, чтобы и на следующий 
год к нему приехали, он будет 
стараться. И ублажать посто-
яльцев. Если человек (как при 
социализме) знает, что его 
доход никак не зависит от коли-
чества и качества усилий, будет 
так, как у нас. «Зачем надры-
ваться, заплатят те же деньги?!» 
– разве не приходят к такому 
выводу многочисленные работ-
ники бюджетной сферы?

К сожалению, о Беларуси 
рядовые итальянцы не зна-
ют. Для них все из бывшего 
Советского Союза – «русские». 
Это печально. Но и надеяться в 
Италии услышать белорусскую 
мову несколько наивно. 

В течение путешествия 
было несколько интересных 
встреч. В Римини я оказалась 
в одном отеле с немолодой, но 
еще бодрой украинкой, которая 
уже 12 лет работает в Болонье, 
ухаживает за старыми людь-
ми. На курорте два дня – пере-
дохнуть. Доход позволяет ей 
серьезно помогать детям (купи-
ла дочери квартиру в Украине), 
а самой объехать всю Италию. 
В Милане в одном из магазинов 
разговорилась с девушкой-про-
давцом. Она оказалась родом 
из Кишинева, работает в Италии 
уже 12 лет. Интересовалась 
уровнем жизни в Минске. И 
нашей погодой. 

В Сан-Марино на сиденье 
рядом со мной приземлилась 
юная грация. Оказалось – не 

поверите! – из Минска. Тоже 
отдыхала в Римини в отеле, 
хозяева которого, муж и жена, 
– украинская семья. Раньше 
занимались продажей сумок. 
Видимо, удачно, если занялись 
гостиничным бизнесом. Дочь 
помогает с организацией  экс-
курсий. Минская знакомая, 
расспросив хозяев отеля, узна-
ла: средний доход живущих в 
Римини, – 1200 евро. Доходы в 
курортной зоне зависят от пого-
ды и количества отдыхающих. 
Прошлое лето оказалось холод-
ным, а потому для владельцев 
отелей не слишком удачным, а в 
этом году – все в порядке.

Шок –  
это по-нашему? 

Теперь перечислю цены на 
продукты. Помидоры – 1 евро, 
арбуз и персики – 2, абрикосы 
– 2–3, сливы – 3. Йогурты – от 
0,5 и выше. Нарезка ветчины и 
вяленого мяса (100 г) – от 1 до 
3-4. Курица жареная, горячая – 
6,2 за кг, порция – 2 евро. 

Что касается цен на одеж-
ду и обувь, скажу честно, хоте-
лось плакать. Знаете, от чего? 
От обиды. На себя (почему я не 
была тут пять лет назад?!)  И на 
белорусские магазины и рынки, 
которые дурят наших женщин 
без зазрения совести. Одеться 
в Минске прилично, работая в 
бюджете, невозможно. То, что 
дешево, – безвкусно. То, что 
достойно, неподъемно. 

Не буду превращать статью 
в каталог цен. Приведу приме-
ры, которые «убили» наповал. 
Куртка черная мужская, раз-
мер 50–52. Хорошо выделанная 
натуральная кожа. Изначальная 
цена 280 евро (в Минске она 
превратится в 400-450). В 
Римини на распродаже куртка 
стоила 95. «Бесплатно!» – на 
русском прокомментировал 
продавец. В Сан-Марино тури-
сты и туристки едут не только 
новую страну и город посмо-
треть, но и сумками обзаве-
стись. Опять же, из натуральной 
кожи. Там они на распродажах, 
не падайте! – стоят 35 евро. 
И чуть больше. Яркие, краси-
вые, современные. Ценник на 
похожую продукцию фирмы 
«Матиоли», тоже из натуральной 
кожи, но в Минске – 2 млн бел. 
рублей. Как говорится, почув-
ствуйте разницу! Поэтому наши 
люди ездили, ездят и будут 
ездить! Сколько их ни замани-
вай белорусскими скидками. 
Все равно у нас 70 процентов не 
будет, как в Милане. 

Вам еще не захотелось на 
Апеннинский полуостров и 
Адриатику? Я тоже мечтаю там 
побывать еще не один раз. А 
сколько денег брать с собой? 
Все, что есть. И еще чуть-чуть…

Ксения МИХАЙЛОВСКАЯ.
Фото автора.
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ПАРАЛЛЕЛИ НАУКА

РОЗДУМ

КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ ЛИЧНОЕ МНЕНИЕ ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Особенности  
национального отдыха  

в Италии
Корреспондент «Народной Воли» убедилась:  

можно отлично отдохнуть за границей  
и при этом не создать дыру в семейном бюджете.

А это улица в Римини. Виллы, машины, пальмы. 

Милан – центр мировой 
моды. Галерея Витторио 

Эммануила ІІ. 

«Saldi» – по-итальянски 
«скидки». В Милане они 

доходят до 70 процентов. 

ватикан:  
инопланетяне  

могут существовать,  
но Иисус не среди них

Сейчас ученые подошли мак-
симально близко к разгадке тай-
ны о том, есть ли жизнь за преде-
лами Земли. В прошлом месяце 
НАСА с воодушевлением расска-
зало о потенциале находящейся 
вне Солнечной системы экзопла-
неты Кеплер 452b, которая очень 
похожа на Землю.

Британское издание The 
Independent сообщает, что 
Ватикан очень взволнован пер-
спективой изучения инопланет-
ной жизни, поэтому рьяно выска-
зывает свое мнение по поводу 
происходящего.

Астрономическая програм-
ма Ватикана под руководством 
аргентинского иезуита, извест-
ного как Отец Хосе Габриэль 
Фюнес, является частью этого 
расследования. Штаб-квартира 

Ватиканской обсерватории рас-
положена в Кастель Гандольфо в 
Италии, где Отец отдыхает летом 
на своей даче. Он также исполь-
зует телескоп Международной 
обсерватории Маунт-Грэхэм в 
университете Аризоны.

Отец Фюнес считает недав-
нее объявление НАСА «хорошей 
новостью». «Вполне вероятно, 
что жизнь существует, и, воз-
можно, даже форма разумной 
жизни. Но я не думаю, что мы 
когда-нибудь встретимся с 
зелеными человечками», – ска-
зал он.

Фюнес заявил, что в тече-
ние многих лет не было никакого 
конфликта между возможностью 
существования инопланетной 
жизни (даже разумной жизни) и 
учением католической церкви.

ЧУЛІ?

На месцы, дзе загінула  
69 чалавек,  

зноў адчынілі летнік
На нарвежскай выспе Утоя, 

дзе чатыры гады таму Андэрс 
Берынг Брэйвік забіў 69 чала-
век, упершыню пасля трагедыі 
зноў адчыніўся маладзёжны 
намётавы лагер.

Цягам трох дзён маладыя 
левыя актывісты будуць жыць 
у намётах і прымаць удзел у 
палітычных дыскусіях, у тым 
ліку па праблеме барацьбы з 
экстрэмізмам, перадае Бі-Бі-Сі.

22 ліпеня 2011 года Брэйвік 
зладзіў выбух у цэнтры Осла, у 
выніку чаго загінулі восем чала-
век. Затым ён накіраваўся на 
выспу Утоя, дзе размяшчаўся 
маладзёжны лагер, і адкрыў 
агонь. Яго ахвярамі на выспе 
сталі 69 чалавек, у асноўным 
падлеткі.   Пазней Брэйвік быў 
асуджаны да 21 года турмы. 
Сёлета ў ліпені яго прынялі ва 
ўніверсітэт Осла.

ДИКОСТЬ

Сыр  
попал под 
бульдозер

Сайт Россельхознадзора опу-
бликовал снимки, как показательно 
в Белгородской области россий-
ские службы уничтожают сыр. 10 
тонн продукта на полигоне бытовых 
отходов давят бульдозером. 

Как известно, в России с 6 
августа начал действовать указ об 
уничтожении продуктов, которые 
попали под российское эмбарго. 
Соответствующий документ прези-
дент РФ Владимир Путин подписал 
29 июля.

В эти дни продукты уничтожают 
по всей России. Например, 
более 20 тонн сырного продук-
та из Германии, поступившего 
в Ленинградскую область, были 
сожжены в аэровокзальном ком-
плексе «Пулково». В Смоленске 
под пресс на специальной свалке 
попали 55 тонн санкционной рас-
тительной продукции – три машины 
с нектаринами и персиками и две 
машины томатов. В Новосибирской 
области было уничтожено 650 кг 
польских яблок.

Искать и уничтожать запре-
щенные товары будут не только на 
границе, но и по всей территории 
России.

Кроме того, в Госдуме пред-
лагают ввести уголовное наказа-
ние  для лиц, причастных к ввозу в 
Россию продуктов, попавших под 
эмбарго.

ИХ НРАВЫ
30 лет тюрьмы  
за «троллинг» 

короля
48-летний житель Таиланда 

опубликовал в соцсети шесть 
постов, которые, как решил 
военный суд Бангкока, содержа-
ли оскорбительные коммента-
рии и картинки на род монархов. 
Мужчину приговорили к 60 годам 
тюрьмы (по 10 лет за каждый пост). 
Однако после того, как он признал 
свою вину, срок сократили вдвое – 
до 30 лет. 

По словам местных наблюда-
телей, до переворота в стране про-
водилось всего два расследования 
подобных случаев, хотя эта страна 
всегда отличалась уважительным 
отношением к королевской семье 
ее подданными. Теперь число тех, 
кто привлечен к уголовной ответ-
ственности за оскорбление монар-
ха, составляет не менее 56 человек. 

ГРОМКОЕ ДЕЛО

Васильеву 
нашли?

На прошлой неделе российские журналисты 
пытались  разыскать экс-главу департамента 
имущественных отношений Минобороны РФ 

Евгению Васильеву, осужденную по делу  
о многомиллионных хищениях в российском 

военном ведомстве. 

Местонахождением быв-
шей чиновницы заинтересова-
лись после того, как в прессе 
появилась информация, буд-
то Васильеву видели в центре 
Москвы, хотя она должна содер-
жаться под стражей. Когда жур-
налисты попытались проверить 
это сообщение, выяснилось, 
что адвокаты Васильевой ото-
звали свои жалобы на приговор 
Пресненского суда, который в 
мае этого года признал их под-
защитную виновной в мошенни-
честве и приговорил к пяти годам 
лишения свободы. Усилил интри-
гу председатель Общественной 
наблюдательной комиссии 
Москвы Антон Цветков, заявив, 
что Евгения Васильева не может 
гулять по Москве, потому что 23 
июля ее уже отправили в коло-
нию, где-то во Владимирской 
области. Но владимирские члены 
Общественной наблюдательной 

комиссии Васильеву не нашли. 
Адвокаты бывшей чиновницы 
комментировать слухи отказыва-
ются, а отец Евгении Васильевой 
утверждает, что его дочь нахо-
дится во владимирской колонии 
и не хочет общаться ни с право-
защитниками, ни с журналиста-
ми.

После скандала в СМИ 
Федеральная служба исполнения 
наказаний России на официаль-
ном сайте сообщила, что бывшая 
глава департамента Минобороны 
Евгения Васильева, осужденная 
по делу «Оборонсервиса», нахо-
дится в женской исправительной 
колонии №1 в поселке Головино 
Владимирской области. 

Информация, как сообща-
лось на сайте,  опубликована 
по многочисленным запросам 
средств массовой информации 
и общественности и с согласия 
осужденной.

СИТУАЦИЯ

Кто купит «мистрали»?
Для Франции «не составит никакого труда» найти новых 

покупателей для двух кораблей «Мистраль», которые были 
изготовлены для России, но Москва их не получила  

из-за агрессии в Украине. об этом заявил президент 
Франции Франсуа олланд, сообщает AFP.

“Не будет никакой трудности 
в поиске покупателей”, – сказал 
Олланд в Египте, где он принял 
участие в церемонии открытия 
второй нитки Суэцкого канала.

Он также сказал, что Франции 
не угрожают никакие штрафные 
санкции, связанные с нарушени-
ем условий договора.

Напомним, 5 августа Россия 
и Франция договорились о 
разрыве контракта на постав-
ку двух вертолетоносцев типа 
“Мистраль”.

При этом Франция имеет 
право свободно распоряжаться 
кораблями, то есть никаких огра-
ничений на их продажу не уста-
новлено.

Официальный Париж под-
твердил, что Россия получает 
“компенсацию в полном раз-
мере”. Ранее Россия оценила 
свои убытки в 1,163 миллиарда 
евро. Франция была готова вер-
нуть 784,5 миллиона евро, но, по 

последним данным, сумма ком-
пенсации составит больше 1,1 
миллиарда.

Теперь Франция решает, что 
делать с кораблями. ВМС страны 
не нуждается в новых кораблях, 
да и обслуживать их не собирает-
ся – слишком накладно. Поэтому 
основной вариант – продажа. В 
качестве покупателей уже упоми-
наются Канада и Индия. Помимо 
этого, экс-госсекретарь по делам 
транспорта Тьерри Мариани 
предлагал продать вертолето-
носцы Евросоюзу, который смо-
жет использовать их для спасе-
ния нелегальных мигрантов в 
Средиземном море. Интерес 
к покупке проявляет и Китай. 
Проблема лишь в том, что суда 
“руссифицированы” от табличек 
до электропитания, поэтому при-
дется менять множество элемен-
тов для последующей перепрода-
жи. Поэтому есть и другой вариант 
– полное уничтожение кораблей.

ПО ДОЛГАМ
Своевременный 

платеж состоялся 
впервые с июня

Греция перечислила Междуна-
родному валютному фонду (МВФ) 
186,3 млн евро в качестве про-
центных выплат по долгу. Это 
первый своевременный платеж с 
июня, пишет газета Deutsche Welle. 
Следующий платеж в размере 306 
млн евро Греция должна перевести 
МВФ к 1 сентября 2015 года.

Кроме того, до 20 августа вла-
сти страны должны перечислить 3,2 
млрд евро Европейскому централь-
ному банку (ЕЦБ).

Афины ожидают до этого вре-
мени получить от кредиторов новый 
транш помощи, который позволит 
ей произвести платеж.

Решение о разблокировании 
первой части финансовой помо-
щи министры финансов еврозоны 
могут принять уже 19 августа.

Вспоминают ли современные японцы 
Хиросиму и Нагасаки в повседневной жизни? 

ЭХО ВОЙНЫ

6 августа 1945 года амери-
канский бомбардировщик Б-29 
сбросил на Хиросиму урановую 
бомбу «Малыш». Погибли от 70 
до 140 тысяч человек. 9 августа 
1945 года еще одна – уже плуто-
ниевая – бомба была сброшена 
на японский город Нагасаки, от 
взрыва которой сразу и впослед-
ствии погибли и пострадали до 
70 тысяч человек.

В Хиросиме прошли 
мероприятия, посвященные 
памятной дате. В городском 
Мемориальном парке мира 
собрались десятки тысяч людей. 
Перед ними выступил премьер 
Синдзо Абэ, который сказал, 
что сегодняшняя Хиросима 
полностью восстановлена и 
стала городом культуры и про-
цветания. В церемонии приняли 
участие посол США Кэролайн 
Кеннеди (дочь погибшего Джона 
Кеннеди) и представители почти 
ста стран.

Вспоминают ли совре-
менные японцы Хиросиму и 
Нагасаки в повседневной жизни 
и что они думают о Второй миро-
вой войне?

Ассоциативный ряд, стоя-
щий за словами «Хиросима» и 
«Нагасаки», для иностранцев 
и японцев – разный. Если ино-
странцы эти два города ассоции-
руют с ядерными бомбардиров-
ками, то для японцев это пре-
жде всего названия полностью 
восстановленных, развитых, 
современных городов, столицы 
японских префектур, а уже потом 
– жертвы ядерных ударов.

Может показаться, что о бом-
бардировке активно вспоминают 
только в эти первые дни авгу-
ста, когда в Хиросиме и Нагасаки 
проводят ежегодные мероприя-
тия по поминанию погибших.

Однако это не так. Люди в 
той или иной степени помнят о 
жертвах, как и о Второй мировой 
войне, прежде всего благодаря 
историям, которые часто выпа-
дают из учебников, – историям 
своих семей.

Последние полтора года 
японские медиа уделяли много 
внимания теме войны.

Это не только аналитические 
статьи в газетах и программы 
на телевидении, которые пыта-

ются, например, реконструиро-
вать трагедию у атолла Мидуэй 
в июне 1942 года, после которой 
японцы начали проигрывать и 
терять стратегическую инициа-
тиву в войне.

Тема войны широко упоми-
нается и в поп-культуре.

Когда закончилась война?
К СЛОВУ

В этом году исполняется 70 лет со времен окончания Второй 
мировой войны.

На Западе концом войны для Японии считают 2 сентября, 
когда на американском линкоре «Миссури», пришвартованном в 
Токийском заливе, Япония подписала акт о капитуляции.

Со стороны Советского Союза свою подпись поставил генерал-
лейтенант, украинец Кузьма Деревянко, который подорвал себе 
здоровье, посетив Хиросиму и Нагасаки через несколько дней 
после бомбардировки.

Однако в самой Японии датой конца войны (или «сюсен» на 
японском языке) считают 15 августа 1945 года, когда Япония при-
няла условия Потсдамской конференции. В этот день японский 
император сделал радиообращение к нации с просьбой «готовиться 
пережить то, что пережить невозможно». 

Накануне речь записали на пластинку, и в этот день японцы 
впервые услышали голос своего императора. Недавно эту пластин-
ку впервые показали широкой публике.

Писатель Кэндзабуро Оэ в романе «Личный опыт» вспоминает, 
что тогда он, десятилетний мальчик, как и многие взрослые японцы, 
был потрясен тем, что император-»солнце» может говорить обыч-
ным человеческим голосом.

«Взрослые сидели вокруг радио и плакали. Дети собрались у 
дороги и перешептывались. Мы были удивлены и озадачены тем 
фактом, что император говорил человеческим голосом, который 
никак не отличался от голоса любого из взрослых. Никто из нас не 
понимал, о чем император говорил, но все слышали его голос», – 
пишет Оэ в своем романе.

Сейчас, учитывая международную обстановку – споры по остро-
вам с Китаем и Кореей, аннексию Крыма, принятые конституцион-
ные поправки о возможности участвовать в военных действиях за 
рубежом – в Японии с интересом ждут, о чем будет говорить пре-
мьер Синдзо Абэ в своей речи 15 августа, в годовщину окончания 
войны.

Би-Би-Си.

Адчуванне надыходзячай лавіны
У лістападзе 2014 года я 

вярнулася ў Мінск пасля амаль 
што двух гадоў еўрапейскай 
эміграцыі. Беларускую мяжу 
мне давялося тады пераходзіць 
літаральна пешшу. Супрацоўніца 
літоўскай мытні сказала, 
махнуўшы рукою кудысьці ў 
шэрую вільготную пустэчу:

– Ідзіце наўпрост уздоўж 
белай лініі, праз метраў пяцьсот 
будзе Беларусь...

І я пайшла, цягнучы ў 
абедзвюх руках мой невялікі 
багаж. Цяжка дыхаючы, 
размазваючы слёзы, нахіляючыся 
ад ветру ды хістаючыся, я 
ішла “ў Беларусь”. І з кожным 
крокам дзесьці ўнутры, пад 
рэбрамі, нарастала вядомае мне 
пачуццё набліжэння да чагосьці 
хвалюючага і небяспечнага, але 
разам з тым непазбежнага. Як у 
дзяцінстве, калі стаіш у чарзе на 
прышчэпку. 

Падобнае было і два гады 
таму: мой самалёт Мінск–Парыж 
адарваўся ад узлётнай паласы, 
і я ўпершыню апынулася паміж 
зямлёю і небам...

Гэтак разважаючы, я 
вярталася на Радзіму. Тыя 

“пяцьсот метраў” здаваліся 
неверагоднай адлегласцю. 
І вось наперадзе паказаўся 
нейкі дзіўны, з вялікімі брудна-
залатымі літарамі знак 
“Беларусь”. У маім стомленым 
мазгу міжволі прамільгнула 
думка: ён нагадвае непрацуючы 
маяк на востраве пасярод 
акіяна. Ты можаш плысці ў гэтым 
накірунку, толькі калі ўпэўнены, 
што там сапраўды ёсць суша. Да 
гэтай шчымлівай карціны надта 
пасавала ўсё наваколле, яно 
было як у чорна-белай драме 
невядомага рэжысёра – шэранькі 
дожджык, чорны асфальт, голыя 
дрэвы абапал дарогі.  Вось я і 
дома.

Мінск. Першае ўражанне – 
аднатыповыя шматпавярхоўкі, 
недарэчныя крышталёвыя 
збудаванні адцення свінцу 
выраслі быццам грыбы за час 
маёй адсутнасці. Незнаёмыя 
раёны, людзі з нязвыклымі для 
мяне выразамі твару... Не, усё 
гэта было і раней, але зараз 
успрымалася неяк па-новаму. 
Людзі, якія жылі доўгі час далёка 
ад роднага горада, зразумеюць 
мяне...

Мінуў час. Неўзабаве я 
ўбачыла, што ў Мінску змянілася 
не толькі архітэктура спальных 
раёнаў і тое, што аб’явы ў 
метро гучаць па-англійску. Было 
нешта яшчэ. На вуліцы хлопцы 
ды дзяўчаты майго ўзросту 
раздавалі стужкі з беларускім 
арнаментам. Па радыё спявалі 
беларускія гурты. Нават прэзідэнт 
намагаўся нешта прамовіць 
па-беларуску, пераадольваючы 
генетычную падсвядомую 
“трасянку”. Вядома, гадзіны 
праз дзве атрымалася б увогуле 
шыкоўна, проста трэба было 
падрыхтавацца...

Падрыхтавацца. Гэтае слова 
не выходзіць у мяне з галавы. 
Падрыхтавацца, каб размаўляць 
на роднай мове? Ці да чаго яшчэ?

Да чаго і да каго трэба 
рыхтавацца беларусам? Так, не 
хочацца рабіць апакаліптычнае 
філасофскае падсумаванне. 
Але калі запытаць у сябе – ці 
я падрыхтавалася? – адказ 
невядомы. Бачна, што маладыя 
беларусы,  шматлікія мае 
знаёмыя адчуваюць у сэрцы 
нейкую цікавую сумесь страху і 
адвагі. Страх перад невядомым 

– гэткае дагістарычнае пачуццё, 
і адвага – жаданне ісці наперад 
са стужачкай на запясці. 
Але наперадзе – востраў з 
непрацуючым маяком. Памятаеце 
– толькі калі ўпэўнены...

Насамрэч сучаснай моладзі 
вельмі цікава быць сведкамі 
так званай палітыкі  “мяккай 
беларусізацыі”. Менавіта цікава, 
бо з’яўляюцца розныя цікавосткі 
накшталт стужак з арнаментам, 
“Арт-сядзібы”;  таксама ёсць 
вышымайкі і вышыванкі, бел-
чырвона-белыя налепкі і брэлокі 
– поўны набор юнага патрыёта. 
Цікава, бо можна паспрабаваць 
свае творчыя здольнасці ў 
якасці фатографа, журналіста ці 
нават каардынатара культурнай 
ініцыятывы. Гэта добра. Гэта 
радасна. Гэта для нас як глыток 
свежага паветра, ведаеце? 
Менавіта так.

З такімі думкамі я прыйшла 
13 снежня на мерапрыемства 
“Дзень вышыванкі”, што 
праходзіла ў Палацы мастацтва. 
Шмат народу, суцэльны 
натоўп на ўваходзе у палац: 
тут і моладзь, і маладыя сем’і 
з дзеткамі, і пенсіянеры! 

Працэнтаў 70 ад усёй гаворкі, 
што была чутна навокал, – на 
мове. Апранутыя з элементамі 
нацыянальнага каларыту, 
вясёлыя людзі падыходзілі адзін 
да аднаго, віталіся з добрай 
усмешкай, пыталіся, ці засталіся 
яшчэ стужачкі. На сэрцы стала 
незвычайна лёгка, а ў паветры 
лунала нешта нябачнае – 
забыты водар канцэнтраванай, 
згуртаванай у адным месцы 
беларускай свядомасці.

У цэнтры пляцоўкі на 
першым паверсе ўсталявалі 
невялічкую трыбуну, на якую 
па чарзе ўзбіраліся прыгожыя 
дзеці, каб прачытаць вершы 
Купалы і Багдановіча, дзяўчыны 
танчылі і спявалі: “Купалінка, 
купалінка, цёмная ночка...” 
На другім паверсе жвава ішоў 
гандаль разнастайнымі таварамі 
беларускіх мастакоў і дызайнераў 
– кашулі, вышымайкі, кераміка, 
ільняныя анёлы... Побач стаялі 
два міліцыянеры, няёмка 
прыхіліўшыся да сцяны. І вось, 
праціскваючыся праз натоўп на 
лесвіцы, я пачула наступнае:

– Каго любіш? – пытаўся з 
трыбункі Франак Вячорка. Зала 

нешта загула.
– Яшчэ раз, не чую! Каго 

любіш?!
Зала выгукнула:
– БЕЛАРУСЬ! 
– То ўзаемна! – адказаў 

словамі Каліноўскага Вячорка.
Зала зараўла. Цяжка апісаць, 

што асабіста я адчула ў гэты 
момант. Спачатку – экстатыч-
ны ўсплёск у грудзях, а пасля 
– страх. Халодны агідны страх 
забіўся, запульсаваў у скронях. 
Быццам бы я стаю ля падножжа 
гары і назіраю, як у вышыні нада 
мною збіраецца лавіна. А я – не 
падрыхтавалася.

...Неяк праціснуліся з сябрам 
у канферэнц-залу, дзе праходзіў 
майстар-клас па беларускіх 
народных песнях. Тут такса-
ма паветра было наэлектрыза-
вана. Людзей столькі, што нам 
прыйшлося сесці на падлогу. 
На ўваходзе ў залу хлопчыкі-
валанцёры выдалі нам паперу з 
алоўкамі:

– Намалюйце, калі ласка, 
Беларусь, якой вы ўяўляеце яе 
сабе праз 20 гадоў. 

Сябар намаляваў сумны 
тварык, а я чамусьці – дарогу, 

шашу з нікуды ў нікуды. Мабыць, 
астаткавыя з’явы няўдалай 
эміграцыі – усміхнуліся мы. На 
сцэне Алесь Таболіч распавядаў 
пра віды і асаблівасці татуіровак 
з беларускім арнаментам – “калі 
рабіць дробненькія малюначкі, 
выцінанкі,  праз год яны 
распаўзуцца, і на гэтым месцы 
застанецца адна каляровая 
пляма”.

І тут зайгралі “Пагоню”.  
Спачатку мне захацелася 
плакаць, але потым я ўзгадала, 
што казаў мне адзін разумны 
чалавек: там, дзе пачынаецца 
празмерная сентыментальнасць, 
знікае сапраўдная любоў.

Спусцілася зноў у вестыбюль, 
там дзяўчаты займаліся бодзі-
артам: рабілі часовыя малюнкі-
татуіроўкі ўсім жадаючым. 
Арнамент, “Пагоня”, “Пагоня”, 
арнамент... Свастыка? Чаму? А 
гэта ж старажытная паганская 
руна Сонца. Зразумела. 
Татуіроўкі – гэта модна. 

І ўжо другі раз адчуванне 
надыходзячай лавіны навісла над 
маёй галавою.

“Мяккая беларусізацыя” 
– гэта цалкам зразумелая, 

прадуманая і вельмі натуральная 
ў сучасных геапалітычных умовах 
палітыка нашай дзяржавы. 
Бараніць сваё, але без рэзкіх 
штуршкоў, каб і суседзяў не 
пакрыўдзіць. І так магло б 
працягвацца і далей, але ці 
камфортна сядзець на дзвюх 
табурэтках адначасова і як доўга 
можна ўтрымліваць раўнавагу? 
Як паказвае досвед, вельмі 
кароткі час, пакуль суседа 
не пачне турбаваць якасць 
беларускіх каўбас ці солі. Тут 
быццам бы трэба зрабіць крок 
назад, умацаваць сяброўства ў 
саюзнай дзяржаве. Але не ўсё 
так проста. У нас таксама ёсць 
гонар! Нас нельга вось так проста 
нахіліць! “Нахіляючыя” могуць 
змяняцца, але мы трымаемся, 
мы ж беларусы, а не якія-небудзь 
“русские со знаком качества”.

“Мяккая беларусізацыя” – 
справа добрая. Так чалавек, 
які вырашыў скончыць жыццё 
самагубствам і ў апошні момант 
перадумаў, чапляецца нагою за 
табурэтку, але яна ўжо падае на 
падлогу.

Да такога мы не рыхтаваліся.
Кацярына АНДРЭЕВА.

Ці будзе дамавіна 
для дармаеда-сына?

Урад зацвердзіў новае Палажэнне аб парадку выплаты гра-
мадзянам дапамогі на пахаванне. Цяпер, калі сканае беспрацоўны, 
гэта значыць дармаед, дык на ягоныя хаўтуры дзяржава грошы не 
выдзяляцьме.

На лёс свой наракала Насця:
Адвекавала ўжо, лічы,
Ды так і не спазнала шчасця.
Таму і плакала ўначы.
Хлапцы калісьці ў маладосці
І не глядзелі ў ёйны бок.
Калі ж і зверне ўвагу хтосьці,
Дык брудны чуецца намёк.
Так і жыла яна… Ніводзін
Ва ўсім сяле дзяцюк-хлапец
Яе дахаты не праводзіў
І не паклікаў пад вянец.
А жыць адной – цяжкая доля,
Хоць ты пятлю чапляй на крук…
Прынесла, бедная, ў падоле – 
Няхай жа будзе хоць байструк.
– А лепш бы я не нарадзіла, –
Казала потым людзям так.
Без бацькі вырас, што не дзіва,
Разбойнік, п’яніца, лайдак.
Для выхавання трэба дзяга…
Без сына, без свайго Кузьмы,
Спярша жыла яна няблага,
Бо не вылазіў ён з турмы.
Як сын вярнуўся ў раз чарговы –
Самому ўжо за пяцьдзясят.
І здрыгануўся люд вясковы, 
Для Насці ж – пекла акурат.
Кагось пабіць ці штосьці 

ўкрасці –
Праблемы для Кузьмы няма.
А хата ўласная для Насці
Цяпер сапраўдная турма.
Кузьма пасля вяртання з “ходкі”
Ні дня на працу не схадзіў.
А дзе ж узяць апойку сродкі
На бырла для сасмяглай глоткі?
У роднай маці, што не ўздзіў!
Той пенсіі і так замала,
Дык сын яе дарэшты гроб.
А калі Насця не давала,
Біў кулаком у грудзі, ў лоб.
Рабрынам часта “вёў падлікі”,
Даўно ўжо выбіта скула…
Дый прымушаў ісці ў пазыкі.
(Напазычала ў паўсяла.)
Праклёны слала сыну-зэку
Употай Насця:
– Каб ты здох!
Не вытрываць такога здзеку…
Пачуў яе малітвы Бог!
Кузьма, глынуўшы 

нейкай “гары”,
Пачаў цямнець да чарнаты,
Як пагарэлец на пажары,

Ды і адкінуў капыты.
Хоць праклінала Насця сына,
Ды варта пахаваць Кузьму,
Патрэбны крыж і дамавіна,
Трэ яму выкапаць яму.
А дзе ж узяць на гэта сродкі?
Ніхто не зробіць задарма,
Бо нават і праз час кароткі
Для ўсіх абрыдлым стаў Кузьма:
Скраў у кагось рыштунак нейкі,
Камусь зусім адбіў мазгі…
А ў Насці грошай – ні капейкі,
Наадварот – адны даўгі.
Паджгала Насця да суседа,
З якім расла ад першых дзён:
Магчыма, дасць 
           падказку Хведар,
А можа, і паможа ён.
Ды Хведар заявіў ёй цвёрда:
– Нічым табе не памагу:
Мне твой Кузьма 
           расквэцаў морду
І нават, во, зламаў нагу.
Я чуў, што грошы на хаўтуры
Улада ўсім дае, – сусед
Бязлітасны, як хмара, хмуры. –
Дык і кіруйся ў сельсавет.
Падобна, слушная парада.
Звярнулася да старшыні:
Маўляў, на пахванне, ўлада,
Хоць трохі грошай адшчыкні.
Аднак жа старшыня старую
Адну пакінуў у бядзе:
– Я ні рубля не ахвярую: 
Твой сын не працаваў нідзе!
Ізноў сустрэлася з суседам –
Сказаць, што кашалёк пусты…
Той абурыўся:
– Дармаедам
Быў твой Кузьма! 

Пры чым тут ты?
Абоўдзілы! Няйначай, крыжа
На іх, чыноўніках, няма!
Хоць ставіўся апоек хіжа,
Хоць ненавісным быў Кузьма,
Ды Насці памагчы карцела,
Таму свайго каня запрог,
Завёз да сельсавета цела
І моўчкі скінуў на парог…

* * *
Урад наш не глядзеў далёка,
Ці мудрасці няма ані,
Бо кара не для абібока,
А для ягонае радні.

«НЕПРИЧЕСАННОЕ» ПИСЬМО

А из чего платить?
Я хочу поднять уже не раз 

избитый вопрос спортивных 
дворцов, в которые вложены 
огромные деньги и не меньшие 
продолжают расходоваться на их 
содержание, оплату труда обслу-
живающего персонала. Ведь 
большая часть молодежи не в 
состоянии ходить в эти дворцы, 
поскольку всех их услуги плат-
ные.

Раньше были волейболь-
ные, футбольные площадки во 
дворах, молодежь в свободное 
время собиралась, играла, а 
сейчас большая часть ребят, 
получая мизерную зарплату, 
вынуждена покупать деше-
вое спиртное и за неимением 
дешевых питьевых заведений 
(кафе, рестораны им не по кар-
ману) распивают его на лавоч-
ках, в подъездах домов, а их 
там ловит милиция.

И еще я вынужден сказать, 
что наша страна превратилась 
в полицейское государство. 
Говорят, милиции больше, чем 
военнослужащих. А нужно ли 
столько? Необходимо немед-
ленное сокращение, начиная 
от спортивных чиновников и до 
милиции.

Ввели огромные штрафы, 
налоги. Всем чиновникам, начи-
ная от юриста и кончая простым 
аппаратчиком, куда ни обратись, 
надо платить. Из чего платить 
работяге или пенсионеру, если 
они еле-еле концы с концами 
сводят. Это от безысходности 
молодежь запила.

Те сбережения, которые в 
1990-е годы у народа забрали, 
так и не отдали. А от него требу-
ют немыслимое.

В.С.ПАВЛОВСКИЙ.
Минск.

28 июля в газете «Народная Воля» 
Вячеслав Сосновский из г.п.Смиловичи 
написал статью: «Почему я не пойду на 
выборы», где привел целых десять всем 
известных доказательств нарушений 
белорусских властей. Десятым пун-
ктом идет «стон» о том, что оппозиция 
не выбрала единого. Ему вторит один 
из писателей, бывший кандидат в пре-
зиденты: «Если нет «единого», то уча-
ствовать в выборах не нужно». Повторяет 
слова о том, что А.Г.Лукашенко «напи-
шет», сколько нужно процентов себе на 
выборах и один из членов белорусской-
христианской демократии г.Миоры. На 
выборы не пойдет, пойдет на наблюде-
ние. Будет наблюдать за проигравши-
ми демократами. По его мнению, никто 
не будет голосовать за А.Г.Лукашенко и 
нужно объявить бойкот и всем неделю 
после выборов не выходить на работу. 
Однако, собирая подписи по г.Миоры, я 
убедился, что очень много сторонников 
А.Г.Лукашенко. Люди за демократа под-
писываются неохотно. Бойкот организо-
вать не удастся, люди пойдут на выборы, 
и более 50 процентов их придет. Кроме 
того, идею бойкота не поддерживает 
Николай Статкевич: «В любой ситуации 
нужно участвовать и бороться».

Идею бойкота не поддерживает ни 
народ, ни наши европейские союзники. 
По их мнению, эта идея бойкота – обык-
новенная трусость, прикрытая красивы-
ми рассуждениями о недемократично-
сти выборов, и нежелание (и усталость) 
бороться с белорусской властью.

Что касается «единого», то и с ним 
мы не побеждали, как и без «единого». 
В недрах белорусской власти было раз-

работано и подброшено учение «о еди-
ном» оппозиции Беларуси. Мысль была 
со стороны власти неплохая – выдви-
нут «единого» из числа коммунистов, и 
некоторая часть демократов проголо-
сует за власть. Выдвинут «единого» из 
Партии БНФ – коммунисты проголосуют 
за А.Г.Лукашенко.

К сожалению, многие демократы 
клюнули на этот примитивный крючок 
и не разобрались. А ведь именно имея 
несколько кандидатов, оппозиция смо-
жет отнять больше процентов. И глав-
ная ошибка оппозиции не в том, что 
она не выдвинула «единого», а в том, 
что пойдет на выборы двумя колонна-
ми: одни будут сражаться за оппозицию, 
другие будут трусливо, под прикрыти-
ем красивых фраз, бойкотировать выбо-
ры. Стыд и позор, но это будет пятая 
колонна А.Г.Лукашенко, составленная 
из демократов. Было бы это со сторон-
никами А.Г.Лукашенко, я бы радовался, 
что половина его сторонников отпала, 
но когда половина демократов струсила, 
это очень плохо. Положение надо как-то 
спасать. Некрасивая ситуация сложится 
на выборах: за А.Г.Лукашенко – 100% его 
сторонников, а за А.В.Лебедько – 50% 
его сторонников. Прав был В.И.Ленин: 

«Кто не с нами, тот против нас». Нас – это 
демократов.

Провластными структурами распро-
страняется и еще одно изобретение: слу-
хи о том, что если победит оппозиционный 
кандидат, будет образована Гомельская 
Народная Республика, которая войдет в 
состав Российской Федерации. Это изо-
бретение уже приносит пользу власти. 
На днях один из ярчайших личностей 
Докшицкого района, демократ, заявил, 
что будет голосовать за А.Г.Лукашенко 
потому, что если победит демократ, то 
Россия введет свои войска в Беларусь. До 
какого идиотизма можно дойти!

Положение нужно спасать. 
Демократов надо объединить, чтобы 
не было этих двух колонн, а была одна, 
борющаяся на выборах за демократов.

Да, нарушения будут, но многие 
недовольны А.Г.Лукашенко, особенно в 
городах. Кандидаты у нас хорошие. Им 
не нужно мешать, их нужно поддержать. 
Я прошу Николая Статкевича обратиться 
к бойкотирующим выборы демократам 
влиться в ряды сторонников демократи-
ческих кандидатов в президенты. И тогда 
мы придем к победе!

Олег СЛАВИН.
г.Миоры.

А нужен ли бойкот?

НЕЛЬГА  МАЎЧАЦЬ!

Дагаспадарыліся…
У віцебскіх СМІ з’явілася 

навіна пра тое, што ўлады 
дапамогуць выплаціць 
заробак сельгасарганізацыям 
Віцебшчыны.

Вось яе тэкст. 
“Сельгаспрадпрыемствы 

Віцебскай вобласці ў жніўні 
атрымаюць авансы для 
выплаты заработнай платы. 
Жыхары рэгіёна рэгулярна 
тэлефануюць на “Гарачую лінію” 
аблвыканкама, скардзячыся на 
затрымку зарплаты. «Гэта можна 

патлумачыць – мы перасталі 
авансаваць праз «Мясамалпрам» 
тыя гаспадаркі, якія не 
выпускаюць прадукцыю або 
дояць з каровы, як з казы. Мы 
мэтанакіравана пайшлі на такі 
крок, каб прадпрыемствы адчулі 
– грошы трэба зарабляць. Не ва 
ўсіх гэта атрымліваецца, былі 
званкі з Сенненскага і Ушацкага 
раёнаў – там ёсць праблемы. 
Наперадзе новы навучальны год, 
таму ў жніўні сельгаспрадпрыем-
ствы будуць праавансаваны, каб 

падрыхтаваць дзяцей да школы», 
– распавёў намеснік старшыні 
аблвыканкама Алег Мацкевіч.

Як на маю думку, дык гэтая 
навіна – проста прыгавор 
метадам гаспадарання ў 
вобласці. І хаця не выключаю, 
што падобная сітуацыя не толькі 
на Віцебшчыне, але ў дадзеным 
выпадку буду гаварыць 
выключна пра наш рэгіён. 
“Дагаспадарыліся” да таго, што 
працуючыя людзі на вёсцы не 
могуць сабраць дзяцей у школу 

– у сельгаспрадпрыемстваў 
няма грошай. Хаця рапарты пра 
поспехі сельскай гаспадаркі, 
пра перадавое рэфармаванне 
беларускай вёскі мы чуем 
рэгулярна.

Чаму ж тады такія “перадавыя 
прадпрыемствы” без грошай 
сядзяць? Чаму ж яны фактычныя 
банкруты? Чаму без дапамогі 
дзяржавы ні пасадзіць, ні сабраць 
ураджай не могуць? Чаму 
не могуць выплаціць заробкі 
працаўнікам?

А галоўнае, чаму нашы 
кіраўнікі, якія да ўсяго гэтага 
давялі, займаюць самыя высокія 
пасады ў краіне? Нагадаю: 
Аляксандр Косінец, былы кіраўнік 
Віцебскага аблвыканкама, 
зараз з’яўляецца кіраўніком 
Адміністрацыі прэзідэнта. 
Уладзімір Андрэйчанка – яшчэ 
адзін кіраўнік аблвыканкама – 
старшыня Палаты прадстаўнікоў. 
Галоўны распрацоўшчык 
праграм рэфармавання 
аграпрамысловага комплексу, 

“выбітны” спецыяліст у гэтым 
пытанні – Уладзімір Гусакоў – 
старшыня прэзідыума Акадэміі 
навук Беларусі… Тых, хто рангам 
меней, я і браць не хачу. 

А цяпер, калі ласка, 
патлумачце: чаму гэтыя людзі 
займаюць такія высокія пасады, 
калі вынікі іхняй работы – 
адмоўныя, а можна нават сказаць 
– ганебныя? 

Мікалай СТРАЛЬЦОЎ.
Віцебск.

Как прожить 
работающему 

человеку?

Полумрак 
женского 

бокса
Прочла статью Юрия 

Ясинского (от 23 июня), в кото-
рой он сокрушается по поводу 
слабого развития женского бокса 
в Беларуси и неучастия женщин 
нашей страны в Олимпийских 
играх в Лондоне.

А мое мнение – вовсе этот 
вид спорта для женщин не 
нужен, он, на мой взгляд, дела-
ет их агрессивными и нежен-
ственными. Есть такие виды, 
как фигурное катание, художе-
ственная гимнастика и другие, 
в которых полностью раскры-
вается эстетика женского спор-
та. Зачем же прекрасных дам 
уродовать мордобоем и агрес-
сией?

Полагаю, что мое мнение 
может вызвать несогласие у 
автора статьи, но это и неуди-
вительно, так как он ратует за 
подобный вид спорта. А в мире и 
так много агрессии и жестокости, 
а милосердия и сострадания не 
хватает…

Розалия РУБИНЧИК, 
пенсионерка.

Минск.

ОТКРЫТЫМ ТЕКСТОМ

Обдираловка

Вопрос не праздный. Вот расчетный 
листок человека, который не просто отра-
ботал, а переработал. Но в итоге не может 
свести концы с концами.

Отработано – 216 часов.
Ночных – 60 часов.
Норма в июне 176 часов, переработка 40. 

Вот такая у нас зарплата. Переработку и ту 
квалифицируют как совместительство.

Расчетный листок прилагается.
Т.А.КЕРЕПКО,  

санитарка 
 (20 лет стажа).

г.Речица.

ТАКАЯ ЖИЗНЬ

Вылечите доктора!
Хочу рассказать «мелкий 

случай из личной жизни» о 
нравах в белорусской меди-
цине. У меня закончились 
лекарства, и я 29.07.2015 г. 
обратился в 34-ю столичную 
поликлинику за рецептом. 
В справочном окошке меня 
отправили в кабинет №317. 
Однако там врач Н.А. Зуй 
заявила, что она не занима-
ется выпиской рецептов, и 
что вообще ее рабочее время 
закончилось в 13.00. 

На часах было 13.45.
Я попробовал объяс-

нить доктору, что пришел не 
из праздного любопытства; 
что меня отправили именно 
в этот кабинет; что уведоми-
ли о необходимости получить 
рецепт до 14.00…

Врач ответила, что я плохо 
понял…

Я вновь пошел в справоч-
ное окно с претензией. Там 
раздраженная дежурная при-

ложила к стеклу своего окна 
приказ главврача поликлини-
ки от марта месяца, где напи-
сано конкретно: врач Н.А.Зуй 
выписывает рецепты до 14.00 
и предложила снова идти в 
кабинет №317.

Мне уже 63 года, тяже-
ловато бегать по этажам, но 
помчался – ведь время было 
на исходе. Врач Н.А.Зуй окру-
глила глаза, услышав, что по 
приказу она уже почти полгода 
обязана выписывать рецепты, 
уточнила по телефону в спра-
вочном, что я не вру и наконец 
выписала мне рецепты. При 
этом она по 2–3 раза пере-
спрашивала названия, дози-
ровку, в какое время я при-
нимаю пилюли? Мне показа-
лось, что она будто впервые 
слышит эти названия, хотя 
в моей медицинской книжке 
записано, что я гипертоник с 
почти десятилетним стажем, 
и лекарства эти там указаны…

В аптеке №9 по улице 
В.Хоружей, 11 фармацевт 
заявила, что она вместе с 
заведующей не может прочи-
тать название лекарств и про-
сит меня расшифровать, что 
там написано. Я был поражен, 
что в названиях по две грам-
матические ошибки и предло-
жил работнице аптеки послать 
эти рецепты в Министерство 
здравоохранения, чтобы там 
озаботились уровнем квали-
фикации врачей в столичных 
поликлиниках. Но фармацевт 
сказала, что уже много раз 
посылали и никакой реакции. 
Тогда я попросил сделать 
копии этих рецептов и решил 
обратиться к независимой 
прессе. Может, с вашей помо-
щью удастся что-то изменить 
к лучшему и нормальному в 
нашей медицине.

С уважением –
Владимир ГРИНЕВИЧ.

Минск.

Сейчас в садоводческих 
товариществах летом живут и 
отдыхают в основном пенсионе-
ры – ветераны войны и труда. 
Правда, отдыхать – это громко 
сказано. Здесь в этом году идет 
настоящая борьба за урожай 
овощей, плодов, ибо увеличение 
трудовой пенсии незначительно, 

и такое увеличение – пять про-
центов – это мизер, не позволя-
ющий прожить. Но мы все равно 
получили удар в спину.

Сейчас, когда начался сезон 
закаток и мы стали заказывать 
баллоны газа, нас «ошараши-
ли» ценой за баллон – 212.100 
рублей, то есть цена увеличи-

лась по сравнению с 2014 годом 
более чем в два раза!

Может, не знает про это 
власть? Знает! А ведь Россия 
поставляет газ пока по старой 
цене. Откуда же тогда взялся 
рост цены? С чего?..

И это только один при-
мер обдираловки. А если взять 

медицину… За каждый суще-
ственный анализ нужно пла-
тить. Выходит, государство 
не выполняет обязанности 
по Конституции Республики 
Беларусь, где в статье 47 ска-
зано: «Гражданам Республики 
Беларусь гарантируется право 
на социальное обеспечение в 

старости» и «государство про-
являет особую заботу о ветера-
нах войны и труда»…

Ветераны войны и тру-
да отдали все свое здоровье 
государству, а получили то, что 
есть.

Так много ли стоят завере-
ния А.Лукашенко о «заботе» про 

пенсионеров и стоит ли голосо-
вать за такого кандидата? Пора 
и ему идти на пенсию. Причем 
среднюю пенсию престарелых 
людей. Пусть поживет, как все 
люди, узнает, до чего довел эту 
страну.

Мария СОКОЛ.
Борисовский район.

Коронал.Atorvastatin.Вальсакор.

http://www.eurointegration.com.ua/news/2015/08/3/7036547/
http://www.eurointegration.com.ua/news/2015/08/3/7036547/
http://www.eurointegration.com.ua/rus/news/2015/08/6/7036684/
http://www.eurointegration.com.ua/rus/news/2015/08/6/7036684/
http://www.segodnya.ua/ukraine/mvf-trebuet-ukrepit-nezavicimoct-natsbanka.html
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«Мы очень просто познако-
мились. Я в детдоме рос. Лихой, 
отчаянный. И вот как-то вижу, 
наши пацаны мальчонку заце-
пили. А он – в белой рубашечке, 
в руках – папочка, маленький, 
перепуганный, сопли по боро-
де… Ну я и вмешался», – так 
Геннадий Данилов, который 
во времена Вячеслава Кебича 
являлся Госсекретарем Совета 
министров Беларуси, рассказы-
вал о своем знакомстве с леген-
дарным композитором Игорем 
Лученком. Ко дню рождения 
своего друга (6 августа Игорю 
Михайловичу исполнилось 77 
лет) Данилов открыл в Марьиной 
Горке Дом-музей Лученка.

Будущий композитор попал 
в Марьину Горку через несколько 
месяцев после своего рождения 
(родился он в Минске). Затем 
семью Лученка ждала война и 
эвакуация. После возвраще-
ния Игорь учился в городе со 
второго по пятый класс, после 
чего окончательно перебрал-
ся в столицу. Но в деревянном 
одноэтажном доме по адресу 
Фрунзе, 73 осталась его сестра, 
к которой Лученок приезжал в 
гости. «Последние лет восемь 
здесь никто не жил, – расска-
зывает соседка композитора. 
–  Поэтому сюда залазили мест-
ные пьяницы. Думали, что дом 
– богатый. Значит, можно что-то 
украсть».

На самом деле обстанов-
ка простая, даже аскетичная. 
Веранда, четыре комнаты, кух-
ня. Канализация 
на улице. Из цен-
ных вещей – ста-
рое пианино. Для 
открытия Данилов 
планировал выне-
сти его на улицу и 
исполнить вместе 
с другом  «Марш 
экскаваторщиков». 
Ведь слова к этой 
песне – первой в 
творческой био-
графии Лученка 
–  написал имен-
но Данилов (обо-
им было тогда по 
17 лет). Но идее 
помешала жара и 
отсутствие самого 
именинника: «Не 
буду драматизировать, – гово-
рит Данилов. – Просто в машине 
ему чуть плохо стало». Впрочем, 
другой причиной могла быть 
обычная застенчивость: «он 
стесняется этой даты, – говорит 
экс-госсекретарь о своем дру-
ге. – Всегда говорит, что ему 
27. Сколько его знаю, он никогда 
в жизни не отмечал свой день 
рождения».

Осмотрев дом, сосед-
ка композитора констатиру-
ет: «Все, как было. Ничего не 
поменялось. Я даже удивилась. 
Думала, тут будет такой шикар-

ный ремонт…». Правда, на огра-
де появились афиши, а на кам-
нях у входа во двор – надписи, 
которые напоминают о песнях 
Лученка. Единственное, что 
режет глаз, – портрет Иосифа 
Сталина, непонятно откуда 
взявшийся в интерьере дома. 
«он совершенно не вписыва-
ется в интерьер, – соглашает-
ся Данилов. – Сталина подарил 
один генерал – принес в музей 
как подарок. Сегодня уберем. 
Если вешать Сталина, то тог-
да надо и Ленина – 
всю эту мишуру...». 
Тем более исто-
рических экспона-
тов в музее хватает. 
В одной из комнат 
размещен стенд, 
где можно увидеть 
фотографии Лученка 
вместе с Петром 
Машеровым, кос-

монавтом Петром Климуком, 
политиком Анатолием 
Собчаком… «Мы взяли экспо-
зицию из запасников местного 
краеведческого музея, – объяс-
няет Данилов (директором дома-
музея как раз стал руководитель 
этого учреждения Александр 
Пранович). – Надеемся свести 
все экспонаты здесь». 

Гости ждут большое началь-

ство – главу администра-
ции Пуховичского района 
Федора Караленю. Но Дом-
музей приходится откры-
вать без него. У местных 
жителей это вызвало недо-
умение. «Я даже хочу, что-
бы вы подчеркнули в своем 
материале, – говорит сосед-
ка Лученка. – Глава райо-
на поступил некрасиво». В 
кулуарах Геннадий Данилов 
объяснил подоплеку такого 
решения. «Начальство ниче-

го не сделало. Даже то, что я 
просил. Микрофон не предоста-
вили, улицу не заасфальтирова-
ли. Я лично выходил на непо-
средственных исполнителей. 
Побывал у главы администрации 
района. он сказал: «Все сде-
лаем», – и ничего не сделал». 
Поэтому оратор поблагодарил 
работников милиции, МЧС, ЖКХ 
и даже учеников местной школы, 
но не сотрудников райисполко-
ма.

В итоге дом-музей откры-
вали военные в отставке. 
Полковник Виктор Савченко, 

который во вре-
мена Кебича 
в о з г л а в л я л 
П у х о в и ч с к о е 
РОВД. И гене-
р а л - л е й т е н а н т 
Михаил Козлов, 
внук партизана и пар-
тийного лидера Василия 
Козлова. Данилов познако-
мился с ним в начале 1990-х, 
когда Козлов-младший служил в 
составе Группы советских войск 
в Германии. Последний попро-

сился в Беларусь, согласив-
шись на двукратное понижение 
в зарплате. Уже при Лукашенко 
Козлов стал начальником гене-
рального штаба – первым 
заместителем министра обо-
роны (занимал эти посты при 
Александре Чумакове).

Третьей VIP-особой должен 
был стать композитор Эдуард 
Ханок, которого до церемо-
нии открытия можно было уви-
деть за столиком в саду. Но на 
публику автор скандальной 
теории «творческих волн» так и 
не вышел. «Солнечный удар», 
– прокомментировал его неяв-

ку Данилов. Впрочем, в черном 
юморе экс-государственного 
секретаря был свой резон: жара 
стояла неимоверная. Поэтому 
Савченко и Козлов оказались 
единственными гостями, кто 
пришел при параде – в форме. 
Остальные гости предпочли лег-
кую летнюю одежду.

По словам Геннадия 
Данилова, инициатором откры-
тия Дома-музея был именно он: 
«Музей надо создавать при жиз-
ни. Пусть Лученок живет сто лет! 
Но вот он умрет – и кто этим 
будет заниматься? Ушел Василь 
Быков – до сих пор ни улицы, ни 
полноценного музея». Согласно 
решению Игоря Лученка, после 
его смерти в этом доме никто 
не будет жить.  «Хотя его жена 
чуть-чуть возражает, – Данилов 
открывает семейную тайну свое-
го друга. –  «Что, отдать государ-
ству?». – «Так ведь творчество 
Лученка уже принадлежит госу-
дарству!».

В саду около дома рас-
ставлены столики. Но никаких 
угощений не предусмотрено.  
«Магазин там, –  показывает 
рукой вдаль Данилов. – Водка 
вообще за три километра. 
Поэтому извини, что уедешь 
голодным. Это место для отды-
ха». Тем временем столики окку-
пировали местные школьники. 
Те самые, которые вместо рай-
исполкома помогали готовить к 
открытию Дом-музей. Наверное, 
самую главную задачу органи-
заторы выполнили. Дом востре-
бован не только туристами, но и 
местными жителями.
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ПАМЯТНЫЙ  ДЕНЬ

РЭГІЁН

ПРЭЗЕНТАЦЫЯ

«Піць я пачаў  
у сем гадоў,  

паліць – у пяць»
– Ваша дзяцінства – гэта 

час сталінскіх рэпрэсій. 
Бацькі расказвалі вам пра іх 
праўду?

– Вясной 1938 года пры-
бягаю дадому і кажу бацьку: 
“Кузьма Чорны – вораг народа! 
Яго пасадзілі…”. І тут нечака-
на ён даў мне па вуху. Потым 
засмуціўся і кажа: “Заўтра і я 
такім буду. Бачыш клуначак, 
што мне сабралі? Мяне ў любы 
момант могуць назваць ворагам 
народа”. Бацька быў ўжо выклю-
чаны з партыі і зняты з усіх пасад. 
Тады ён расказаў мне, што 
галоўны вораг народа – вуса-
ты Юзэк (гаворка пра Сталіна). 
Зразумела, прасіў нікому не 
казаць: “Ты загінеш – і я загіну”. 

– Віталю Вольскаму 
пашанцавала?

– Яго выратаваў Чарнышоў, 
намеснік народнага камісара 
НКУС Беларусі. У маладосці 
бацька з’яўляўся вялікім 
начальнікам у армейскай раз-
ведцы: намеснікам начальніка 
асобага аддзела Заходняга 
фронту. У 20 гадоў меў пасаду, 
роўную генеральскай. Чарнышоў 
быў яго падначаленым. Яны 
сустрэліся на вуліцы і Чарнышоў 
сказаў: “Цяпер адбываецца 
такое – не дай Божа! Я табе раю: 
неадкладна з’ехаць з Мінска. 
Я цябе ўжо выкрасліў з трэця-
га спісу”. Бацька паслухаўся, 
паехаў у Пухавічы і сядзеў там, 
не паказваючыся ў Мінску, два 
гады. У 1939 годзе яго аднавілі ў 
партыі. А Чарнышоў з’ехаў разам 
з маршалам Блюхерам на Далёкі 
Усход, дзе быў рэпрэсаваны.

– У вас было шчаслівае 
дзяцінства?

– Піць я пачаў у сем гадоў, 
паліць – у пяць (смяецца). Бацька 
тады з’яўляўся дырэктарам 
Інстытута літаратуры і мастацтва 
Акадэміі навук. Ён атрымліваў з 
партыйнага размеркавальніка 
спецпайкі. Яны складаліся з 
маргарыну, селядца, макаронаў 
і пачкі папярос. Памятаю, што на 
апошніх былі намаляваны пушкі. 
“Беламор” з’явіўся пазней. 
Сцягнуў адзін пачак, выйшаў ва 
двор (а дамы тады былі, як у 
Адэсе – з лесвіцамі ў двары, з 
чорнымі хадамі) і запаліў. Але ў 
1970-м трапіў на аперацыйны 
стол, два месяцы правёў з 
трубачкамі і завязаў.

– А як жа з выпіўкай?
– Тут вінавата паэзія і 

старэйшы брат (будучы пісьменнік 
Артур Вольскі), які рана пачаў 
пісаць вершы. Я – таксама. 
Тады ішла грамадзянская  вайна 
ў Іспаніі, таму і вершы былі 
адпаведныя: “Испания, дорогая 
Испания. // В Испании идут 
бои…”. Дзіцячыя такія творы. 

Дык вось у нас на палічцы 
ў камодзе заўсёды стаялі 
каньяк, гарэлка, віно. Бацька 
быў непітушчы. Але часта 
прыходзілі то скульптар Заір 
Азгур, то крытык Алесь Кучар, то 
пісьменнікі Пятро Глебка і Пятрусь 
Броўка. Аднойчы прыходжу 
дадому са школы, а брат яшчэ 
не сышоў, яму ў другую змену 
(мы вучыліся ў беларускамоўнай 
25-й паказальнай школе імя 
Чарвякова, у якой выкладаў 
Янка Маўр. Цяпер на яе месцы 

знаходзіцца паштамт). Бачу, 
Артур каньячок цягне. “Ты толькі 
нікому не кажы, – просіць ён. 
– Ад каньяку так добра вершы 
пішуцца!”. Ён быў на пяць 
гадоў мяне старэйшы, яму ішоў 
трынаццаты год. Артур – за 
дзверы, а я за каньяк – і пісаць 
вершы. Потым адкрыў другую 
бутэльку…Карацей, прыходзіць 
мама. Я адчыняю дзверы і падаю. 
Пабеглі за доктарам, думалі, 
што шкарлятына. Ніхто не мог 
дапамагчы. Недалёка ад нас жыў 
тэрапеўт Сяргей Мелкіх (пазней 
член-карэспандэнт Акадэміі 
навук Беларусі). Ён аглядзеў мяне 
і кажа: “Дык ён жа п’яны!” Пазней 
нават падчас вайны не мог піць 
нават квас. Напіўся на ўсё доўгія 
гады наперад (смяецца).

«Мне было 
трынаццаць,  
калі пайшоў 

працаваць...»
– Вы згадалі пра вайну. А 

дзе яе сустрэлі?
– У пісьменніцкім Доме 

адпачынку, будынак якога 
знаходзіцца цяпер у Мар’інай 
Горцы. У шэсць гадзін раніцы 
22 чэрвеня я і Ігар Атраховіч, 
сын Кандрата Крапівы, пайшлі 
на рыбалку. А побач, ля Пухавіч 
знаходзілася некалькі ваенных 
аэрадромаў. Мы шлі па шпалах, 
і раптам над намі з’яўляюцца 
два знішчальнікі і пачынаюць 
страляць. “Во, п’яныя лётчыкі, – 
кажу я. – Напіліся і прамазалі”. 
Потым бачым: ляціць самалёт з 
двума фюзеляжамі, а на ім кры-
жы. Разумеем, нешта не так.  
Прыбягаем у Дом творчасці, 
а над намі смяюцца. Маўляў, 
паніку падымаеце! А неўзабаве 
з рэпрадуктараў ужо выступаў 
Молатаў, які паведаміў пра пача-
так вайны.

25 чэрвеня прыехаў баць-
ка, Алесь Кучар і Пятрусь 
Броўка. Яны сказалі, што трэба 
збірацца, бо Мінск гарыць. Але 
на чым ехаць? Нашу грузавую 
машыну на другі дзень забралі 
ў армію. Затое ў нас было 
некалькі бочак бензіну. Бацька 
з Броўкам пайшлі да сакрата-
ра Пухавічскага райкама партыі. 
Той сказаў, што з машынай дапа-
магчы не можа. Але побач стаіць 
машына слонімскага ваенкама-
та. А ў іх бензіну няма.

Пайшлі дамаўляцца. Тая 
машына напаўпустая: там сяд-
зяць жонка слонімскага ваен-
кама і шафёр. На нашых конях 
пагрузілі бочку бензіну і давезлі 
да станцыі. Машына прыеха-
ла да Дому адпачынку. У палу-
тарку ўбілася  чалавек сорак, 
адзін на адным. Раніцай 26-га 
паехалі на ўсход па Магілёўскай 
шашы. Разам з намі ехалі сем’і 
Барысенкі (дырэктара Інстытута 
літаратуры і мастацтва), Броўкі, 
Крапівы, Змітрака Бядулі. 

– Без страху і неспадзява-
нак не абышлося? 

– Бліжэй да Магілёва нас 
спыніў нямецкі патруль. А ў нас у 
машыне дзве дробнакаліберныя 
вінтоўкі! На шчасце, іх не ўбачылі. 
Праверылі нас і прапусцілі. 
Даехалі да Крычава. Ледзь 
заехалі ў лес за мостам – апошні 
разбамбілі. У расійскім горад-
зе Рослаўлі сустрэлі Уладзіміра 
Маліна, сакратара ЦК кампартыі 
Беларусі. Пісьменнікаў пакінулі 

ў распараджэнні штаба, а 
сем’і іх (разам са сваякамі 
саміх сакратароў ЦК) адправілі 
эшалонамі на ўсход. 

Нейкі час жылі ў Саратаўскай 
вобласці, а потым сем’і 
пісьменнікаў было вырашана 
эвакуіраваць у Алма-Ату. Бруд 
быў такі, што вазы да вакзала 
цягнулі на сабе. Дабраліся да 
станцыі, пагрузіліся і паехалі. 
Страшэнна хацелася есці. Таму 
там, дзе спыняліся, мянялі якія 
заўгодна рэчы на хлеб. 

Аднойчы спыніліся на 
станцыі Семіглавы Арол, што 
ў 12 кіламетрах ад Уральска. 
Абмен ужо заканчваўся, калі 
цягнік даў гудок. Змітрок Бядуля 
захваляўваўся, што цягнік паезд-
зе без яго, і пабег. Мы за ім. 
Паспелі. А Бядуля любіў пальцамі 
скручваць махорку, з-за чаго яна 
станавілася пузатай (паказвае). 
Я ўвесь час звяртаў на тое ўвагу, 
бо паліў сам. Бядуля скруціў 
яе, зацягнуўся некалькі разоў 
– і яму стала дрэнна. Марыя 
Ісакаўна, яго жонка, папрасіла: 
“Гарык, падтрымай”. Я падбег, 
праціснуўся, падтрымаў. Бядуля 
пачаў задыхацца. І заціх. На 
маіх руках ён і памёр. Таму мы 
выгрузіліся ва Уральску, дзе 
Бядулю і пахавалі. 

– Як выжывалі ва Уральску? 
Вы пайшлі працаваць?

– У гэтым жа горад-
зе знаходзіўся БДТ-2 (цяпер 
Нацыянальны драматычны тэатр 
імя Якуба Коласа, што працуе ў 
Віцебску). Маці звязалася з тэа-
трам. Яго супрацоўнікі прыехалі, 
арганізавалі пахаванне Бядулі, 
а для нас – інтэрнат. Мне было 
трынаццаць, і я пайшоў праца-
ваць у БДТ-2 – асвятляльнікам, 
бутафорам, рабочым сцэны, 
драпіроўшчыкам, пазней нават 
акцёрам дапаможнага складу. 
Людзей не хапала, бо ўсіх муж-
чын забралі ў армію.

Аднойчы нават выйшаў 
на сцэну з вялікім Сяргеем 
Лемешавым. Справа ў тым, што 
ў 1943-м БДТ-2 перабраўся ў 
падмаскоўны горад Арэхава-
Зуева. А Вялікі тэатр прыехаў 
туды з “Яўгенам Анегіным”. Ідзе 
спектакль, я стаю за кулісамі. 
Тым часам масквічы разумеюць, 
што секунданта для дуэлі, пад-
час якой Анегін заб’е Ленскага, 
няма. Бачаць мяне. Даведаліся, 

хто я такі, і папрасілі дапамагчы. 
Так і выйшаў на сцэну.

–  Пасля вызвалення вы 
працягвалі працаваць у тэа-
тры?

– У Мінску паспрабаваў улад-
кавацца ў Купалаўскі тэатр. Але 
Глеб Глебаў, тагачасны мастацкі 
кіраўнік, адмовіў: “Развернемся 
тут, потым падыдзеш”. Расказаў 
пра такі адказ дома. Неўзабаве 
мая маці сустрэла Глебава ў 
краме і спытала: “Чаго ты не 
бярэш майго сына?” Той кажа: 
“Хай прыходзіць”. Маці пага-
варыла з Фані Алер, дырэкта-
рам Купалаўскага. Тая таксама 
была не супраць. Я прыйшоў у 
Купалаўскі, прынёс даведку, што 
працаваў у БДТ-2, і ў лістападзе 
1944 года мяне прынялі, залічылі 
акцёрам дапаможнага складу. 
Іграў маленькія ролі кшталту 
“Кушать подано”.

Праз некалькі месяцаў 
пры тэатры адкрылася студыя 
акцёрскага майстэрства. Яе 
ўзначальваў Еўсцігней Міровіч. 
Працаваў там і Леў Літвінаў 
(рэжысёр, які паставіў леген-
дарную “Паўлінку”). Паколькі 
я працаваў у штаце тэатра, 
іспыты туды не здаваў. Мне 
зрабілі ліпавую даведку, што 
я скончыў дзесяць класаў. 
Хоць у сапраўднасці не было 
і пяці. Літвінаў быў да мяне 
больш памяркоўны. А вось 
Міровіч не ўзлюбіў, бо я быў 
недысцыплінаваны. Спазняўся, 
не туды прыходзіў, хуліганіў, не 
ўмеў выпіць так, каб мяне не 
заўважылі. Але менавіта Міровіч 
даў мне першую ролю: іграў 
скетч (невялікая п’еса каме-
дыйнага зместу з двума, рад-
зей трыма персанажамі) са 
Стэфаніяй Станютай. Ездзілі па 
вайсковых часцях і выбарчых 
участках. Вядома, галоўная была 
Стэфанія, я толькі падыгрываў. 
Наогул, ведаў Станюту яшчэ з 
1930-х гадоў: яна неаднаразова 
вадзіла мяне малога за руку па 
скверы.

«Спецслужбы 
ведалі  

кожны мой крок»
– Ваша кар’ера ў 

Купалаўскім была нядоўгай?
– У верасні 1948 года мяне 

забралі ў армію. Бацька мог 
дамовіцца, але  не хацеў. Ды і 
я не настойваў. Тады ў армію 
ішлі з задавальненнем. Школу 
стралкоў-радыстаў авіяцыі я 
скончыў з адзнакай “выдатна”, 
таму мог выбіраць ваенную 
акругу. Выбраў Закаўказскую, 
бо хацеў пабачыць той рэгіён. 
У свой час бацька ездзіў туды 
з пісьменніцкай дэлегацыяй, 
і ў яго засталіся вельмі яркія 
ўспаміны. 

Мяне накіравалі старэй-
шым механікам у 104-ю эска-
дрыллю асобага прызначэння 
(я скончыў школу авіямеханікаў 
па радыёспецабсталяванні). Яна 
базіравалася ў Тбілісі, у раёне 
Наўтлуг, і падпарадкоўвалася 
непасрэдна Маскве і каманду-
ючаму ваенна-паветраных сіл 
Закаўказскай ваеннай акругі. 
Нашай задачай было выконваць 
асаблівыя партыйныя заданні на 
поўдні. Праз іх двойчы давялося 
пабачыць Сталіна.

– Адчувалі страх?
– Не, хутчэй адчуваў нясме-

ласць. У 1951 годзе з Масквы 
была дастаўлена платформа. На 
ёй – першыя савецкія верталёты 
Мі-1, але без вінтоў. Мы сабралі 
тэхніку на аэрадроме і паляцелі 
на адну з грузінскіх дач Сталіна 
(здаецца, размешчаную ў раё-
не Кутаісі). Я з’яўляўся рады-
стам і механікам. А кіраваў намі 
Васіль Сталін. Ён мне вельмі 
спадабаўся: прыемны, без 
усялякіх “закідонаў”. Я працаваў, 
зашпілены на ўсе гузікі. Было 
горача, а Васіль мне кажа: 
“”Старшой”, што ты пакутуеш? 
Расшпіліся і не ўставай, калі я 
заходжу”. Я працаваў сваім 
пазыўным. Ён кажа: “Працуй 
маім, лягчэй будзе”. Прыляцелі 
на дачу Сталіна, ён выйшаў, 
моўчкі паглядзеў. Навошта 
каменціраваць? Адна “мошкара” 
перад ім. Гэтаксама лёталі і другі 
раз, калі прывозілі да Сталіна 
групу замежнікаў.

– Вас правяралі?
– Спецслужбы ведалі кож-

ны мой крок: да якой дзяўчыны 
хадзіў учора і з кім піў пазаўчора. 
Аднойчы здарыўся камічны 
эпізод. Сядзім у забягалаўцы 
ў самым цэнтры Тбілісі. 
Падыходзіць да мяне адзін з 
саслужыўцаў: “Што пра цябе 
напісаць? Начальнік асобага 

аддзела даў каманду”. “Напішы, 
што люблю Маякоўскага. А што 
пра цябе напісаць?” (смяецца). 

– Каго вы яшчэ запомнілі 
з крамлёўскіх небажыцеляў?

– Бачыў усіх. Нават Лаўрэнція 
Берыю. Але што тут расказваць? 
Для іх мы фактычна з’яўляліся 
абслугай, на якую не звярта-
юць увагі. Лепш раскажу, як 
паканфліктаваў з Молатавым. У 
1960-я прыехаў у Маскву у госці 
да Вячаслава Броўкіна (у 1960–
1962 гадах – галоўны рэжысёр 
Купалаўскага тэатра, пазней 
рэжысёр трынаццаці серый тэле-
серыяла “Следствие ведут зна-
токи”). Яго не было дома, таму 
выйшаў на вуліцу. Прызнаюся, 
да таго крыху выпіў. Бачу, ідзе 
дзядзечка. Сівы, з жоўтым 
тварам. Вусы такія, як у мяне. 
З ім пад руку бабуля. Гляджу 
– дык гэта Молатаў, якога ўжо 
адправілі на пенсію! Падыходжу 
да яго: “Вячаслаў Міхайлавіч! Як 
вашы сталінскія дарогі вядуць 
да камунізму?”. Справа ў тым, 
што ў нашай эскадрыллі вісеў 
плакат, на якім быў намаляваны 
Молатаў. І надпіс: “Мы ідзём у 
той век, калі ўсе сталінскія дарогі 
вядуць да камунізму”. Молатаў 
на мяне паглядзеў: “Малады 
чалавек, вядзіце сябе пры-
стойна!” Я яму ў адказ: “Але ж 
я памятаю, як глядзеў на ваш 
партрэт!” Нарэшце яго жонка 
Паліна Жамчужына не вытрыма-
ла: “Малады чалавек, супакой-
цеся, дайце нам спакойна ісці!” 
Тут падбягае Броўкін: “Вячаслаў 
Міхайлавіч, прабачце!” Тыя і 
пайшлі.

– Пасля арміі вы вярнуліся 
ў Купалаўскі?

– Прыйшоў у тэатр, а там 
ніводнай вакансіі! У дадатак 
я захварэў, узніклі прабле-
мы з голасам. Працягваць 
акцёрскую кар’еру не было 
сэнсу. А хадзіць з падносамі і 
пісталетамі не хацелася. Нейкі 
час быў беспрацоўны. Потым 
уладкаваўся на “Гарызонт”. 
Калі сталі выпускаць першыя 
тэлевізары, уваходзіў у брыгаду 
настройшчыкаў. З’яўляўся сакра-
таром камітэта камсамола заво-
да, пазней сакратаром парткама 
Мінскага паліграфкамбіната. А 
пасля сустрэў Іосіфа Дорскага, 
якога прызначылі дырэктарам 
кінастудыі “Беларусьфільм”. Ён 
мяне запрасіў у сваю каманду. 
Паколькі знаходзіўся ў намен-
клатуры партыйных органаў, 
давялося ўзгадняць прызна-
чэнне з Сяргеем Прытыцкім. 
Працаваў на “Беларусьфільме” 
амаль тры дзесяцігоддзі.

– Чым вы асабліва ганары-
цеся?

– У 1976-м я стварыў 
студыю мультфільмаў, якую 
ўзначальваў дванаццаць гадоў. 
Адразу паставіў умову, каб ніхто 
не ўмешваўся ў маю працу. 
Таму студыя развівалася. Цяпер 
многія рэжысёры пакрысе 
з’язджаюць за мяжу. Галоўны 
камплімент пачуў праз гады ад 
былых падначаленых: “Калі вы 
прыйдзеце на “Беларусьфільм”, 
эфектыўнасць працы павялічыцца 
ў тры разы”. Адказваю: “Дык 
я ўжо не ў стане працаваць і 
кіраваць”. “А гэта не трэба. Адной 
ваша прысутнасці дастаткова”. 
Здаецца, гучыць нядрэнна...

Максім ПЛОТНІКАЎ.
Фота аўтара і з сайта  

belapan.com.

Гарольд воЛЬСКі:

«Змітрок Бядуля  
памёр  

на маіх руках…»
Канфлікт з Вячаславам Молатавым і выступленне ў спектаклі са Стэфаніяй Станютай, 
дапамога Сяргею Лемешаву і дэманстрацыя Іосіфу Сталіну першага савецкага верталёта. 

Гэта толькі асобныя яркія падзеі з біяграфіі Гарольда Вольскага. Ён з’яўляецца сынам 
драматурга Віталя Вольскага, аўтара легендарнай пастаноўкі “Несцерка”, і дзядзькам 

музыканта Лявона Вольскага, лідара культавага “N.R.M.”. Гісторыю свайго жыцця  
87-гадовы Гарольд Вітальевіч расказаў у эксклюзіўным інтэрв’ю “Народнай Волі”. 

 Гарольд Вольскі  
і актрыса ТЮГа  

Ларыса Горцава,  
удава яго брата  

Артура  
Вольскага.

Адбудуем сваю Беларусь!

МАЙЦЕ НА ЎВАЗЕ!

«Дармаедам»  
прапануюць здацца

360 тысяч рублёў могуць 
сэканоміць грамадзяне, якія 
самастойна аплацяць падатак на 
«дармаедства». 10-працэнтную 
зніжку ўвяло Міністэрства па 
падатках і зборах.

Новая мера дзейнічае з 
1 жніўня 2015 года па 1 ліпеня 
2016 года. Грамадзяне, якія да 
31 мая 2016 года паведамяць у 
падатковую па месцы жыхарства 
пра свой «няўдзел у фінансаванні 
дзяржвыдаткаў», заплацяць 
на 360 тысяч менш за астатніх 

«дармаедаў». Замест 3,6 млн 
рублёў ім давядзецца заплаціць 
3 млн 240 тысяч рублёў. Аплаціць 
гэты дзяржаўны збор можна ў 
любым банку краіны ці аддзяленні 
сувязі.

Астатнім так званым  
«дармаедам» падатковая 
ўручыць паведамленне на 
аплату збору за 2015 год да 1 
кастрычніка 2016 года. Падатак 
без зніжкі трэба будзе заплаціць 
у бюджэт да 15 лістапада 2016 
года.

БОЛЬШАЯ СЦЕНА

Зусім нядаўна гэты камен-
ны крыж, вышынёй 230 см, 
усталяваны каля сядзібы 
Сяргея Панкрацьева ў вёс-
цы Янова Гарадоцкага раёна. 
Паводле звестак старажылаў, 
прыблізна тут ён калісьці і 
стаяў. Дакладных звестак аб 
тым, калі быў зрынуты крыж, 
ніхто з мясцовых жыхароў не 
паведаміў. Але мяркуючы па 
звычайнай практыцы абы-
ходжання з такімі помнікамі 
ў нашай краіне, ён быў пава-
лены за савецкім часам, калі 
праводзілася супрацьрэлігійная 
кампанія. Доўгі час павалены 
крыж знаходзіўся на ўзбочыне, 
потым быў закапаны ў палатно 
дарогі, адкуль яго і дастаў спа-
дар Сяргей, паставіўшы за мэту 
ўсталяваць крыж там, дзе ён 
стаяў спрадвеку. 

Дарэчы, праз Янова 

праходзіла вядомая з XII ста-
годдзя дарога з Віцебска 
на Полацк. У пазнейшыя 
часы яна перакрыжавалася 
з дарогай Бычыха – Полацк. 
Тут жа гэтыя сухапутныя шляхі 
перакрыжоўваліся з ракой 
Бярноўкай. Гэта і ёсць адна з 
падстаў, паводле якой менавіта 
на гэтым месцы ў старыя часы 
быў пастаўлены гэты крыж.

Ён, дарэчы, цалкам не 
даследаваны. Бо побач 
знаходзіцца камлыга з выбітымі 
петрогліфамі ў выглядзе стрэл-
маланак і паловы сферы. А 
значыць, гэта могуць быць і 
атрыбуты пахавання. 

Яшчэ адна версія – тут было 
язычніцкае свяцілішча… 

Але што б там ні было, стары 
крыж вярнуўся на сваё месца, на 
ахову зямлі і людзей. 

Міхаіл ПАЎЛАЎ.

ХОББИ

Иван СПоСоБов:
«Ищу деньги для Высоцкого»

Минчанин Иван Способов хочет, чтобы в Минске установили мемориальную доску, посвященную памяти Владимира Высоцкого.  
Со своей инициативой он уже обошел немало чиновничьих кабинетов.

– В Мингорисполкоме мне ска-
зали так: найдете деньги – устано-
вим, – рассказал Иван Способов 
«Народной Воле». – Мне кажет-
ся, было бы правильным повесить 
мемориальную доску на улице Веры 
Хоружей, там, где раньше нахо-
дился клуб «Реактор» – до разва-
ла Советского Союза в этом здании 
был актовый зал проектного инсти-
тута, в котором прошло семь кон-
цертов Владимира Высоцкого.

За чей счет будет установле-
на доска? Я намерен обратиться в 
Федерацию профсоюзов с офици-
альной просьбой о финансировании 
– предварительно мы уже обсужда-
ли эту идею. Еще вариант – бюджет 

Союзного государства. Ну и в конце 
концов можно открыть счет и соби-
рать деньги, как говорится, с шап-
кой по кругу. Чтобы спроектировать, 
сделать и установить такую доску 
из бронзы, понадобится около 200–
250 миллионов белорусских рублей. 
Если выбрать самый дешевый вари-
ант, то можно, конечно, и сэконо-
мить. Но мне кажется, нужно делать 
так, чтобы эта доска как минимум 50 
лет провисела. Одним словом, ищу 
деньги для Высоцкого.

По словам Ивана Способова, 
в этом году в Беларуси пройдет 
немало мероприятий, посвященных 
Высоцкому.

– В октябре в Бресте состоится 

первый международный фестиваль 
бардовской песни имени Владимира 
Высоцкого, – анонсирует меропри-
ятие Способов. – С такой инициа-
тивой выступили местные жители, 
неравнодушные к его творчеству. 
Среди них – главный редактор газе-
ты «Брестский курьер» Николай 
Александров. А накануне фестиваля 
в старейшей гостинице города сде-
лают музей Высоцкого, под который 
оборудуют один из номеров, в кото-
ром останавливался артист, когда 
бывал в Бресте.

Руководство «Буга» также обра-
тилось в горисполком с предло-
жением установить в сквере возле 
гостиницы памятник Владимиру 

Высоцкому. Проект был поддер-
жан. Правда,  возводиться памятник 
будет не за деньги городского бюд-
жета. И сроки появления памятника 
зависят от потенциальных инвесто-
ров и жертвователей, заинтересо-
ванных в реализации этого проекта.

Сегодня памятник известному 
барду стоит в Новогрудке.

– Высоцкий вместе с Мариной 
Влади около двух недель жил под 
Новогрудком во время съемок филь-
ма «Сыновья уходят в бой», – уточ-
няет Способов. – За ночь написал 
четыре песни для этого фильма.

Иван Способов о Высоцком 
может говорить часами. Сейчас 
он пытается создать в Минске 

общественный центр Владимира 
Высоцкого.

– По образованию я философ, 
но так получилось, что почти 20 лет 
отработал на МАЗе простым рабо-
чим, – рассказывает Иван Способов 
о себе. – Я сам впервые увлекся 
Высоцким, когда мне было около 
20 лет. Какой-то солдатик пел его 
песни под гитару, и меня зацепи-
ло. А по-настоящему я начал изучать 
творчество Владимира Высоцкого с 
1986 года, а в 2005 году создал мин-
ский городской киноклуб Высоцкого.

Значительную часть своих дохо-
дов Способов вкладывает в свое 
хобби, что не всегда находит пони-
мание у родственников.

– Мобильного телефона у меня 
нет, – говорит Иван Иванович. – 
Поскольку я пенсионер, у меня очень 
скромные доходы, и я стараюсь эко-
номить. Значительную часть своих 
доходов вкладываю в Высоцкого: 
провожу концерты, различные 
встречи, мероприятия. Что говорит 
моя супруга по этому поводу? Среди 
моих родственников нет ни одного 
человека, который разделял бы мои 
интересы. И жена категорически 
против. Она считает, что Высоцкий 
алкоголик, многоженец и нарко-
ман. Но, видя, насколько я увлечен 
Высоцким, она, похоже, уже смири-
лась…

Марина КОКТЫШ.

«Игорь Лученок 
всегда говорит,  
что ему 27...»
В 77-й день рождения Игоря Лученка в Марьиной Горке  

открылся его дом-музей. Правда, без присутствия  
именинника и главы райисполкома.

«Я лег с ним в больницу  
на два месяца…»

В последнее время Игорь Лученок заметно прихрамывал. 
Ходили слухи, что легендарному композитору якобы плохо сделали 
операцию. «На самом деле Игорь сломал тазобедренный сустав, 
– объясняет Данилов. – Ради дружбы я лег с ним на два месяца 
в больницу. Вообще, в лечкомиссии три года не могли поставить 
диагноз. Вместо операции моего друга лечили мазями и массажа-
ми». Но после операции едва не случилась беда. «Врачи говорят, 
что реанимация – святая святых, – возмущается Данилов. – Игоря 
привезли после операции. Еще не отойдя от наркоза, он решил 
сходить в туалет. Поднялся – и сразу упал. Мы говорим круглосу-
точная реанимация. А что в это время делал персонал? Мне при-
шлось ночью вызвать главного врача и профессора, который делал 
Лученку операцию».

Максим ПЛОТНИКОВ.
Фото автора и Юрия ИВАНОВА.

Депутаты Верховного 
Совета СССР Анатолий 

Собчак и Игорь Лученок.

Нил Гилевич, Игорь Лученок, 
Василь Быков, Михаил 

Савицкий,  Пимен Панченко 
 в Хатыни.

Геннадий Данилов со 
своими помощниками.

ИСТОРИЯ БОЛЕЗНИ

Жыццё, 
прысвечанае 
Беларусі

У мінскім прыватным выда-
вецтве Зміцера Коласа выйшлі з 
друку ўспаміны вядомага дзеяча 
сучаснай беларускай эміграцыі, 
навукоўца Вітаўта Кіпеля пад 
назвай “Жыць і дзеіць”. Чытаючы 
гэты 440-старонкавы том, пера-
конваешся, што назва гэтай 
кнігі выбрана вельмі ўдала. 
Колькі нашых суайчыннікаў за 
апошнія паўтара стагоддзя 
выехалі за мяжу, каб уладка-
вацца лепей “жыць”, але наконт 
“дзеіць” – працаваць на агуль-
ную карысць, дзейнічаць – з 
гэтым усё атрымліваецца вельмі 
па-рознаму. Але Вітаўт Кіпель 
вызначаецца менавіта як чалавек 
дзеяння.

Вядома, самы лепшы 
варыянт, калі людзі з такімі 
здольнасцямі, якімі вызначаец-
ца Вітаўт Кіпель (а яму сёлета 
30 мая ўжо споўнілася ні многа 
ні мала 88 гадоў), маюць магчы-
масць усё сваё жыццё служыць 
Бацькаўшчыне на Бацькаўшчыне. 
Толькі ў выпадку з ім – як і 
ў выпадку з тысячамі іншых 
беларусаў – усё склалася зусім 
іначай. Вось як піша пра гэта сам 
аўтар успамінаў: 

“Бацьку арыштавалі як нацдэ-
ма ў 1930 годзе, а маці ў канцы 
1932 года параілі – лепш выяж-
джайце зь Менску, пашпарт мы 
вам ня выдадзім, працы і прапіскі 
не дамо. І мы паехалі да бацькі 
ў Налінск, які знаходзіўся ў тага-
часным Горкаўскім краі (цяпер – у 
Кіраўскай вобласці)”.

Менавіта ў Налінску, а 
потым у Вятцы і асабліва ў Арле 
Вітаўт Кіпель стаў усведамляць 
сваю беларускасць, адмет-
насць. Жывучы з маці, школь-
най настаўніцай (бацька быў 
неўзабаве пасля прыезду сям’і 
без якіх-небудзь сур’ёзных 
абвінавачванняў спачатку высла-
ны ў Вятку, а пасля ў Сібір), ён 
доўга не мог прывыкнуць гава-
рыць па-руску, але, маючы 
адкрыты характар, пасябраваў 
са сваімі аднагодкамі. Добрымі 
словамі ён узгадвае і тых про-
стых людзей, якія давалі прыту-
лак сям’і высыльнага “злачынцы”, 
прытым з доляй гумару апісвае іх 
шчырае здзіўленне, што “бела-
русы размаўляюць так, што мы 
нічога не разумеем”. Здзіўляліся 
яны і “нетутэйшаму” імені малога 
хлапца.

Жахлівая атмасфера 1937 
года, калі ўвесь час знікалі знаё-
мыя людзі (у тым ліку настаўнікі 
і дырэктар арлоўскай школы, 
дзе вучыўся тады дзесяцігадовы 
Вітаўт), таксама паказаная праз 
яе ўспрыманне дзіцячымі вачы-
ма. Лёс звёў Вітаўта Кіпеля, 
напрыклад, з Васілём Блюхерам, 
сынам расстралянага вядома-
га савецкага маршала, які нават 
не ведаў, куды савецкія карныя 
органы вывезлі яго старэйшую 
сястру…

Нямецкая акупацыя пача-
лася для сям’і Кіпеляў тамса-
ма, у расійскім Арле, на пачатку 
кастрычніка 1941 года. Вітаўту 
Кіпелю запомнілася поўная 
анархія, што запанавала з пры-
ходам немцаў у гэтым горадзе: 
адсутнасць дзейнай мясцовай 
улады і як вынік – велізарныя 
праблемы з харчаваннем, вадою, 
асвятленнем, ацяпленнем. Сярод 
саміх нямецкіх салдат панавалі 
далёка не пераможныя настроі. 
“Я ўпэўнены, – піша, – што шмат 
хто з тых  салдатаў у 1941 год-
зе пераканаўся, што вайна буд-
зе прайграная, бо кліматычныя 
ўмовы былі жахлівыя. Каб неяк 
крыху сагрэцца, немцы рабавалі 
людзей, асабліва палявалі на 
шапкі-вушанкі. валёнкі, рукавіцы, 
шалікі...”

Інакш, у сэнсе арганізацыі 
цывільнага жыцця, выглядала 
сітуацыя ў акупаваным Мінску, 
куды Кіпелям (а ў сям’ю тым часам 
вярнуўся бацька, Яўхім Кіпель) 
удалося пераехаць у чэрвені 
1942 года. Мінск быў моцна раз-
бураны, але ў ім функцыянаваў 
гарадскі транспарт (трамваі), 
працавалі школы (амаль усе з 
беларускай мовай навучання), 
медыцынскія ўстановы, сістэма 
сацыяльнай апекі. У Мінску Вітаўт 
Кіпель наведваў дзве школы. 
Асабліва яму запомнілася дру-
гая з іх, што знаходзілася паблізу 
Траецкага прадмесця. Тут варта 
зноў працытаваць самаго аўтара 
ўспамінаў: “Нямецкага прапаган-
дысцкага ціску ў школе не адчу-
валася – партрэтаў Гітлера нідзе 
не вісела. Над уваходам у школу 
– гэта быў такі франтон – часам 

вісеў адзін беларускі сцяг. І за той 
год, што я вучыўся ў 29-й шко-
ле, немцаў там і блізка не было, 
хоць нямецкія машыны ўвесь час 
прыязджалі ў шпіталь – старую 
бальніцу на вуліцы Горкага”. Тым 
не менш той факт, што Вітаўтаў 
бацька ў час вайны рэдагаваў 
газету “Голас вёскі” і ўдзельнічаў 
у “Другім усебеларускім кан-
грэсе”, не пакідаў ілюзій наконт 
будучыні ўсёй сям’і пасля вяртан-
ня ў Мінск савецкай улады.

І ў апошні дзень чэрвеня 1944 
года Кіпелі выехалі на пачат-
ку ва Усходнюю Прусію; пазней 
шляхі вялі іх у Польшчу, “карэн-
ную” Германію, чэшскія Судэты. 
Канец вайны заспеў Вітаўта 
Кіпеля ў баварскім Рэгенсбургу 
(бацька і маці жылі ў гэты час 
ужо асобна ад яго). Менавіта там 
з’явіліся беларускія нацыяналь-
ныя арганізацыі, запрацавала 
беларуская гімназія, якую аўтар 
успамінаў закончыў ужо пас-
ля яе пераезду ў Міхельсдорф. 
Там жа ён актыўна далучыўся да 
міжнароднага скаўцкага руху.

У 1948 годзе Вітаўт Кіпель 
пачаў вучобу ў Цюбінгенскім 
універсітэце, аднак матэрыяль-
ныя цяжкасці змусілі яго праз 
год пераехаць у Бельгію, дзе 
ён атрымаў дыплом геолага ў 
Лювэнскім універсітэце, а ў 1955 
годзе абараніў тамсама доктар-
скую дысертацыю.

Усе гэтыя гады Вітаўт 
Кіпель і яго будучая жонка Зора 
ўдзельнічалі ў рэалізацыі самых 
розных беларускіх ініцыятыў 
і праектаў. У 1956 годзе яны 
пабраліся шлюбам, але гэта 
адбывалася ўжо ў ЗША, куды 
яшчэ раней перабраліся сем’і 
абоіх маладых.

Некалькі гадоў Вітаўт 
напружана шукаў працу па 
спецыяльнасці, але чалавеку без 
грамадзянства (яго Кіпелі атры-
маюць на пачатку 1960-х гадоў) 
гэта зрабіць было неймавер-
на цяжка. Урэшце Вітаўт Кіпель 
атрымаў прапанову працы ў Нью-
Ёркскай публічнай бібліятэцы, з 
якой (пасля атрымання другой 
вышэйшай адукацыі) яго лёс звя-
жа на чвэрць стагоддзя…

Менавіта там Вітаўт займеў 
рэпутацыю вядомага ва ўсёй 
Амерыцы беларусіста, які 
створыць велізарную базу 
гуманітарных ведаў пра ягоную 
радзіму – Беларусь… Актыўны 
ўдзел у арганізацыі беларуска-
га навуковага друку на чужыне, 
фестываляў беларускай куль-
туры (якія напрыканцы 1970-х 
гадоў прыцягвалі многія тысячы 
гасцей-амерыканцаў!), стар-
шынства ў Беларускім інстытуце 
навукі і мастацтва, сустрэчы з 
некалькімі прэзідэнтамі ЗША 
(што праўда, прэзідэнт Беларусі 
за 21 год свайго валадарання так 
і не пажадаў падобнай сустрэ-
чы) – гэта толькі частка таго, што 
назаўсёды ўпісана ў біяграфію 
гэтага чалавека. На пачатку 
1990-х гадоў Зора і Вітаўт Кіпелі 
паспрабавалі атрымаць жыллё і 
магчымасць працаваць у неза-
лежнай Беларусі, але пасля 1994 
года шанцы на гэта зрабіліся 
прывіднымі… Свае ўспаміны, 
напісаныя, дарэчы, вельмі жывой 
і даходлівай мовай, Вітаўт Кіпель 
сканчвае наступнымі словамі:

“Вось я збольшага накідаў 
тое, што помніцца – жылося зь 
Беларусьсю, Беларусь была ў 
цэнтры пачуцьцяў, дзеяньняў, 
жыцьця. Цяпер падыходзім да 
пункту, адкуль успамінаць больш 
няма патрэбы – да рэальнасьці.

Чаканьне, ці то набыць кватэ-
ру, ці атрымаць працу ў Беларусі 
(без аплаты – працаваць, каб 
ствараць!) было безвыніковае, 
адказам было маўчаньне… 
А шкада – мы яшчэ шмат чаго 
маглі б зрабіць карыснага для 
Бацькаўшчыны. Розумам гэта 
цяжка ахапіць – чаму эмігрантам 
нельга працаваць у Беларусі 
для Беларусі? Але так ёсьць. І 
тым ня менш аддавацца роспа-
чы няма патрэбы. Можна 
прадаўжаць жыць і дзеіць, як 
жылося і дзеілася да гэтага часу: 
працаваць для Беларусі і па-за 
Беларусьсю. Гэтак і будзе!”

Застаецца дадаць, што кнігу 
Вітаўта Кіпеля “Жыць і дзеіць” 
можна набыць у сталічнай 
“Акадэмкнізе” і ў незалежных 
кнігараспаўсюджвальнікаў.

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.

ЧУЛІ?

Рэзка ўзрасла 
колькасць 

хворых  
на ВІЧ

Пераважная большасць 
інфіцыраваных – наркаманы, якія 
выкарыстоўваюць нестэрыльныя 
шпрыцы. 

За першыя сем месяцаў бягу-
чага года ў Мінску зарэгістравана 
460 выпадкаў ВІЧ-інфекцыі 
– гэта болей, чым за ўвесь 
2014 год, калі было выяўлена 
387 інфіцыраваных. Паказчык 
колькасці захворвання на сён-
ня складае 21,9 выпадка на 100 
тысяч насельніцтва, інфармуе 
сталічны гарадскі цэнтр гігіены, 
эпідэміялогіі і грамадскага 
здароўя.

На долю перадачы інфекцыі 
палавым шляхам прыпадае 20,4% 
выпадкаў, вертыкальнай перада-
чы ВІЧ ад маці да дзіця – 0,7%. 
Як адзначаюць спецыялісты, 
калі ВІЧ-станоўчая маці пад-
час цяжарнасці выконвае ўсе 
рэкамендацыі медыкаў і прымае 
антырэтравірусныя прэпараты, 
яна мае 98% шансаў нарадзіць 
здаровае дзіця.

ПАМЯЦЬ

Амбасадар 
Японіі 

маліўся  
з беларусамі

6 і 9 жніўня адзначалася 
70-годдзе бамбардзіровак 
японскіх гарадоў Хірасімы і 

Нагасакі. 9 жніўня ў Нагасакі 
званіў звон аб ахвярах 
выбуху. У гэты ж дзень  
у Мінску ля Чырвонага 
касцёла таксама гучаў 

памінальны звон.

На імшы прысутнічаў 
амбасадар Японіі Цікахіта 
Харада, ён удзельнічаў у 
сумеснай малітве беларускага і 
японскага народаў аб ахвярах, 
пацярпелых у Хірасіме, Нагасакі, 
Фукусіме і на Чарнобыльскай 
АЭС.

Ксёндз-пробашч Уладзіслаў 
Завальнюк заклікаў прысутных 
да малітвы за ўсіх людзей, якія 
пацярпелі ад ядзерных выбухаў 
і выпрабаванняў, ад наступстваў 
радыяцыі, якія перажываюць 
новыя пакаленні людзей ў Японіі 
і Беларусі. Амбасадар Японіі 
Цікахіта Харада ўзгадаў аб 
трагедыі японскага народа, калі 
за некалькі хвілін загінулі каля 
70.000 чалавек. Ён падкрэсліў 
неабходнасць захавання міру на 
планеце і супольнай малітвы за мір 
у свеце. Японія прытрымліваецца 
трох неядзерных прынцыпаў:  
не мець, не рабіць і не ўвозіць 
ядзернай зброі.

У 2000 г. каля Чырвонага 
касцёла быў устаноўлены помнік 
«Звон Нагасакі» (які зрабіў 
японскі архітэктар Марыяма) у 
памяць ахвяр Хірасімы, Нагасакі 
і Чарнобыля, дакладная копія 
звона «Анёл», уцалелага пасля 
атамнай бамбардзіроўкі. Такі 
падарунак гораду быў зроблены 
японскім каталіцкім біскупствам 
Нагасакі. Кожны год 26 
красавіка ў дзень катастрофы 
на Чарнобыльскай АЭС у Мінску 
«Звон Нагасакі» адначасова 
звоніць са званамі ў Нагасакі – ва 
ўшанаванне ахвяр радыяцыі…

Эла ДЗВІНСКАЯ.

Жараб’ёўка 
Кубка Беларусі 

па футболе
Адбылася жараб’ёўка 1/8 
фіналу Кубка Беларусі па 

футболе сезона-2015/2016.

Паводле звестак прэс-службы 
федэрацыі, вызначыліся наступ-
ныя пары сапернікаў: «Смаргонь» 
(Д2) – «Тарпеда-БелАЗ», «Гомель» 
– «Слуцк», «Нафтан» – «Дынама» 
(Бр), «Белшына» – «Іслач» (Д2), 
«Віцебск» – «Шахцёр», «Дынама» 
(Мн) – «Нёман», «Граніт» – БАТЭ, 
«Мінск» – «Славія».

Матчы гэтай стадыі адбудуц-
ца 21 і 29 лістапада.

Футбалісты  
брэсцкага 
«Дынама» 
пагадзіліся 

знізіць заробкі  
на 30–40%

Пра гэта распавёў галоўны  
трэнер клуба.

Футбалісты брэсцкага фут-
больнага клуба «Дынама» 
пагадзіліся, каб іхнія заробкі 
знізіліся на 30–40%. Пра гэта 
ў інтэрв’ю tribuna.com заявіў 

галоўны трэнер клуба Сяргей 
Кавальчук.

Трэнер удакладняе, што 
заробкі ва ўсіх спартсменаў 
зменшыліся індывідуальна.

У Беларусі  
створаць 

аргкамітэт  
па падрыхтоўцы  

да чэмпіянату 
Еўропы 2015 

года па хуткіх 
шахматах і бліцы

Арганізацыйны камітэт па 
падрыхтоўцы і правядзенні 

чэмпіянату Еўропы 2015 
года па хуткіх шахматах і 

бліцы сярод мужчын і жан-
чын у Мінску будзе створа-

ны ў Беларусі.

Адпаведнае распараджэнне 
падпісаў прэм’ер-міністр Андрэй 
Кабякоў.

Узначаліць камітэт першы 
віцэ-прэзідэнт Нацыянальнага 
алімпійскага камітэта Беларусі 
Максім Рыжанкоў. 

У адпаведнасці з распа-
раджэннем, арганізацыйнаму 
камітэту даручана распраца-
ваць і зацвердзіць план адпа-
ведных мерапрыемстваў. Пры 
неабходнасці аргкамітэт можа 
прыцягваць да работы па 
падрыхтоўцы чэмпіянату кіраўнікоў 
і спецыялістаў рэспубліканскіх 
органаў дзяржаўнага кіравання і 
іншых дзяржаўных арганізацый, 
падпарадкаваных ураду Беларусі, 
Мінскага гарвыканкама, а таксама 
мясцовых адміністрацый раёнаў 
Мінска і іншых арганізацый.

МАЗАІКА ПРОБЛЕМА!

Минских таксистов бес попутал: 
обсчитывают пассажиров

Советские люди в булочную на такси не 
ездили: дорого. Сегодня автомобили с жел-
тым номером – на каждом перекрестке. Но и 
нарушений больше: каждый месяц в столи-
це расторгают договоры с таксистами – за 
жульничество.

О том, как стоимость оплаты за такси 
выросла на треть от заявленной, «Народной 
Воле» рассказала студентка София.

«В конце июля я уезжала в Грузию на 
отдых, – сообщила девушка. – Вещей было 
немного, поэтому до аэропорта Минск-2 
добиралась на автобусе. Так выгодней: 
билет стоит 35 тыс. рублей, за  такси просят 
не меньше 400 тысяч. Но до автовокзала с 
квартиры ехала на такси. Чтобы быть уве-
ренной в правильности расчета, машину из 
службы 135 заказала по интернету: в этом 
случае программа выводит на экран кило-
метраж и примерную стоимость поездки».

Еще до приезда автомобиля девушка 
получила информацию: до автовокзала 6 км 
пути, тариф – 5,9 тыс. за км, примерная сто-
имость поездки – 60 тыс. рублей.

«Я знала, что расчет произведен без уче-
та дорожной обстановки, и окончательная 
сумма будет указана на таксометре, поэто-
му взяла денег немного больше, – говорит 
девушка. – И расстроилась, когда таксист 
озвучил итог: 90 тыс. рублей. По моим рас-
четам, километр пути обошелся в 15 тыс. 
рублей – почти в три раза больше заявлен-
ного тарифа. Неужели это правильно?»

На этот вопрос мы попросили ответить 
руководителя диспетчерской службы такси 
135 «Столица» Олега Радкевича.

«Недовольные стоимостью поездки 
есть, но спор нередко решается в поль-
зу водителя, – начал разговор руководи-
тель. – Соблюдая  ПДД, перевозчик едет 
не по кратчайшему пути, а руководствуется 
дорожной разметкой, отсюда и увеличение 
километража».

Чуть позже, изучив контрольную ленту, 

предоставленную води-
телем, Радкевич свя-
зался с журналистом 
сам.

«Вынужден изви-
ниться перед девуш-
кой, – начал он раз-
говор. – Согласно 
полученным данным, 
водитель включил так-
сометр не в момент 
начала поездки, 
а значительно раньше, когда 
отправился на полученный заказ. К сожале-
нию, это типичная ситуация – водители зна-
ют, что пассажиры редко смотрят на счетчик 
в начале пути».

Невнимательный платит не только за 
лишние километры, но и простой – так вклю-
ченный счетчик оценивает посадку.

Неужели минским таксистам работать 
честно невыгодно?

«Тяжело сказать, – вздыхает Радкевич, – 
последний раз тариф поднимался в октябре 
прошлого года. Между тем он должен кор-
ректироваться с учетом спроса и количества 
машин, которых в настоящее время стано-
вится больше: в такси пытаются заработать 
люди, потерявшие работу». 

Стараясь помочь тем, кто уже работает, 

в таксослужбе  «Столица» новых перевозчи-
ков не набирают. Предполагается, что таким 
образом уже работающие таксисты смогут 
заработать больше и быть честными при 
расчете. Вот только практика упорно свиде-
тельствует об обратном.

«Некоторые таксисты прибегают к 
уловкам, чтобы заработать, – признает 
Радкевич. – Для решения проблемы необ-
ходимо уменьшить количество автомобилей 
такси в Минске, одновременно предъявив 

требования к водителям: знать город, 
хорошо одеваться. Но пока количе-
ство заказов снижается, а у води-
теля семья, которую надо кормить. 
Тот, кто вез студентку, едва ли не на 
коленях стоял: не расторгайте дого-
вор, бес попутал, мама больная. Это 
типичная ситуация, мне стыдно». 

По словам руководителя, что-
бы обезопасить себя от переплаты, 
достаточно проверить счетчик перед 
посадкой и потребовать чек в конце 
поездки. «Если таксометр не включен, 
я бы на месте клиента вообще не пла-
тил поездку, – категоричен Радкевич, 
– это нарушение кассовой дисциплины 

и оплаты перевозки. Беда только, что пасса-
жир и сам просит выключить счетчик, если 
оплата будет меньше». Получается замкну-
тый круг: таксисты обманывают, жалуясь на 
тяжелую экономическую ситуацию, но кли-
енты и сами не прочь нарушить закон, если 
так дешевле. 

Так когда в Беларуси все будут вести 
себя честно?

…По данным Радкевича, в день на линию 
выходит около 500 автомобилей такси 135, в 
месяц выполняется около 270 тыс. заказов. 
И каждые сутки 2–3 клиента жалуются на 
переплату. Половина недовольных права. В 
месяц за совершенные нарушения 2–3 так-
систа теряют работу.

Елена АНКУДО.

ЛИЧНАЯ ЖИЗНЬ

Тео 
женился

Участник “Евро-
видения-2014” Юрий 
Ващук, которого все 
белорусы знают как Тео  
и ведущая Белорусского 
телевидения Ольга 
Рыжикова в минувшие 
выходные стали мужем и 
женой. Об этом событии 
молодожены сами сооб-
щили на своих аккаунтах 
на Facebook.

Свадьба певца и теле-
ведущей прошла в мин-
ской гостинице «Пекин».

Макс Корж  
объявил о своем турне

Белорусский исполнитель, 
который первый из 
отечественных артистов собрал 
самую крупную площадку 
Беларуси – Минск-Арену» ( в 
2013 году на его концерт «Жить 
в кайф» пришло 15 тысяч зрите-
лей) и собирает аншлаги на круп-
нейших площадках СНГ, на днях 
на своей странице «В контакте» 
сообщил:

– Я рад, что вам уже не надо 
объяснять, что такое «Большой 
флэт», писать, что будет эпичное 
шоу с кучей света и звука, ибо 
это уже само собой разумеет-
ся. Хочу вам сказать лишь одно: 
я не знаю, как это у нас полу-
чилось, но то, что происходило 
в прошлом ноябре, безусловно, 
достойно еще более сильнейше-
го повтора. Перед ноябрем мы 
еще расскажем, как вам подго-
товиться, что с собой захватить. 
Мы будем работать сообща, ведь 
самое главное на этих тусах – 
это вы и ваш танцпол, который 
в самый пик тех концертов был 

самым настоящим произведени-
ем искусства. А пока начинаем 
скидываться бабками и, чтобы 
залы не забились зеваками, под-
тягиваем на тусу только самых 
вырванных друзей и подруг, ведь 
каким будет БОЛЬШОЙ ФЛЭТ 2, 
зависит только от вас, и от того, 
кого вы c собой приведете».

В Минске концерт состоит-
ся 28 ноября во Дворце спор-
та. Также Макс Корж выступит 
в Киеве (7 ноября), во Львове 
(8 ноября) и 21 ноября в Санкт-
Петербурге.

ТЭНІС

Зноў па-за топ-20
Менш за месяц прабыла Вікторыя Азаранка ў дваццатцы наймац-

нейшых тэнісістак свету. У апублікаваным 10 жніўня рэйтынгу ВТА 
спартсменка апусцілася з 19-га на 21-е месца.

У топ-20 спартсменка вярнулася 13 ліпеня пасля дзесяцімесячнага 
перапынку. Сезон-2015 яна пачынала на 31-м месцы, а 2 лютага 
апусцілася на 49-ты радок, што стала самым нізкім паказчыкам пасля 
8 ліпеня 2007 года. У лік 40 наймацнейшых спартсменка вярнулася 2 
сакавіка, у топ-30 – 11 мая.



30 июля 2009 года 
перестало биться сердце 
замечательного челове-
ка, футболиста и трене-
ра Юрия Анатольевича 
Курненина.

Но память о нем жива 
и будет жить! Курненина 
помнят друзья, футболи-
сты, ученики и, конечно, 
болельщики со стажем.

Автор этих строк ни в 
коем случае не претенду-
ет на звание друга Юрия 
Анатольевича, но был зна-
ком с ним в те годы, когда 
работал администрато-
ром футбольных раздева-
лок стадиона «Динамо», а 
Курненин был игроком это-
го клуба. И хочу сказать, 
что это был порядочный, 
честный и принципиальный 
человек. Уважающий окру-
жающих его людей.

Юрий Анатольевич всю 
свою жизнь отдал любимо-
му делу – футболу. Многие 
годы играл в составе минского 
«Динамо». Провел 315 матчей, 
забил 25 голов. Чемпион СССР 
(1982 г.), бронзовый призер (1983 
г.), финалист Кубка СССР (1987 
г.). Это был атакующий защит-
ник-универсал! Он несколько лет 
входил в список 33 лучших фут-
болистов Союза. После оконча-
ния московской Высшей школы 
тренеров перешел на тренер-
скую работу.

С 2006 года – главный тренер 
молодежной сборной Беларуси.

Бронзовый успех белорус-
ской «молодежки» на Евро-2011 
в Дании с ее перевоплощением 

в олимпийскую сборную – это и 
триумф Курненина!

Награжден Почетным знаком 
белорусской федерации футбо-
ла (2002 г.) и знаком «Почетный 
динамовец Беларуси» (2007 г.).

Мы, болельщики-ветера-
ны, с огромной душевной бла-
годарностью вспоминаем Юрия 
Анатольевича. Уверен, что 
память о нем будет жить, пока 
в нашей стране будут любить и 
играть в футбол.

Юрий ЯСИНСКИЙ,
ветеран спорта, 

заслуженный тренер 
Беларуси.
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 63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

ШАШКІ

9 772071 964000 26051

Дзіцячы 
трэнер

Ім з’яўляецца кандыдат 
у майстры спорту з Гродна 
Міхаіл Стэфановіч. На занятках 
ён выкарыстоўвае вучэбныя 
прыклады са сваёй багатай 
практыкі. Вось адзін з іх:

Белыя: b2, c7, d2, d6, h2 (5). 
Чорныя: b4, e3, e5, f4, g5 (5).
Выйгрыш. Пераканайцеся ў 

гэтым самастойна.  

Канчатковыя вынікі
Яны падведзены ў міжнародным конкурсе, які быў прысвечаны 

100-годдзю славутага расійскага стваральніка шашачных задач 
М.М.Пустыннікава. Наймацнейшымі ў ім прызнаны: Дзмітрый Камчыцкі 
з Магілёва – у раздзелах эцюдаў і міні-праблем-64,  Аляксандр 
Кагоцька з Бабруйска і Мікалай Баброўнік з Мазыра – адпаведна ў 
жанрах праблем-64 і задач-100. Д.Камчыцкі яшчэ заняў 2-е месца па 
складанні дамачных праблем-100. Вызначыўся і Аляксандр Шурпін 
з Клімавічаў (2-е і 3-е месцы па задачах-100 і 64). Мінчане Віктар 
Шульга і Мікалай Ляшкевіч атрымалі ўзнагароды за трэція прызавыя 
месцы ў намінацыях эцюдаў і міні-праблем-64.

Памяці Іванова
На вялікі жаль, пайшоў з жыцця наш даўні чытач Барыс Іваноў. 

Нарадзіўся ён у 1950 годзе, закончыў БДУ па спецыяльнасці 
“Матэматыка”. Другую вышэйшую адукацыю атрымаў у Маскоўскім 
універсітэце па тэорыі музыкі. Адначасова захапляўся старадаўняй 
гульнёй і ўвайшоў у сусветны рэйтынг вядучых праблемістаў. Яго 
манера стварэння камбінацый, эцюдаў і задач спадабалася 
рашальнікам. У першынствах краіны па шашачнай кампазіцыі мінчанін 
заваяваў 5 залатых медалёў, па 3 – сярэбраных і бронзавых. За высокія 
дасягненні ў гэтай спартыўнай дысцыпліне Міністэрства спорту і 
турызму прысвоіла яму ганаровае званне нацыянальнага майстра, а 
Міжнародная федэрацыя шашак – майстра ФМЖД.

Маэстра таксама вядомы як суддзя, трэнер, калекцыянер 
шашачных кампазіцый. Падрыхтаваў адзін з першых варыянтаў 
кодэкса па іх складанні. Актыўна займаўся прапагандай старадаўняй 
гульні: вёў шашачны клуб “Олимп”, выдаў кнігу “Шашачная кампазіцыя. 
Сучасны погляд”.

Разгледзьце канструкцыі, якія знакамітымі аўтарамі прысвячаюцца 
светлай памяці Б. Іванова:

1 (Пётр Матус, Мінск). Белыя: 12, 14, 19, 22, 23, 37, 41, 43, 48, 
49, 50, дамкі 5, 16, 18 (14). Чорныя: 35, 39, 45, дамкі 34, 36, 47 (6). 
Замкнуць дзве простыя чорных: 31, 38 (47:24:46A) 44, 40, 40#. A 
(47:20:46) 42, 1, 41, 28, 44#.

2 (Аляксандр Кагоцька, Бабруйск). Белыя: b6, c5, c7, e5 (4). 
Чорныя: a5, e3, f4, g3 (4). Малютка мае два кампазіцыйныя варыянты: 
1. d8 (c7A) a5, h2+. A (b4) h4, a3+.  

Праверце рашэнні
“Павучальныя эпізоды”: №1 (М.Семянюк – А.Плакхін) – 1. fe3 

fg3 2. bc5! 3. gf2 4. b:f6 і белыя захапілі ініцыятыву ў эндшпілі.
Мікалай ГЛАДКІ.

НЕСТАНДАРТ

В Витебске есть команда 
незрячих футболистов 

Они не видят ни поля, ни партнеров по команде, ни мяча. 
По правилам этого вида спорта игроки выходят на площадку в повязках на глазах.  

На зрительских трибунах соблюдается полная тишина,  
а футболисты должны обозначать свое местонахождение.

Корреспондент «Народной Воли» побывал на тренировке незрячих футболистов в Витебске.

Спорт не для всех
Мини-футбол для инвали-

дов категории В1 (полностью 
незрячие игроки) включен в 
список Паралимпийских видов 
спорта. Первые тренировки 
витебские футболисты начина-
ли как любители в 2008 году. 
Сейчас сборная Беларуси 
состоит в основном из витеб-
ских спортсменов, за исклю-
чением игроков из Гродно 
и Молодечно. Последние 
несколько лет футболисты 
представляют Беларусь на про-
фессиональных международ-
ных турнирах. 

– Категории В2-В3 – это 
слабовидящая группа спор-
тсменов, у нас категория В1 – 
объясняет специфику игры тре-
нер команды Олег Кириллов. 
– Мяч, которым играют ребята, 
– звуковой, и с его помощью 
футболисты ориентируются на 
площадке.

В команде ФК «Витебск» 8 
спортсменов. Тренировки три 
раза в неделю, также в обяза-
тельном порядке посещение 
тренажерного зала и бани. 
По словам Олега Кириллова, 
послаблений и поблажек сво-
им футболистам он не дела-
ет, так как это в дальнейшем 
отразится на результате. 

– Не все парни могут само-
стоятельно добраться до ста-
диона, – рассказывает Олег 
Константинович. – И это про-
блема. Хорошо, что есть пар-
ни, которые немного видят и 
в состоянии добраться сами и 
еще помочь другим товарищам 
по команде, а мы уже их около 
стадиона подхватываем… 

Многие родственники 
незрячих игроков негативно 
настроены по отношению к 
футболу. Боятся, что в процес-
се тренировки можно получить 
травму, поэтому доехать до 
стадиона помогают единицам. 
Как признается главный тренер, 
родители предпочитают, чтобы 
человек находился в четырех 
стенах и редко выходил на ули-
цу, нежели занимался спортом.

– Еще год назад Дима 
Холодович не умел плавать, – 
Олег Кириллов показывает на 
разминающегося парня в желтой 
футболке. – Но после регуляр-
ных походов в бассейн сейчас он 
проплывает 1000–1200 метров. 
Зрение он потерял в 4 года и на 
улице практически не появлялся, 
но у него был потенциал, кото-
рый можно было развивать…

Мяч – 
«погремушка»
На футбольной площадке во 

время матча игроки проводят 
два тайма по 25 минут. Команда 
состоит из пяти человек: четы-
ре игрока и зрячий вратарь, 
который так же, как и тренер, 
находящийся за воротами, 
может руководить и координи-
ровать действия футболистов.

Обязательное условие – 
повязка на глазах. Мяч напо-
минает «погремушку» – внутри 
находятся небольшие подшип-

ники. К слову, мячи для коман-
ды еще одна проблема – в 
Беларуси пока нет производ-
ства инвентаря для незрячих 
спортсменов, поэтому прихо-
дится заказывать из Европы за 
немалые деньги.

– Первый год тренировок 
был очень сложным, – вспоми-
нает Олег Кириллов. – Много 
времени понадобилось, чтобы 
ребята научились ориентиро-
ваться на площадке и чувство-
вать мяч.

На зрительских трибунах в 
течение всего матча сохраня-
ется полная тишина, а футбо-
листы обязаны комментировать 
свои действия и местонахож-
дение, громко произнося слово 
«Вой» («Иду»).

По словам Олега Кириллова, 
спорт для ребят – не только 
возможность выходить из квар-
тиры, но и шанс создать семью 
и найти себя в обществе. 

– Ситуация каждого футбо-
листа индивидуальна, – гово-
рит Олег Константинович. 
– Капитана сборной Юрия 
Ардынова хотели перекупить 
у нас французы, предлагали 
гражданство… А всего несколь-
ко лет назад он жил в неота-
пливаемом общежитии. Спорт 

изменил его жизнь…
– Сейчас у меня новая квар-

тира, я женился, родился сын, 
– подключается к разговору 
Юрий Ардынов. – Вообще, у нас 
всего пару ребят из команды 
холостые, а так все семейные…
Но и у этих все впереди. 

Без проблем 
 не бывает

Кроме футбольных тре-
нировок у некоторых игроков 
есть основная работа, так как 
прожить на пенсию в размере 
2–2,5 миллиона сложно. Как 
признаются сами спортсмены, 
трудоустроиться человеку с 
ограниченными возможностями 
в нашей стране очень трудно. 
В основном работают инструк-
торами в специализированных 
центрах для инвалидов или 
методистами по культурно-мас-
совой работе. 

– В центре я обучаю людей 
компьютерной грамоте, – рас-
сказывает Дмитрий. – Ведь, 
когда человек лишается зрения, 
он попадает в новый и незнако-
мый для него мир и всему нуж-
но учиться заново. 

По словам футболистов, 
чувствовать себя равными, 
несмотря на инвалидность, 

в сегодняшнем обществе не 
получается. Проблем хватает: 
начиная от неработающего уже 
несколько лет звукового свето-
фора и заканчивая организа-
цией и финансированием фут-
больной команды. 

– За границей паралимпий-
цы занимаются по два раза в 
день, получают зарплату, име-
ют отдельное финансирование, 
– говорит Олег Кириллов. – То 
есть уровень принципиально 
другой, но мы играем с ними и 
показываем результат.

Проблем у спортсменов 
действительно хватает. Участие 
в конкретном турнире напря-
мую зависит от финансирова-
ния, которое оставляет желать 
лучшего.

– Конечно, проблемы есть, 
и они будут, – говорит Олег 
Константинович. – Надежда на 
лучшее всегда есть, и руки мы 
не опускаем. В первую оче-
редь эти ребята – спортсмены, 
а только потом инвалиды. Но 
чтобы стать спортсменом, каж-
дый из них должен преодолеть 
немалое количество барьеров…

По окончании тренировки 
на футбольной площадке Олег 
Кириллов и его команда спешат 
в зал. По расписанию сегодня 
еще занятия на тренажерах и 
баня. 

– Отдых у вас бывает? – 
по пути интересуюсь у Дмитрия 
Холодовича. 

– Да, с августа у нас канику-
лы, а в сентябре новый сезон… 
Я в Германию на днях улетаю…

– Зачем, если не секрет? 
– Познакомился с девушкой 

по скайпу… 
– Один в Германию?!
– Да. Это не первая само-

стоятельная поездка за грани-
цу. Без трудностей не обходит-
ся, конечно, но в этом вся суть, 
когда нужно принять решение 
за долю секунды…

Роман ВАСЮКОВИЧ. 
Фото автора. 

СЛЫШАЛИ?

КУХНЯ КРАІН ЕЎРАПЕЙСКАГА САЮЗА

Гуляш
Венгрыя

Мабыць, самай 
вядомай вугор-
скай стравай мож-
на назваць мясны 
гуляш і яго варыянт з 
бульбай, прыгатаваны ў 
кацялку. Само слова «гуляш» 
(венгры скажуць «гуйяш») пера-
кладаецца як «пастух». Густы, 
вельмі востры суп з рознымі 
дадаткамі быў звыклай ежай 
венгерскіх жывёлаводаў. Варылі 
яго на вогнішчы ў чыгунным чане 
ў перапынках паміж перагонамі. 
Рэцэптаў гуляшу ў Венгрыі 
– вялікае мноства, як і саміх 
прыхільнікаў гэтай знакамітай 
стравы. Распавядаюць, што ў 
ранейшыя часы нават гусары 
рассаджваліся не па чыне, а па 
тым, хто які гуляш любіць.

Інгрэдыенты 
 (на 6–7 порцый):

Лапатачная частка ялавічыны 
– 450–500 г

Цыбуля – 2 шт.
Бульба – 3–4 шт.
Салодкі перац – 1–2 шт.
Часнок – 1 зубчыка.
Перац чылі – 1 шт.
Мясны булён – 1 літр
Папрыка – 3 ст. лыжкі
Топленае сала або раслінны 

алей для смажання
Кмен – па гусце
Соль – па гусце.

Падрыхтоўка:
1.Дробна нарэзаную цыбулю 

абсмажце і выкладзіце ў чыгунны 
кацялок або глыбокую каструлю.

2.Вымытую і абсушанную 
ялавічыну нарэжце буйнымі 
кубікамі, абсмажце ў патэльні на 
вытапленым сале або раслінным 
алеі, перакладзіце ў кацялок. 
Дадайце сечаны часнок, кмен, 
трохі вады ці мяснога булёну і 
тушыце 1,5 гадзіны.

3.Ачысціце бульбу буйнымі 
кубікамі, складзіце яе ў каця-
лок. Туды ж палажыце балгарскі 
перац, нарэзаны саломкай, 
папрыкі і ўліце мясны булён.

4.У амаль гатовы суп дадай-
це дробна нарэзаны перац чылі. 
Пасаліце, давядзіце да кіпення, 
зменшыце агонь і варыце яшчэ 
каля паўгадзіны. Гатовай страве 
дайце добра настаяцца.

У Венгрыі добраму госцю 
кажуць: Jó étvágyat! 

 (Йоо этваадьот).

Рэкамендацыя: падаюць гуляш з клёцкамі 
(чіпетке). Часам у яго дадаюць памідоры і 
таматную пасту, але сапраўдны гуляш рыхтуец-
ца без гэтых прадуктаў. Колер і насычаны смак 
стравы надаюць чырвоны перац і папрыка.

СКАНДАЛ

Честный спортсмен обречен на поражение? 
Каждая третья медаль у бегунов под сомнением

Телекомпания ARD и газета 
The Sunday Times обнародова-
ли шокирующие данные: анализ 
проб на допинг легкоатлетов в 
период с 2001 по 2012 годы выя-
вил более 800 подозрительных 
случаев, сообщает dw.com.

1 августа немецкий обще-
ственно-правовой телеканал 
ARD показал документальный 
фильм «Секретное дело о допин-
ге: в царстве теней легкой атле-
тики» («Geheimsache Doping: Im 
Schattenreich der Leichtatletik»). 
В основу фильма легли прото-
колы анализов крови ведущих 
легкоатлетов мира, проведен-
ных Международной федера-
цией легкой атлетики (МФЛА) в 
период с 2001 по 2012 годы. Эти 
секретные документы из ано-
нимного, как он уверяет, источ-
ника получил спортивный редак-
тор ARD Хайо Зеппельт (Hajo 
Seppelt).

ARD совместно с британской 
газетой The Sunday Times попро-
сил известных австралийских 
экспертов Робина Парисотто и 
Майкла Эшендена провести ана-
лиз 1200 проб крови 500 бегу-
нов, участвовавших в чемпиона-
тах мира и Олимпийских играх 
в указанный срок. Речь идет о 
средних и длинных дистанциях 
– от 800 метров и до марафо-
на. Робин Парисотто свидетель-
ствует: «Я еще никогда не видел 
столь пугающих анализов крови. 
Складывается впечатление, что 

многие спортсмены остались 
безнаказанными». У 800 бегунов 
эксперты выявили подозритель-
ные показатели. Среди них, если 
верить экспертам, 146 спор-
тсменов, завоевавших медали 
на Олимпийских играх или чем-
пионатах мира.

Россия и Кения – 
чемпионы  

по допингу?
МФЛА подтверждает, что 

протоколы анализов крови – 
подлинные. Однако как они ока-
зались в руках журналистов, не 
знает. Сам Хайо Зеппельт объ-
ясняет это так: «После показа 
первого фильма по ARD я полу-
чил много указаний и писем по 
электронной почте из России и 
других стран о допинге в легкой 
атлетике и других видах спорта. 
Реакции Международной феде-
рации легкой атлетики тоже под-
талкивали меня к дальнейшим 
расследованиям».

Первый двухсерийный 
фильм, о котором говорит 
Хайо Зеппельт, назывался «Как 
Россия делает своих победите-
лей». В нем утверждалось, что 
ряд российских спортсменок и 
экспертов принимают допинг. 
Сразу после показа ленты в 
декабре прошлого года россий-
ские функционеры с негодова-
нием отвергли все обвинения. В 

частности, тогдашний президент 
Всероссийской федерации лег-
кой атлетики (ВФЛА) Валентин 
Балахничев назвал фильм «про-
вокацией». ВФЛА подала в суд 
иски о защите репутации к авто-
рам фильма. Тем не менее уже 
в январе Балахничев подал в 
отставку.

В новом фильме Зеппельт и 
его соавторы не ограничились 
Россией, а побывали в Кении и 
привезли, как они утверждают, 
доказательства широкого упо-
требления допинга кенийскими 
бегунами. Есть в списке подо-
зреваемых и спортсмены из 
Великобритании и Германии. 
Но все-таки лидер – Россия. 
Министр спорта РФ Виталий 
Мутко заговора именно против 
России в новом фильме не уви-
дел. В интервью агентству ИТАР-
ТАСС он заявил: «Этот скандал 
не касается России, он касается 
мировой системы легкой атле-
тики. А кто-то пытается выста-
вить второй фильм так, что мы в 
этой системе чуть ли не главные 
игроки... Видимо, какие-то люди 
хотят погубить легкую атлетику, 
выпуская такие фильмы».

Честный 
спортсмен обречен 

на поражение 
Другие политики и спор-

тивные функционеры придер-

живаются иного мнения. Глава 
Немецкой федерации лег-
кой атлетики Клеменс Прокоп 
(Clemens Prokop) подчеркива-
ет: «Обвинения, выдвинутые в 
фильме, пугают. С другой сторо-
ны, это только подозрения, как 
указывается и в самом фильме. 
А подозрения – это еще не дока-
зательства».

Главную ответствен-
ность Клеменс Прокоп воз-
лагает на МФЛА. Президент 
Международного олимпийско-
го комитета (МОК) Томас Бах 
(Thomas Bach) не считает, что 
расследование скандала входит 
в компетенцию МОК.

Международная федерация 
легкой атлетики в свою очередь 
пытается уйти от ответствен-
ности. Ее президент, сенегалец 
Ламин Диак (он, кстати, уже в 
этом месяце покинет свой пост), 
видит за разоблачениями заго-
вор с целью «перераспределить 
медали».

Его заместитель, в про-
шлом знаменитый украинский 
прыгун с шестом Сергей Бубка, 
который претендует на пост 
президента МФЛА, занял прин-
ципиальную позицию: «Мы не 
приемлем нарушений правил. 
Каждому должно быть ясно, что 
обманщикам нет места ни в лег-

кой атлетике, ни в других видах 
спорта, ни в олимпийском дви-
жении».

В Германии допинг 
будет уголовно 

наказуем 
Правительство Германии 

еще в конце марта этого года 
подготовило законопроект об 
уголовном наказании за допинг. 
После обсуждения в бундестаге 
он может вступить в действие 
еще в 2015 году. У законопро-
екта двоякая цель – защита 
здоровья спортсменов и устра-
нение нечестной конкуренции в 
спорте.

Документ предусматривает 
наказание до трех лет лишения 
свободы за применение допин-
га, торговлю соответствующими 
препаратами или их назначение 
по рецепту. До десяти лет грозит 
тем, кто подвергает опасности 
«значительное число людей», 
либо «подвергает опасности 
жизнь и здоровье» спортсмена».

Министр юстиции Германии 
Хайко Мас (Heiko Maas) в интер-
вью газете Der Tagesspiegel 
подчеркивает, что последние 
разоблачения лишний раз под-
тверждают важность такого нор-
мативного акта, поскольку «вну-
тренний контроль и наказания со 
стороны спортивных организа-
ций проблему не решили».

ПО ПОВОДУ

Да разве сердце 
позабудет…

Скарлетт Йоханссон – 
самая красивая женщина 

мира
Одна из самых востребован-

ных актрис в Голливуде стала 
победительница рейтинга самых 
красивых женщин по версии 
Google. Правда, составители рей-
тинга умолчали о том, какие алго-
ритмы они использовали для его 
формирования, а значит, рейтинг 
самых красивых женщин мира 
может быть субъективным.

В тройке красоток мира также 
Айшвария Рай – актриса и модель из Индии, которая еще в 1994 году 
завоевала титул Мисс Мира и голливудская звезда Анджелина Джоли, 
которая в этом году, к слову, отметила 40-летие.
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